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کاخ سفید تغییر تاکتیک داد؟

 مرخصی حاشیه سازِ 
»رابرت مالی«

گروه سیاســی: درســت در روزهایی که اخبار ضد و نقیض بســیاری درباره مذاکرات 
مســتقیم و غیرمســتقیم ایران و آمریکا در نزدیکی دو طرف برای دست یابی به یک 
تفاهم حداقلی در مدیریت تنش و تبادل زندانیان به گوش می رسد، »رابرت مالی«، 
نماینده آمریکا در امور ایران به مرخصی بدون حقوق رفته اســت.حدود ۴۰ روز قبل 
اولین جلسه محرمانه دولت جو بایدن برای تمامی سناتورها با محوریت ایران برگزار 

شد اما مالی در آن جلسه غایب بود و معاونش »ابرام پالی« صندلی او را...

 چه کسانی از تورم نفع  می برند؟

تورم مهمترین بحران است  و باید تمامی سیاست ها 
در راستای مهار تورم باشد

گروه اقتصادی: ســیامک قاســمی با اشاره به اینکه تورم مهمترین بحران است و 
باید تمامی سیاســت ها در راســتای مهار تورم باشد، گفت: امسال احتمالًا ششمین 
ســالی خواهد بود که روند فزاینده تورم را داریم. ما الان با چیزی روبه رو هســتیم 
که من به آن »ترس از دست دادن« می گویم. »ترس از دست دادن« به عنوان 
یک رفتار عمومی در جامعه ایران تبدیل شــده اســت. این نتیجه زندگی تورمی 

اســت که دائماً شــما نگران هستید که نکند عقب بیفتید...

 از نقل و انتقال فرزندان هیات علمی 
تا از مردودی به پزشکی!

پایان  یک رانت علمی
گروه اجتماعی: مصوبه ای که باطل شد اما مواهب آن حداقل برای ۱۳۴ نفر همچنان ادامه 
دارد. نام کنکور اگرچه با رقابت گره خورده اما تبصره و مصوبه کم ندارد که معنای رقابت 
را از آن بگیــرد، تبصره هایــی کــه چه قبل از اعلام نتایج و چه بعد از اعلام نتایج می توانند 
برخی را با حداقل رقابت راهی دانشگاه و رشته مورد علاقه شان کنند. یکی از آن ها همین 
مصوبه ۷۳۵ شــورای عالی انقلاب فرهنگی )۲۵ تیر ۱۳۹۲( درباره تغییر رشــته و نقل و 

انتقال فرزندان اعضای هیات علمی دانشگاه ها بود، به موجب این مصوبه فرزندان...

گزارشگزارشگزارش
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وحشت   
اعضای  اوپک

 از ایران

»تدبیر تازه « از  چشم انداز بازگشت ایران به بازار نفت جهان گزارش می دهد

11

کالابرگ منجی
 کارگران؟

7

شکافِ ده میلیون تومانیِ »دستمزد- 
هزینه های   زندگی«

گزارش

گروه اقتصادی: در حالیکه فاصلهٔ دســتمزد و ســبد هزینه های 
حداقلی زندگی به بیشــترین میزان در سال های اخیر رسیده 
– دســتمزد با مزایا حدود ۹ میلیون تومان است و هزینه های 
زندگی بیشتر از بیست میلیون تومان- برنامه ای برای ترمیم 
مزد در کار نیست؛ سیاست پرداخت های یارانه ای نیز به حدی 
ناچیز و غیرمنطبق با واقعیت های عینی زندگی مردم است که 
نمی تواند شکاف بیش از ده میلیون تومانیِ دستمزد- هزینه ها 
را پُر کند.دولت در تیرماه، سیاست جایگزینیِ یارانه با کالابرگ 
را با هدفِ خرید کالاهای اساسی با یارانه شارژ شدهٔ ماهانه در 
پیش گرفت. کالابرگ الکترونیک، تمهیدی در قانون بودجه 
۱۴۰۱ بود و آن زمان مقرر شده بود دولت گرانیِ ناشی از حذف 
ارز دولتی کالاهای اساسی را با پرداخت کالابرگ الکترونیک 

به اقشار کم درآمد جبران کند ...

گروه راه و مسکن: آگهی های حوزه مسکن در فضای مجازی 
بدون شناسنامه هستند و هیچ نظارتی بر آنها وجود ندارد.

مجید گودرزی کارشــناس مسکن در خصوص ادامه داشتن 
رکود مسکن در کشور،  به »نقش اقتصاد« گفت: بخش رکود 
مسکن در قیمت گذاری ناصواب است در حالی که ما تقاضای 
انباشته شدن بسیار زیادی در بخش مسکن داریم کما اینکه 
به این تقاضاها همچنان پاسخی داده نشده است، این در حالی 
اســت که ما ده میلیون جوان مجرد در آســتانه ازدواج داریم 
که همه  این ها اصلی ترین مشکلشــان بحث مســکن است و 
رکودی که الان وجود دارد حاصل از قیمت گذاری رهاشــده 

و بی قاعده است...

 لـزوم شناسنامه دار شدن 
آگهی های مسکن

8

 یک کارشناس مسکن در گفت و گو
 با »تدبیر تازه « مطرح کرد

گپ

گروه بازار مالی:  در روزهای گذشته، خبری در خصوص انتشار 
یک نامه دســت به دســت چرخید که از تصویب افزایش نرخ 
خوراک گاز صنایع خبر می داد و همین موضوع باعث شد که 
فعالان بازار ســرمایه به تاریخ جلسه هیئت وزیران موجود در 
این نامه که همزمان با ریزش تاریخی ۱۷ اردیبهشت ماه بازار 
ســرمایه بود اعتراض کننــد چراکه دلایل متعددی برای آن 
عنوان شده بود. از اینرو، به محض انتشار این نامه در فضای 
مجازی، بازار به نوعی ملتهب و با افزایش فروش روبرو شد.

علی عصاری، کارشناس بازار سرمایه، در گفت و گو با »نقش 
اقتصاد«، درمورد روند بورس در هفته گذشــته این طور گفت: 
اصل داستان به نامه مربوط به افزایش نرخ خوراک گاز صنایع 
در تاریخ ۱۷ اردیبهشت برمی گردد که اگرچه در روند معاملات 
تأثیر زیادی نداشت و شاید ۱۵ - ۱۰ درصد جان معاملات را 

می گرفت امّا الان، سهامدارانی که اعتماد خود را از...

دودی که در چشم سهامداران 
خُرد رفت!
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 در گفت وگوی »تدبیر تازه «
  با کارشناسان فراز و نشیب های بورس

گزارش در هفته گذشته واکاوی  شد

گــروه نفت و انرژی: بزرگ ترین پیمانکاران خدمات میادین 
نفتــی در جهــان به دنبال این هســتند که بــا بهره جویی از 
ســرمایه گذاری های رو به رشد در صنعت تولید انرژی پاک، 
از روند گذار به انرژی پاک نیز برای خود درآمدزایی کنند و از 
اکنون آماده رویارویی با زمانی شوند که تقاضا برای نفت خام 
رونــد نزولی به خود خواهد گرفت. در حال حاضر درآمدهای 
حاصل از فعالیت در حوزه انرژی های تجدیدپذیر برای برترین 
پیمانکاران نفتی جهان رقمی در حدود چند صد میلیون دلار 
است. اما شرکت های نفتی انتظار دارند که این درآمدها طی 

۱۰ سال آینده به چند میلیارد دلار برسد...

 تغییر حوزه فعالیت پیمانکاران 
بزرگ میادین نفتی
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 »تدبیر تازه«  گزارش می دهد
گزارش

6
جولانِ پیمانکاران در جنوبِ داغ

 »نه« به بخشنامه و جذبِ کنکوری  واسطه ها را از میان بردارید
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اینکه عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام می گوید مردم ما مانند 
مردم سایر کشورها به روزی یک یا ۲ وعده خوردن غذا اکتفاء نمی کنند 
باید بگویم اگر واقعاً این گونه اســت که مردم چین یک یا ۲ وعده در 
روز غذا می خورند، رئیس اتاق مشترک ایران و چین هم گفته آن ها 
۴ بار در روز غذا می خورند. وانگهی درحال حاضر موضوع ما قناعت 
ملت نیست، درایت دولت است که باید اتفاق بیفتد. یعنی بسیاری از 
شرایط معیشتی که مردم تجربه می کنند، به بی درایتی هایی که در 

حوزه اجرایی اتفاق می افتد، باز می گردد.
من معتقدم کســانی که اســم خودشان را اقتصاددان گذاشته اند باید 
درباره مســائلی که مطرح می کنند ملاحظه داشته باشند طعنه هایی 
کــه برخــی به مردم می زنند واقعاً اثر بســیار مخربی در روح و روان 
ملتی دارد که همواره با بزرگ منشــی، بســیاری از بی تدبیری های 
مــا را بزرگوارانــه تحمل کردند. البته بنده نمی خواهم نیت خوانی کنم 
کــه افــرادی که چنین صحبت هایی را مطرح می کنند، چه نیتی دارند. 
رهبری در ابتدای سال در فرمایشات شان موضوع انتخابات را موضوع 
اصلی مطرح کردند، این ها پالس های بسیار جدی است که کسانی که 
صاحبان تریبون هســتند و مسئولیتی دارند در صحبت های شان باید 
مورد ملاحظه قرار دهند.از ســوی دیگر در ســالی قرار داریم که سال 
مهار تورم است، آیا در سالی که چنین عنوانی را دارد، اگر مردم انتظار 
داشته باشند قیمت کالاهای اساسی شان دچار یک شوک تورمی نشود، 
انتظار زیادی است؟ اینجا باید قناعت مردم را زیر سؤال برد؟ یا به درایت 
خودمان شــک کرد؟بنده منتقد دولت قبلی هم بوده ام و به بســیاری از 
رویکردهای دولت قبل به شدت نقد داشتم و در مقابل بسیاری از تصمیم 
گیری های غلط هم ایستاده ام اما چطور در دولت قبل به نوعی این آقایان 
منتقد بودند و آنجا همه چیز را گردن دولت وقت می انداختند اما در حال 
حاضر که دولت،  دولت همسو است، به سمت مردم فرافکنی می کنیم 
که مردم را مســئول این شــرایط را بدانیم و عدم قناعت مردم را عامل 
اصلی مشــکلات بدانیم؟ این ها به نظر من ناشــی از نگاه های سیاسی 
است. اگر نمی توانیم با رفتار، عملکرد و گفتارمان مرحمی بر دردهای 
ملت باشــیم، لااقل به زخم آن ها نمک نپاشــیم. چه بسا در این زمینه 
سکوت کردن بهتر از اظهارنظر کردن باشد. در گذشته اظهاراتی مانند 
این را شــنیده ایم و کاش افرادی که چنین چیزهای را مطرح می کنند 
خودشــان و خانواده های شان یک مقداری بیشتر ملاحظه می کردند. 
بعضاً افرادی که ملت را دعوت به قناعت و مسائلی شبیه آن می کنند 
خودشان و خانواده های آنها از سفره بیت المال چه ارتزاق هایی نکردند. 
این دوگانگی برای مردم قابل پذیرش نیست. متاسفانه رویکردی را از 
صاحبان تریبون مشاهده می کنیم به جای این که پاسخگوی عملکرد 
خودمان باشیم با یک فرافکنی عجیب و گاهاً تهوع برانگیز توپ را در 
زمین مردم می اندازیم که چرا مصرف مردم بالا است؟ چرا مردم رعایت 
نمی کنند؟ چرا به وظاف شهروندی شان عمل نمی کنند؟ محروم شهید 
مطهری جمله ای دارد که می گوید تفاوت ما با متفکرین کلاسیک این 
است که آن ها بر حقوق مردم تاکید می کنند و ما بر حدود مردم. این مردم 
در عرصه های مختلف ثابت کرده اند پای کار کشور و نظام هستند و در 
سخت ترین آوردگاه ها بوده اند. در شرایط جنگ، اتفاقات بعد از انقلاب 
و تحریم مشــاهده کرده ایم این مردم صبر و نجابت به خرج داده اند و 
این صبر و نجابت حمل بر چیز دیگری قرار دادن، بی انصافی محض 
است. قبل از فرمایشات این چنینی که چرا مردم ما مثل مردم چین یک 
وعده نمی خورند، اول باید از خودمان و مسئولان بپرسیم خانواده های 
ما چه شرایطی دارند؟ فرزندان ما در کجاها تحصیل می کنند؟ امکانات 
ما از لحاظ دسترسی چیست؟ ما باید ابتدا یک سوزن به خودمان بزنیم 
و بعــد یــک جوالدوز به دیگران، کاش این توصیه های اینچنینی را به 
خودشان و خانواده های شان می کردند، بعد از مردم ایران می خواستند.
وانگهی درســت اســت که هدف اصلی انقلاب استقرار عدالت، جامعه 
اخلاقی و دینی و آزادی بوده است اما در کنار همه این ها رفاه و آرامش 
مردم هم جز اصولی بوده است. من معتقدم بسیاری از شهدا برخلاف 
این که در حال حاضر می گویند می رفتند تا موی دختری بیرون نباشد، 
این گونه نبوده اســت اتفاقاً شــهدا عمده دلیلی که رفتند برای ایجاد 
جامعه آرمانی اسلامی و رفاه و آرامش برای مردم بوده است. متاسفانه 
مشــاهده می کنیم حساســیت به مسائل حاشیه ای به مراتب بیشتر از 
مسائل معیشتی مردم، پدیده زباله گردی، تورم لجام گسیخته، کودکان 
کار و نظایر این موضوعات است؛ چراکه اصل، این موضوع است. امروز 
حساسیت ها کمتر شده است و فرمایشات این چنینی به نظر من مردم 
را عصبانی تر می کند. عزیزان اگر نمی توانند مرحمی بر دردهای مردم 

باشند، لااقل نمک بر زخم مردم نپاشند.

دادگاه پرونده ترور سردار سلیمانی  به زودی آغاز می شود

معاون امور بین الملل قوه قضاییه و دبیر ســتاد حقوق بشــر گفت: ما به 
سوئدی ها گفتیم تنها گزینه ای که برای آقای نوری وجود دارد، تبرئه 
و بازگشــت او به ایران اســت..کاظم غریب آبادی در گفت وگو با ایسنا 
گفت: پرونده آقای نوری کاملًا سیاســی اســت و حقوق آقای نوری در 
دادگاه بــدوی و تجدید نظر نقض شــده و مــا آقای نوری را به عنوان 
گروگان در آنجا می بینیم؛ نه کسی که جرایمی را مرتکب شده باشد. 
وی درباره رسیدگی به پرونده ترور شهید سلیمانی و همراهان ایشان 
نیز گفت: جلسات دادگاه هم شکلی و هم محتوایی است و باید روند آن 
طی شود و کیفرخواست باید بررسی شود. شاید دادگاه ایراداتی نسبت 
به آن وارد کند و نیاز به اصلاح داشته باشد؛ به هر حال قاضی تصمیم 
می گیرد و زمان بر است. مهم این است که شعبه با ابلاغ ویژه تشکیل 

شده و به زودی جلسات دادگاه آغاز می شود.

فرافکنی به جای پاسخگویی!

درست در 
روزهایی که 
اخبار ضد و 
نقیض بسیاری 
درباره مذاکرات 
مستقیم و 
غیرمستقیم 
ایران و آمریکا 
در نزدیکی 
دو طرف برای 
دست یابی 
به یک تفاهم 
حداقلی در 
مدیریت 
تنش و تبادل 
زندانیان به 
گوش می رسد، 
»رابرت مالی«، 
نماینده آمریکا 
در امور ایران به 
مرخصی بدون 
حقوق رفته 
است

ت
س

سیا

 بنده معتقدم توافق صلح میان آذربایجان و ارمنستان موقعی رسمیت 
پیدا می کند که مراحل قانونی آن طی شده باشد این مساله نیز بعد 
از پیشــنهاد آمریکا مطرح شــده، البته تاکنون سه بار نشست برگزار 

کردند اما نتیجه ای در بر نداشته است.
قطعاً نظر مردم ارمنستان، اپوزیسیون و مخالفین چیز دیگری است، 
طی این ســال ها گفت وگوهای مختلفی میان مقامات دو کشــور از 
زمــان حیــدر علی اف و... صورت گرفته و یا میانجیگری که مرحوم 
حجت الاســلام هاشمی رفسنجانی در آن زمان داشتند، اما مساله 
قره باغ همچنان لاینحل باقی مانده و به این ســادگی ها نمی تواند 

عملیاتی شود.
در کلام، صحبت هایی رد و بدل می شــود و یا پاشــینیان مطلبی را 

اعلام می کند اما نتیجه و خروجی را نمی بینیم، به عنوان مثل همین 
چند روز قبل چند نیروی ارمنی توســط نیروهای آذربایجان کشــته 
شدند، بنابراین این گفت وگوها و مذاکرات در ظاهر خوب است اما 
در صحنه عمل نتیجه بخش نیست و ما همچنان آرایش نظامی را 

در مرزها می بینیم.
حتی در این مساله لاوروف وزیر خارجه روسیه نیز واکنش داشته و 
طبیعتاً روسیه به عنوان یک طرف اصلی حرف دارد، کشورهای منطقه 
و ایران هم نقش خود را اعلام کرده اند ضمن این که ســخنگوی 
وزارت امور خارجه کشورمان نیز در نشست اخیر خود تاکید کرد ایران 
از هرگونه صلح پایدار استقبال می کند تا امنیت منطقه برقرار باشد.
 نمی خواهم خیلی بدبینانه به موضوع نگاه کنم اما معاهده برقراری 

صلح زمانی که در باکو یا ایروان به امضای مقامات برســد رســمیت 
دارد.به هرحال ایران موضع رسمی خود را در بالاترین سطح در مورد 
تغییر مرزهای ژئوپلیتیکی آن هم از سوی مقام معظم رهبری خطاب 
به اردوغان و پاشینیان در ملاقاتی که در جریان سفر به تهران داشتند، 
گفته است. اخیراً نیز رئیس جمهور در گفت وگوی تلفنی با پاشینیان 
بر این مســاله تاکید کرد.این دیپلمات پیشین کشورمان افزود: این 
که چند روز پیش اردوغان در آنکارا اعلام می کند کشــوری با ایحا 
کریدور جدید مخالفت ندارد و فقط ایران مخالف اســت، گلایه بی 
جایی بوده زیرا در بالاترین سطح رهبری نیز در این باره اعلام نظر 
کرده اند، جمهوری اسلامی ایران در بحث منافع ملی با کسی تعارف 
ندارد، لذا طرح این مسائل آدرس غلطی است که سیاسیون می دهند.

کاخ سفید 
تغییر تاکتیک 
داد؟

 مرخصی حاشیه سازِ 
»رابرت مالی«

گروه سیاســی: درســت در روزهایی که اخبار ضد و نقیض 
بســیاری درباره مذاکرات مســتقیم و غیرمستقیم ایران 
و آمریــکا در نزدیکی دو طرف برای دســت یابی به یک 
تفاهم حداقلی در مدیریت تنش و تبادل زندانیان به گوش 
می رســد، »رابرت مالی«، نماینده آمریکا در امور ایران به 

مرخصی بدون حقوق رفته است.
حدود ۴۰ روز قبل اولین جلسه محرمانه دولت جو بایدن 
برای تمامی سناتورها با محوریت ایران برگزار شد اما مالی 
در آن جلسه غایب بود و معاونش »ابرام پالی« صندلی او 
را پر کرده بود. حتی در مذاکرات اخیر در قطر و عمان نیز 
نامی از مالی برده نشــد بلکه گزارش شــد که »برت مک 
گورک« مشــاور ارشــد بایدن در امور خارمیانه با مقامات 

عمانی درباره ایران دیدار و گفتگو کرده است.
حالا دولت آمریکا بدون ذکر جزئیات رسماً اعلام کرده که 
مالی در مرخصی است و معاون او »ابرام پالی« وظایف او 
را انجام می دهد.متیو میلر سخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
روز پنجشــنبه به وقت محلی در نشست با خبرنگاران در 
وزارت خارجه آمریکا در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا 
رابــرت مالــی همچنان نماینده ویژه آمریکا در امور ایران 
است؟ گفت: من هیچ نظری در مورد وضعیت )راب( مالی 
ندارم اما مالی همچنان نماینده ویژه در امور ایران اســت.

در پــی این اظهار نظر متیو میلــر، خبرنگاران از او درباره 
وضعیت رابرت مالی ســؤال کردند که سخنگوی وزارت 
خارجــه آمریکا دربــاره وضعیت رابرت مالی نماینده ویژه 
این کشــور در امور ایران و مذاکره کننده ارشــد آمریکا در 
گفتگوهای غیرمستقیم با تهران به خبرنگاران اعلام کرد: 
رابرت مالی در مرخصی اســت و »آبرام پالی« )پیلی( به 
عنوان جانشین موقت او در امور ایران ایفای نقش می کند 
و فعالیــت وزارت خارجــه آمریکا در این زمینه را رهبری 
می کند.ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا هیچ توضیحی 

درباره دلیل و نوع مرخصی رابرت مالی نداد اما در عین حال 
تأیید کرد که معاون رابرت مالی یعنی آبرام پالی هم اکنون 
بطور موقت جانشــین او اســت.رابرت مالی که در ساعات 
نخســت انتشار این خبر سکوت اختیار کرده بود در پاسخ 
به پرســش سی ان ان در این باره گفت: به من اطلاع داده 
شده که مجوز امنیتی من در دست بررسی است. اطلاعات 
بیشــتری در اختیار من قرار نگرفته اســت، اما انتظار دارم 
تحقیقات به نحو مطلوب انجام و موضوع به زودی حل شود. 
در همین حال، من در مرخصی هستم.شبکه خبری سیان 
ان نیز به نقل از چند منبع آگاه گزارش داد به دنبال بازرسی 
امنیتی وزارت خارجه آمریکا درباره احتمال سو نگهداری 
از محتویات محرمانه از سوی مالی، دسترسی های امنیتی 
این مقام آمریکایی از اوایل ســال جاری به حالت تعلیق 
درآمده و او در مرخصی بدون حقوق به ســر می برد.این 
رســانه آمریــکا به نقل از یک مقــام آمریکایی ادامه داد: 
پس از شــروع تحقیقات امنیتی وزارت خارجه آمریکا از 
رابرت مالی، او برای مدتی در سمت خود فعالیت می کرد 
اما اجازه دسترسی به اطلاعات محرمانه را نداشت.سیان 
ان نوشت که هنوز مشخص نیست کشف چه موضوعی 
باعث معلق شدن مجوز امنیتی رابرت مالی شده است.اقدام 
برای تعلیق دسترسی امنیتی رابرت مالی در وزارت خارجه 
آمریکا یا در داخل دولت بایدن به صورت گسترده اعلام 
علنی نشده، زیرا وزارت خارجه آمریکا او را در سمتش حفظ 
کرده و بیانیه ای درباره جایگزینی او صادر نکرده اســت.
آسوشیتدپرس نیز اعلام کرده بود که رابرت مالی به دلایل 
شخصی که احتمالًا به سلامتی خانواده اش مربوط است، 
در مرخصی است.کمیته روابط خارجی مجلس نمایندگان 
آمریکا خواستار پاسخگویی بلینکن درباره وضعیت رابرت 
مالی شد»مایکل مک کال« رئیس کمیته روابط خارجی 
مجلــس نمایندگان آمریــکا در نامه ای به آنتونی بلینکن 

وزیر خارجه آمریکا خواســتار تحقیق درباره پنهان کاری 
وزارت امــور خارجه دولت جو بایدن درباره تعلیق مجوز و 
دسترسی های امنیتی رابرت مالی نماینده ویژه آمریکا در 
امور ایران شده است.رئیس کمیته روابط خارجی مجلس 
نمایندگان آمریکا در نامه خود آورده است که نگرانی های 
جدی درباره رفتار رابرت مالی و احتمال اینکه وزارت خارجه 
اعضای کنگره و افکار عمومی آمریکا را گمراه کرده وجود 
دارد.مک کال در نامه خود افزوده اســت که چندی پیش 
مقامات ارشد وزارت خارجه آمریکا در پاسخ به کمیته امور 
خارجی مجلس نمایندگان گفته اند که رابرت مالی به دلیل 
بیماری یکی از اعضای نزدیک خانواده اش قادر به حضور 
در جلسه استماع نیست.رئیس کمیته روابط خارجی مجلس 
نمایندگان آمریکا در نامه به بلینکن تصریح کرده است: در 
هیچ مقطعی وزارت خارجه آمریکا به ما نگفت که مجوز 
و دسترســی امنیتی رابرت مالی تعلیق یا تحت بررســی 
اســت یا اینکه او به دلیل ارتکاب خطا تحت تحقیقات و 

بازرسی قرار دارد.
مرخصی »مالی« موضوع جدیدی نیست ��

سیدمصطفی خوش چشم، تحلیلگر ارشد روابط بین الملل 
و امور راهبردی در گفتگو با مهر، درباره ارزیابی اقدام جدید 
آمریکا در کنارگذاشتن رابرت مالی، گفت: مالی ماه ها پیش 
در جلســه مشترک دولت و کنگره حضور نداشت و دولت 
بایدن اعلام کرد که او در مرخصی است بنابراین موضوع 

جدیدی نیست.
وی با بیان اینکه ما مذاکراتی تحت عنوان مذاکرات برجام 
و یــا توافــق موقت نداریم کــه آقای مالی بخواهد در این 
زمینه نقشــی ایفا کند، ادامه داد: مذاکرات تبادل زندانیان 
در شــرایطی روی غلتک افتاد که راب مالی در مرخصی 
بود و بخش مشاور امنیت ملی کاخ سفید امور را از طرف 

آمریکا پیگیری می کرد.

تحلیلگر ارشــد روابط بین الملل و امور راهبردی با تاکید 
بر اینکه حضور و یا عدم حضور راب مالی نشــان دهنده 
هیچ گونه تغییر وضعیت سیاســت های مذاکراتی آمریکا 
نیســت، تصریح کرد: اساســاً سیاست در دولت ها وابسته 
به نقش یک نفر نیســت و سیاســت ها برآیند مطالعات 
کارشناســی و تصمیم یک نظام بر انجام و یا عدم انجام 
مذاکره است.خوش چشم افزود: بنابراین حضور و یا عدم 
حضور مالی در چارچوب سیاست ها صورت می گیرد و بیشتر 
به نظر می رسد که این یک مشکل داخلی در آمریکاست.
وی مطــرح کــرد: راب مالی یک حساســیتی را در طرف 
جمهــوری خــواه کنگره ایجاد می کرد و از ابتدا مخالفانی 
نیز داشت لذا برای اینکه مذاکرات آن چنانی وجود ندارد، 
زمان را مناسب دیدند تا در رابطه با او تغییر و تحولاتی را 
انجام دهند.تحلیلگر ارشد روابط بین الملل و امور راهبردی 
عنوان کرد: مذاکرات تبادل زندانیان ربطی به مالی ندارد 
چرا که او از ماه ها پیش در مرخصی به سر می برده است.

خوش چشم یادآور شد: امریکایی ها از اواسط مذاکرات در 
دوران آقای رئیسی، بارها تهدیداتی را مبنی بر اینکه تیم 
راب مالی دیگر روی کار نخواهد بود، قصد داشــتند ایران 
مجبور به عقب نشــینی کنند تا شــرایط مذاکره را بپذیرد.
وی با بیان اینکه آمریکایی ها از زمســتان ۱۴۰۰ تاکنون 
بیش از ۲۰ دفعه تهدید به پایان رسیدن مذاکرات کرده اند، 
گفت: مالی در زمان اغتشاشــات پاییز ســال گذشته که 
ادعا می کرد مذاکرات برای آمریکا اولویت نیســت، پس 
از شکســت اغتشاشــات، در شرایطی که او حضور ندارد، 
افراد دیگری از آمریکایی ها در مسائل غیر مرتبط با برجام 
مثل تبادل زندانیان و آزادسازی پول های بلوکه به مذاکره 
پرداختند.تحلیلگر ارشد روابط بین الملل و امور راهبردی 
خاطرنشــان کرد: بنابراین حضــور و یا عدم حضور مالی 
منجر به تغییر استراتژی های آمریکا نشده و نخواهد شد.

معین الدین سعیدی
نماینده مجلس

اما واگرهای توافق صلح 
باکو و ایروان

سید علی سقائیان
سفیر سابق ایران 

در ارمنستان

یادداشت

رویدادهفته

یادداشت

نفیسه عبدالهی
روزنامه نگار
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گروه بین الملل: جهان هنوز از شــوک تمرد واگنری ها از پوتین و حرکت یک 
ارتش خصوصی به سمت مسکو بیرون نیامده است. اوایل هفته روسیه شاهد یکی از 
عجیب ترین وقایع ۳۰ سال گذشته بود. پریگوژین رهبر گروه نظامی واگنر که پوتین 
را پاپا صدا می زد و روابط تنگاتنگی با رئیس جمهور روسیه داشت، ناگهان نیروهایش 
را راه انداخت تا از هزار و ۲۰۰ کیلومتری پایتخت به سمت مسکو حرکت کنند. از 
آغاز تا وقتی که لوکاشــنکوی بلاروســی پا در میانی کند و واگنری ها عقب نشینی 
کنند تنها ۲۴ ساعت طول کشید. ۲۴ ساعتی که چشم همه جهان به سمت مسکو 
کشــیده شــده بود. در مورد آنچه که در روسیه گذشته نظریه های گوناگونی مطرح 
است. برخی آن را سرکشی محدود یک الیگارش خشن می دانند. در مسکو برخی 
معتقدند که دست های پشت پرده از سمت غربی ها این بازی را رقم زده اند. اما این 

فرضیه ها تا چه اندازه صحیح به نظر می رسند؟
مهدی مطهرنیا اســتاد دانشــگاه و کارشــناس مسائل بین الملل در مورد اینکه آیا 
عملیات واگنر در خاک روسیه False Flag )پرچم دروغین( بود یا نه به خبرآنلاین 
گفت: ماجرای واگنر و پریگوژین تفسیرهای زیادی برساخته است. مفسرین بیش 
از آنکه به تفســیر این واقعه وابســته باشد، به نوع تمایلات و گرایش های مفسرین 
به شخص پوتین وابسته است. یکی از تحلیل ها این است که رهبر واگنر به عنوان 
الیگارش وابســته به پوتین و مافیای او، بر ضد پدرخوانده طغیان کرده اســت و این 
طغیان با توجه به قدرت مافیای روسی و با میانجی گری لوکاشنکو پایان پیدا کرده 
و پریگوژین توانسته از این حرکت به نفع خود بهره ببرد و مسائل مربوط به دادگاه 
او و اتهاماتی که به آن مطرح بوده از یک سو و از سوی دیگر نقدهایی که نسبت به 
سردمداران ارتش روسیه دارد را به هدف برساند. اکنون او با وجود تهدیدهای پوتین 
از امنیت نسبی بیشتری در مقایسه با قبل مطرح شده. این تحلیل تقریباً متکی بر 
امر واقع اســت. پریگوژین تحت تأثیر اتهاماتی قرار داشــت که می توانست او را به 
دادگاه برساند. از طرف دیگر او منتقد عملکرد فرماندهان ارتش روسیه بود و به این 
ترتیب او نه تنها ضد پوتین قیام نکرده بود بلکه این را متصور می کرد که فرماندهان 
ارتش و وزیر دفاع به تعهدات خود نسبت به پوتین عمل نمی کنند.تحلیل دیگر در 
موردترمیم چهره پوتین است و متوجه آن است که عملکرد و تلاش واگنر به رهبری 
پریگوژین در مسیر اراده پوتین انجام گرفته است. چرا که تحلیل نخست به هر تقدیر 

نظم اقتدارگرا و مسلط پوتین را در حوزه امنیت داخلی، به ویژه در چارچوب حفاظت 
اطلاعات ارتش زیر ســؤال می برد و بعد از شکســت او در عرصه سیاســت خارجی 
و بحران اوکراین می تواند چهره پوتین را در داخل کشــور مخدوش کند. از این رو 
روسوفیل ها و علاقه مندان به پوتین که نمی خواهند جایگاه مخدوش شده پوتین را 
بپذیرند، تحلیل هایی از این دست را وارد ادبیات رسانه ای می کنند. واگنر به هر تقدیر 
ارتش غیررسمی برون مرزی وابسته به شخص پوتین بود که در برخی از کشورهای 
افریقایی و بسیاری از نقاط دیگر جهان به دستور پوتین وارد ضد و بندهای خریدو 
فروش تســلیهات و ترور و جنگ شــده است. پریگوژین که سیستم رستوران های 
روسیه را در دست داشت و حتی در مراسم رسمی مانند دیدار پوتین با رئیس جمهور 
فرانســه گارســونی می کرد، در مقابل پدرخوانده اصلی روسیه قیام کرده و در ظرف 
۲۴ ســاعت مســکو را تهدید می کند.آنطور که مهدی مطهرنیا کارشناس مسائل 
بین الملل توضیح می دهد: اگر چه سخنرانی اتشینی از سوی پوتین انجام می گیرد 
اما در همان سخنرانی هم تلاش برای باز گذاشتن راه در جهت مذاکره و ایجاد اتحاد 
و دوری از اراده دشمنان در متن او دیده می شود و سپس می بینیم که رئیس جمهور 
بلاروس به ســرعت می تواند با توجه به اعلام موضع پریگوژین که بر ضد پوتین 
نبود، میانجی گری کرده و بحران را فعلًا جمع کند. به نظر می رسد که تحلیل دوم 
بیشتر گرایش به سفیدنمایی چهره پوتین و جایگاه او در وضعیت فعلی روسیه دارد 
که بسیار مخدوش شده است.سؤال این است که اگر بپذیریم ماجرای پریگوژین 
یک ماجرای تنظیم شده از سوی شخص پوتین بوده، اکنون چه دستاوردی برایش 
داشته؟ آیا او مخالفانش را در ارتش واگنر شناسایی کرده؟ این را در زمانی می شود 
گفت که ارتش واگنر با دو دستگی عمل کرده باشد. اما این ارتش با اتحاد کامل با 

همه نیروهایش پشــت ســر رهبرشان ایستاد. بر اساس این معانی چطور می توانیم 
مسائل را بر این مبنا مورد توجه قرار دهیم که خود پوتین دست به چنین کاری زده 
است. این تحلیل تا حدودی بر روی شن های روان قرار دارد.مطهرنیا در ادامه توضیح 
داد:  تحلیل ســوم این اســت که ایالات متحده در پی ایجاد فضایی است که پوتین 
را از صحنه حذف کند. به نظر می رسد که در وضعیت کنونی روسیه، حذف پوتین 
به نفع واشنگتن نیست. چرا که یک پوتین تضعیف شده در این کشور بهتر از تغییر 
و تحول در روســیه ای اســت که در نبود پوتین ممکن است به معضلی منطقه ای و 
بین المللی تبدیل شود. وارد شدن واگنر بر ضد پوتین و تهدید اشکار مسکو و گرفتن 
شهرهایی با موقعیت استراتژیک توسط ارتشی کوچک ولی بسیار خشن و بی رحم 
برای غرب توجیح پذیر نیست. از طرف دیگر حذف پوتین در وضعیت کنونی موجب 
می شود که او در نزد برخی از افراد در موقعیت کنونی به شکل یک قهرمان چهره 
در بیاید. از این منظر است که به نظر می رسد در موقعیت کنونی ایالات متحده در 
پی حذف پوتین آنهم با این روش ها که منجر به برساختن شخصیتی قهرمان در 
میان طرفداران مسکو می شود دست نزند.وی در پایان گفت: می توان این حرکت 
را در مسیر تضعیف پوتین در اوضاع داخلی بر مبنای سناریویی دانست که من در 
ساعت های نخست این بحران آن را سناریوی تحقیرشدگی پوتین نامیدم. دلایلی 
برای اینکه بگوییم این تحقیرشــدگی انجام گرفت و موجبات نفع ایالات متحده 
امریکا را همراه داشته، وجود دارد. پوتین توسط الیگارش مافیای قدرت خود تهدید 
شد. نیروی غیررسمی مزدوری که سال ها تحت حمایت پوتین بود، اسلحه اش را 
سمت مسکو گرفت و در کمتر از ۲۴ ساعت روسیه را با بحران روبه رو کرد و پوتین 
را مجبور به موضع گیری آتشین اما ضعیف از نظر کاربرد واژگان اقتدارگرایانه بر ضد 
طغیان گران کرده اســت. وزیر دفاع و فرماندهان ارتش هم وادار به مذاکره شــدند 
و در نهایت اینکه رئیس جمهور یک کشور ثالث آنهم روسیه سفید عفو پریگوژین 
را از پوتین می گیرد. در عین همه این مســائل انتقام ســخت پوتین فعلًا نمی تواند 
انجام شود و بخش قابل توجهی از مردم از ارتش مزدور پوتین به دلیل مخالفت با او 
حمایت کردند که نشاندهنده عمق نارضایتی از شخص پوتین است. بعد از افتضاح 
اوکراین تحقیر پوتین توسط ارتش مزدوری که خود آنها را حمایت کرده، سناریوی 

تحقیر شدگی پوتین را علنی می کند.

مهسا مژدهی
روزنامه نگار

 تحقیـر ِ  پوتیـن
 مطهرنیا: آمریکا به دنبال حذف پوتین نیست 
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شنبه
17تیرماه 1402 

سال هفتم
شماره 318

»ترس از 
دست دادن« 
به عنوان یک 
رفتار عمومی 

در جامعه ایران 
تبدیل شده 
است. این 

نتیجه زندگی 
تورمی است 

که دائماً شما 
نگران هستید 
که نکند عقب 

بیفتید. از 
منظر موقعیت 

اجتماعی، 
نکند جا 

بمانید و ارزش 
دارایی هایتان 

کمتر شود

»قصهٔ درمان«، یک قصهٔ پرغصه اســت، قصه ای که گویا قرار نیســت 
یک پایان خوش داشته باشد!

پرداخت »نهُ/ بیســت و هفتم« از حق بیمهٔ ســی درصدیِ کارگران در 
سال های اشتغال و پرداخت دو درصد از مستمری در زمان بازنشستگی، 
همه قرار است صرف درمان کارگر و بازنشسته شود؛ این ها در صندوق 
درمان تأمین اجتماعی برای »روز مبادا« ذخیره می شود ولی زمانی که 
آن روز مبادا فرار می رســد، باز بازنشســتهٔ مستأصل میهمانِ جیب خالی 
خودش اســت و این »پایان ناخوش«، سرنوشــت تمام بازنشستگان و 
مستمری بگیرانی ســت که وقتی درد و بیماری به سراغشــان می آید، از 
روی اجبار نه از دل خوش و با رضایت، به مراکز درمانی مراجعه می کنند؛ 

هیچ کجا امروز دیگر درمان »رایگان« نیست....
تصویب قانون الزام تأمین اجتماعی در ســال ۱۳۶۸ در راســتای اجرای 
بندهای الف و ب ماده ۳ قانون تأمین اجتماعی، در زمان خود یک گام 
رو به جلو در مســیر رســیدن به یک دولتِ »رفاه حداقلی« به حســاب 
می آمد؛ قانونگزار در تدوین این قانون بالادستی، همهٔ راه های ممکن به 
سمتِ »کالایی سازیِ درمان« را لااقل برای بیمه شدگان سازمان تأمین 
اجتماعی مسدود کرده بود: قرار نبود یک کارگر و بازنشستهٔ سازمان، در 
مراحل درمان ریالی پرداخت کند؛ »درمان رایگان« در تمام بخش های 
درمانی کشور از مراکز ملکی تأمین اجتماعی گرفته تا بخش های دولتی و 
خصوصی، یک الزام شد؛ براساس این قانون، مراجعه به پزشک و ویزیت، 
انجام خدمات کلینیکی و پاراکلینیکی، بستری شدن، خرید داروها و حتی 
اعزام به خارج، کاملًا رایگان است، بازنشسته نباید ریالی از جیب بپردازد.
اما در عمل بیش از ده یا پانزده سال، شاهد اجرا شدن این قانون نبودیم؛ 
در دهه های بعدتر، پولی شــدن مثل یک ســیلِ سهمگین از راه رسید و 
بخش هــای مختلف درمــان رایگان را با خود برد.... اجرای قانون طرح 
تحول ســلامت در ســال ۱۳۹۳، یک نقطهٔ عطف در جریانِ پولی سازی 
بــود و با افزایــش تعرفه ها، هزینه های درمان و میزان پرداخت از جیبِ 
بیمه شــده افزایش یافت؛ در این ســال ها تورم ســنگینِ دارو و افزایش 

هزینه های درمان، مشکلات را چند برابر کرده است.
مشــکلات درمانی برای بیمه شــدگانی که قرار بود صفر تا صد خدمات 
درمان و سلامت را رایگان دریافت کنند! فقط محدود به مناطق محروم و 
دور از پایتخت نیست؛ از محرومیت درمان در خاشِ سیستان و بلوچستان 
یا اهوازِ خوزستان یا بندر دیلم چیزی نمی گوییم، همین اطراف تهران هم 
امکانات محدود است، در پاکدشت، چهاردانگه و ورامین هم بازنشستگان 

درگیر رنج های جانکاهِ درمان اند.
آنچه در چند ماه اخیر اتفاق افتاده، به گفتهٔ علی دهقان کیا )رئیس کانون 
بازنشستگان کارگری تهران( »حاصل افزایش هزینه هاست، از یکسو 
تعرفه های درمانی بالا رفته و از قراردادهای بیمهٔ تکمیلی بیرون زده و از 
سوی دیگر، ۵۰۰ قلم دارو که اقلام ساده و پرمصرف هستند، از شمول 
بیمه خارج شده اند و این خروج، یک هزینهٔ سنگین مازاد به بازنشستگان 

تحمیل کرده است«.
خرده روایت اول: از پاکدشت تا معیری ��

اما بازنشسته ای ساکنِ پاکدشت می گوید: در پاکدشت درمانگاه تأمین 
اجتماعی داریم اما امکانات آن اولیه و ســاده اســت و خدمات تخصصی 
ارائه نمی شود؛ برای خدمات ارتوپدی باید به تهران و بیمارستان شهید 
معیری مراجعه کنیم.این بازنشســته در بیمارستان شهید معیری وقتی 
نیاز به MRI داشــته بیمارســتان گفته ما این خدمات را نداریم و پزشک 
او را به یک مرکز درمانی خصوصی ارجاع داده اســت: »این همه راه از 
پاکدشت به تهران رفتم که در مرکز درمانی ملکی رایگان معالجه شوم 
اما در نهایت بعد از ساعت ها معطلی، مجبور شدم به یک مرکز درمانی 

خصوصی مراجعه کنم و هزینه ها را آزاد بپردازم«.
این بازنشســته بعد از این اتفاق به ۱۴۲۰ شــکایت کرده و نتیجهٔ این 
شــکایت برایش ارســال شده، تصویر این پاسخ در زیر آمده است: ما در 

معیری MRI نداریم....
بعد از گفتگو با این بازنشسته، با بیمارستان شهید معیری تهران تماس 
گرفتیم؛ از اپراتور پرســیدیم »شــما در این بیمارســتان که تخصصی 
ارتوپدی ست، MRI هم دارید؟« اپراتور پاسخ داد »نه متاسفانه نداریم«.

خرده روایت دوم: چند صد هزار تومان برای سرماخوردگی ��
بازنشسته ای ساکن تهران از مراجعه به یک درمانگاه تأمین اجتماعی برای 
درمان گلودرد و سرماخوردگی ساده می گوید؛ او که ویزیت رایگان شده، 
در نهایت نسخه در دست به نزدیک ترین داروخانه مراجعه کرده و آنجا 
فهمیده که داروها رایگان نیست.این بازنشسته می گوید: چند صد هزار 
تومان پول داروهایم شد؛ اگر می دانستم، اینهمه راه از خانه تا درمانگاه 
ملکی نمی رفتم و هزینه تاکسی و اتوبوس نمی دادم، همین محل خودمان 
درمانگاه می رفتم؛ مگر ویزیت پزشک عمومی در درمانگاه دولتی چقدر 
است، صد هزار تومان؟ وقتی داروها پولی ست و باید چند صد هزار تومان 
برای دارو بدهم، ویزیت رایگان دیگر به چه درد می خورد، هزینهٔ تاکسی 

بیشتر از ویزیتِ پولی در محل خودمان است!
خرده روایت سوم: دندان کشیدن و سقف پایین بیمه تکمیلی ��

بازنشســته ای ساکن اسلامشــهر وقتی درد و عفونت دندان، نیمه شب 
همسرش را به ستوه می آورد، به این نتیجه می رسد که صبح اول وقت 
به اولین کلینیک دندانپزشکیِ در دسترس مراجعه کند؛ می رود و به گفتهٔ 
خودش، یک سوم حقوق ماهش خرج کشیدن و درمانِ چند دندان می شود.
اما بقیه روایت از زبان بازنشســته: »وقتی صورت حســاب ها را گرفتم و 
بــرای بیمــه تکمیلی برُدم، نصــف آن را هم به من ندادند؛ اول گفتند با 
فلان جا قرارداد نداریم، بعد گفتند سقفت پُر است و آخر سر من ماندم و 
چند میلیون پولی که از جیب خالی برای درمان دردِ دندان همسرم داده 
بودم.....«با کنارِ هم گذاشــتنِ این خرده روایت ها به یک روایت پایانی 
می رسیم؛ اگر بازنشستگان همان نهُ/ بیست و هفتم سهم درمان را سی 
ســال کنار می گذاشتند و خودشــان سرمایه گذاری می کردند، آیا امروز 
وضع شان بهتر نبود؛ آیا بازهم در یک پایانِ ناخوش مجبور بودند برای 

یک MRI ساده یا درمان دندان، نگران و مستأصل باشند؟

 بازنشستگان؛ فرسنگ ها 
دور از درمانِ رایگان!

برنامه های توســعه قبل از انقلاب، عمدتاً عمرانی بود و ادعای توســعه 
نداشت. برنامه های بعد از انقلاب مجموعه ای از آرزوهاست، اما هیچ منابع 
مالی دقیقی برای آن متصور نیستند، به همین دلیل عملًا بسیاری از آن 
برنامه ها شکست می خورند. برنامه ها در عمده موارد به اهداف مدنظر خود 
دست نمی یابند. این آرزوها عمدتاً نیز جامع اند. مثلًا ۲ هزار پروژه تعریف 
می کنند در حالیکه برای ۲۰ عدد آن نیز پول ندارند. ضمن اینکه اولویت 
این برنامه ها وقتی که با محدودیت های بودجه ای مواجه می شوند بهم 
می خورد. به نوعی مشخص نیست که کدامیک باید اول اجرا شوند و 
در یک آشفتگی به پایان می رسند. برنامه هفتم جهت گیری مشخصی 
دارد و یک برنامه کاملًا نئولیبرالی است. این برنامه همه مسئولیت های 
اجتماعی حاکمیت در قانون اساسی را به بخش خصوصی واگذار کرده 
است. البته شش برنامه گذشته نیز همینطور بود منتهی اتفاقی که الان 

افتاده این اســت که به طور مشــخص این موضوع بیان شده است. در 
برنامه های قبل با واژه هایی مانند کرامت انســانی و عدالت اجتماعی 
مســئله را دور می زدند. این برنامه به صراحت بیان می کند که نیروی 
کار کاره ای نیســت و اصل قضیه دســت کارفرماست. نیروی کاری که 
فارغ التحصیل می شود باید با نصف حداقل حقوق استخدام شود و عملًا 
ترغیب نیروی کار به مهاجرت از کشور است.در مورد صندوق های تأمین 
اجتماعی دچار اغتشاش مفهومی هستند. این صندوق ها حساب های 
فردی محسوب می شود، یعنی هر کسی در هرکجا شاغل است، بخشی 
از حقوق اش را در یک حساب شخصی نگه می دارد و با سرمایه گذاری 
قرار اســت افزایش ارزش پیدا کند تا بعداً حقوق بازنشســتگی بگیرد. 
درحالیکه در برنامه هفتم برای این موضوع مالیات تعریف کرده اند که 
اصلًا به آن تعلق نمی گیرد. در این برنامه اصلًا به صنعت اشاره نشده 

است. مشکلات دیگری نیز وجود دارد و هدف آن واگذاری است. مثلًا 
در مورد آموزش عالی آنچه مطرح شــده اســت باعث خصوصی شدن 
کامل آموزش عالی خواهد شد، یعنی همه کسانیکه به دانشگاه می روند، 
باید پول بدهند. این مسئله در شرایط فعلی که ۱.۵ میلیون صندلی در 
دانشگاه ها خالیست باعث می شود بخش زیادی از جامعه علاقه ای به 
تحصیل نداشته باشند. مسئله  اساسی این است که برنامه هفتم همه 
چیــز را بــه بازار واگذار کرده، اما این کار اصلًا برنامه نمی خواهد. نتایج 
این برنامه ها بحران های امروز اقتصاد ایران است. بعد از جنگ این فرم 
از سیاست های اقتصادی حاکم شد و به شکل یک تفکر واحد در حال 
اجراست. مهم نیست چه کسانی آن را نوشته اند مهم این است که چه 
کسانی سفارش آن را داده اند تا نوشته شود. شش برنامه گذشته از یک 

آبشخور سرچشمه می گیرند.

  چه کسانی 
 از تورم 
نفع  می برند؟

 تورم مهمترین بحران است 
و باید تمامی سیاست ها 
در راستای مهار تورم باشد

گروه اقتصادی: ســیامک قاســمی با اشاره به اینکه تورم 
مهمترین بحران است و باید تمامی سیاست ها در راستای 
مهار تورم باشــد، گفت: امسال احتمالًا ششمین سالی 
خواهد بود که روند فزاینده تورم را داریم. ما الان با چیزی 
روبه رو هســتیم که من به آن »ترس از دســت دادن« 
می گویم. »ترس از دســت دادن« به عنوان یک رفتار 
عمومی در جامعه ایران تبدیل شــده اســت. این نتیجه 
زندگی تورمی است که دائماً شما نگران هستید که نکند 
عقب بیفتید. از منظر موقعیت اجتماعی، نکند جا بمانید 

و ارزش دارایی هایتان کمتر شود.
من یک بار مثالی زده بودم و گفته بودم زندگی در یک 
جامعه تورمی مثل راه رفتن روی تردمیل می ماند. واقعاً 
همین هم هســت. هر چه دور تردمیل بیشتر می شود، 
شما بیشتر باید بدوید، بیشتر حرص بزنید و بیشتر بترسید. 
چون اگر بایستید، تردمیل شما را به بیرون پرت می کند. 
این اتفاق در جامعه هم افتاده است. امروز خدایی نکرده 
با یک بیماری ســهمگین و هزینــه درمان بالا، طبقه 
اجتماعــی افراد تغییر می کنــد. یعنی از یک دهک، به 
دهک دیگری منتقل می شوید. برای همین هم جامعه 
ایران، جامعه آرامی نیست. »ترس از دست دادن« وجود 
دارد که زیســت تورمی، آن را ایجاد کرده اســت. واقعاً 

مهم ترین شــاخص اقتصادی ایــران که خلق و خوی 
فرهنگی، رفتاری و... را تحت تاثیر قرار داده، تورم های 
بســیار بالاست.وی معتقد است: واقعیت این است که 
ما طبقه متوسط شهری به آن معنا و تعریفی نداریم که 
میلتون فریدمن در کتاب آزادی و دموکراســی داشت. 
یعنی طبقه متوسطی که سالانه بتواند دو سفر جدی برود 
و نیازهای آموزشی و زیستی را تأمین کند. در حال حاضر 
جامعه ایران دوقطبی شده است. یک گروهی توانستند 
روی موج تورم ســوار شــوند و بالا روند و بخشی قابل 
توجهــی از هرم جمعیتی هم عملًا از تورم جا مانده اند. 
مــا دور و بر خودمان می بینیم که الگوی مصرف مردم 
خیلی تغییر کرده اســت و نســبت به ۳، ۴ سال گذشته 

جور دیگری زندگی می کنند.
به نظر من جامعه ایران، یک جامعه فقیر و دوقطبی شده 
که یک گروهی توانســتند روی تورم ســوار شوند و بالا 
روند و یک هرم قابل توجهی هم درگیر فقر هســتند. 
آمارهایی هم که اعلام می کنند، نگران کننده است. یک 
زمانی آقایان اعلام کردند که حداقل ۶۰ میلیون نفر از 
جمعیت ایران نیاز به دریافت یارانه دارند. این، آمار بسیار 
خطرناکی از جامعه است. خودشان امروز اعلام می کنند 
کــه حداقل ۵۵ درصد جمعیت ایران، حتی یک خودرو 

سواری هم ندارند.قاسمی در پاسخ به این سئوال که در 
شرایط تورمی، دولت از تورم ناراضی است، تولیدکننده 
ناراضی اســت و مردم نیز به شدت از تورم گلایه دارند. 
به نظر شــما منتفعان این تورم چه کسانی هستند؟ چه 

کسانی از تورم نفع می برند؟
او در جواب تاکید کرد: واقعیت این است که بخش زیادی 
از همین کســانی که شــما نام می برید، از تورم راضی 
هســتند. شــما فرض کنید همین امروز در ایران دولت 
بخواهد سیاســت پولی انقباضی در پیش بگیرد. مثالی 
می زنم. هم اکنون نرخ سود سپرده یک ساله ۲۳ درصد 
است. فرض کنید بانک مرکزی فردا بگوید من این نرخ 
را ۴۰ درصــد می کنــم. در این جا کل بازار بورس ایران 
فریاد خواهند زد که ما بیچاره می شویم، بازار می ریزد، 
همه پول هایمان از دست می رود و بانک مرکزی نباید 
سیاســت انقباضی در پیش بگیرد؛ در صورتی که این 
سیاســت برای کنترل تورم لازم اســت. حالا نه به این 

اندازه، ولی سیاست انقباضی لازم است.
وی در جــواب این ســئوال که آینده تــورم در ایران را 
چگونه پیش بینی می کنید؟ گفت: باید سناریوســازی 
کنیم. من بارها گفته ام مســتقل از سناریوهای سیاسی 
نمی توانید به پیش بینی برســید. اقتصاد سیاسی و روند 

چشم انداز مذاکرات برجام، خوش بینی هایی که در رفع 
تحریم ها وجود دارد، می تواند تاثیرگذار باشد. اتفاقی که 
دارد می افتد، این است که سال ۲۰۲۴ دوباره انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکا اتفاق می افتد و روز از نو و روزی 
از نو. اثرات این انتخابات از اواخر امسال شروع می شود، 
یعنی این که از اواخر امسال عملًا زمزمه های انتخابات 
آمریکا شروع می شود. الان در آمریکا در این خصوص 
صحبــت می کنند که احتمالًا دوره ریاســت جمهوری 
بایدن هم مشــابه ترامپ، تک مرحله ای باشد و دوباره 
ریاســت جمهوری به سمت جمهوری خواهان بازگردد. 
متاسفانه این یعنی آغاز راند جدیدی از انتظارات تورمی 
در ایران.او در جواب این ســؤال کلیشه ای. به نظر شما 
علم بهتر اســت یا ثروت؟ گفت: اصلًا تردیدی نکنید 
که ثروت بهتر است. با ما کلًا شوخی کردند. در جامعه 
ایران خیلی ریشه ها و تفکرات غیرسرمایه داری به ویژه 
در دهه ۶۰ و ۷۰ جریان داشته و به دلیل این که جامعه 
غیرســرمایه داری بوده، بــرای همین تلاش می کرده 
که ایده های غیرســرمایه داری در ذهن ما جا بیاندازد. 
شاخص های جهانی هم نشان می دهد که هر چه ثروت 
بالاتر باشــد، هر چه درآمد سرانه بالاتر باشد، احساس 

شادی و احساس خوشبختی در جوامع بیشتر است.

تشدید مهاجرت نیروی کار 
با برنامه هفتم

حسین راغفر
 اقتصاددان

یادداشت

مریم فکری
روزنامه نگار

 نسرین هزاره مقدم
روزنامه نگار

گزارش
گــروه اقتصادی: باتوجه به اینکه هفته گذشــته، پس از مدت ها نماینده ویژه 
رئیس جمهور در ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز مشــخص شــد، 
بســیاری از فعــالان اقتصادی انتظار دارند روند مبــارزه با قاچاق کالا و ارز 
نسبت به گذشته بهبود یابد.بنا بر حکم صادر شده برای سید مجید رضوی، 
»برگزاری منظم جلسات«، »پگیری مستمر مصوبات« و »نظارت مستمر 
بر عملکرد دستگاه ها« از مهم ترین انتظارات رئیس دولت از ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز اســت. نکته قابل توجه آنجاســت که در این حکم به صورت 
جدی بر همکاری و پاسخگویی دیگر دستگاه ها نسبت به موضوع مقابله با 

قاچاق کالا و ارز تأکید شده است.
عرضه لوازم خانگی قاچاق در روز روشن ��

گشــت وگذار در خیابان های شــهر تهران نشــان می دهد که بســیاری از 
فروشــندگان لوازم خانگــی، تنها برندهــای ایرانی را تبلیغ کرده و به فروش 
می رســانند؛ البته باتوجه به ممنوعیت واردات رســمی لوازم خانگی از سال 
۱۳۹۷، این مســئله عجیب به نظر نمی رســد.به طور مثال، در امین حضور 
اکثر فروشــگاه ها ادعا می کنند که نمایندگی رســمی برندها هســتند. البته 
تقریباً تمام فروشگاه های محدوده تابلوهایی با نام شرکت های تولیدکننده 
لوازم خانگی دارند؛ اما برخی فروشگاه ها با نام برندهای خارجی را هم روی 
تابلو خود نوشــته اند.با وجود گذشــت ۵ ســال از ممنوعیت واردات هنوز هم 
فــروش برندهــای خارجی در ایران ادامه دارد، برخی از فعالان بازار معتقدند 
که تولیدات داخلی نیاز بازار را به صورت کامل پوشــش نداده و تقاضا برای 
خرید کالاهای قاچاق زیاد است. بنا بر مشاهدات میدانی خبرنگار مهر، انواع 
لوازم خانگی بزرگ و کوچک با برندهای مطرح خارجی و بدون شناسه کالا 
در بازار به فروش می رسد.جالب آنجاست که برخی از این برندهای خارجی 
هنوز هم با گارانتی عرضه می شوند؛ برخی از فروشندگان به این نکته اشاره 
می کنند که گارانتی های ارائه شده اعتبار زیادی ندارد. باوجوداینکه هیچ کدام 
از شرکت های لوازم خانگی خارجی به صورت رسمی در ایران نمایندگی ندارند؛ 
اما ارائه گارانتی به ظاهر معتبر برای وسایل صوتی و تصویری برندهای مطرح 
کره ای و ژاپنی، تا عرضه لوازم آشــپزخانه چینی بی کیفیت با گارانتی های 

جعلی در مغازه ها مشاهده می شود.
مبارزه با قاچاق کالا، هیاهو بر سر هیچ؟ ��

باوجوداینکه در سال های اخیر مسئله حمایت از تولید داخلی و مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز مورد تأکید اکثر نهادهای نظارتی و انتظامی بوده است، اما عرضه 
آشــکار و بدون ریســک برندهای خارجی و قاچاق نشان می دهد، هیاهویی 
که بر سر ممنوعیت واردات لوازم خانگی و مبارزه جدی با قاچاق کالا رخ داد، 

مانند گذشته هیاهو بر سر هیچ بوده است.
پیش ازاین، رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی دررابطه با فروش اجناس 
قاچاق در بازار گفته بود: در حال حاضر ۹۰ درصد کالای قاچاق لوازم خانگی 

در فضای مجازی به فروش می رسد و قسمت کوچکی از آن در کف مغازه ها 
فروخته می شود. امروز همه برندهای خارجی مثل »ال جی«، »سامسونگ«، 

»بوش«، »زیمنس« و »آاگ« در کشور ما قاچاق هستند.
فضای مجازی، مغازه ها و انبارها در اختیار قاچاقچیان ��

در ســال های اخیر، مســئولان ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز به صورت 
مکــرر اعــلام کرده اند، برخورد با عرضه کننــدگان کالای قاچاق در فضای 
مجازی پایش و کنترل می شــود؛ اما بررســی خبرنگار مهر نشــان می دهد 
باوجوداینکه دستگاه های مربوطه، مدعی برخورد با عرضه کنندگان کالای 
قاچاق در فضای مجازی هســتند، می توان با یک جســتجوی ساده صدها 
صفحه و سایت فروش لوازم خانگی قاچاق را مشاهده کرد که بعضاً نمایندگی 
حضوری نیز در شهر تهران و دیگر کلان شهرهای کشور دارند.حتی برخی 
از لوازم خانگی قاچاق در سایت هایی به فروش می رسد که به صورت قانونی 
تأسیس شده و مجوزهای فعالیت به عنوان یک فروشگاه اینترنتی را دارد و 
نماد اعتماد الکترونیک دریافت کرده است؛ بنابراین می توان گفت که یکی 
از معضلات اساســی در مورد بازار لوازم خانگی ایران، فعالیت قاچاقچیان در 
بستر فروشگاه های آنلاین و همچنین عرضه و نگهداری آن ها در مغازه های 

سطح شهر است.
تشخیص کالاهای تقلبی و قاچاق آسان است ��

گفتنی است در حال حاضر، شناسه کالا و استعلام آن در سامانه جامع تجارت، 
ابزار تفکیک کالای اصیل از کالای غیراصیل است؛ به عبارت دیگر در حال 
حاضر می توان ادعا کرد که هر کالایی که شناسه داشته باشد و مشخصات 
آن با نتیجه اســتعلام در ســامانه جامع تجارت تطابق داشته باشد، به صورت 
قانونی تولید و یا وارد کشور شده است.بنابراین، شناسایی کالاهای قاچاق و 
تقلبی نه تنها از طریق بررسی برند آن برای دستگاه های نظارتی و انتظامی 
میسر است، بلکه بازرسان این دستگاه ها می توانند با بررسی شناسه کالا از 
اصالت کالاهای عرضه شــده در بازار مجازی و فروشــگاه های سطح شهر 

نیز اطمینان حاصل کنند.
عــدم برخورد با قاچــاق لوازم خانگی با وجود تأکید فرمانده انتظامی  ��

کل کشور
عدم برخورد با قاچاق آشکار لوازم خانگی در حالی است که سردار احمدرضا 

رادان، فرمانده کل انتظامی در ابتدای سال جاری گفته بود که سال ۱۴۰۲، 
ســال ســخت قاچاقچیان در کشور خواهد بود. به گفته سردار رادان، نیروی 
انتظامی عزم خود را در زمینه مبارزه همه جانبه با قاچاق مواد مخدر، سوخت 
و کالا و ...  جزم کرده و قرار است عرصه را بر قاچاقچیان تنگ کند.فرمانده 
کل انتظامی کشور در اردیبهشت ماه سال جاری با تأکید بر اهمیت تحقق شعار 
ســال گفته بود: »امســال سال مهار تورم و تقویت تولید است و باید همگان 
برای تحقق شــعار ســال تلاش کنیم و مهم ترین موضوع در تقویت تولید، 
مبارزه با قاچاق اســت که ازبین برنده تولید و ناامیدکننده جامعه تولیدگران 
اســت که تورم را در جامعه تشــدید می کند و لذا برخورد همه جانبه با قاچاق 

باید یکی از اصلی ترین مأموریت های ما باشد.«
تحقق شعار سال در اسارت قاچاق ��

با وجود هشــدارها و تذکرات کارشناســان اقتصادی در خصوص ضرورت 
مقابلــه بــا کالای قاچاق در تمام زنجیــره تأمین و توزیع و همچنین تحقق 
رشــد تولید به عنوان شــعار سال اما متأســفانه هنوز شاهد برخورد مستمر و 
جدی از ســوی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و دیگر دستگاه های نظارتی 
و انتظامی نیستیم و پدیده شوم قاچاق همچنان به قوت قبل پابرجا است.در 
همین زمینه، علیرضا سلیمی، عضو هیئت رئیسه مجلس با انتقاد از عملکرد 
دستگاه های مسئول در مبارزه با قاچاق کالا می گوید: پدیده قاچاق تاکنون 
کنترل نشده و این موضوع مشکلات بسیاری برای تولید داخل ایجاد کرده 
از سوی دیگر قاچاق از اشتغال زایی جلوگیری کرده و منجر به خروج منابع 
مالی از کشــور می شــود. به نظر می رسد برخی به صورت ساماندهی شده به 
قاچاق دامن می زند زیرا ۱۵ تا ۲۵ میلیارد تومان قاچاق بیانگر این است که 
این قاچاق به شکل چمدانی انجام نشده و مافیای شکل گرفته در این حوزه 
این حجم از قاچاق را انجام می دهند.وی ضمن بیان اینکه مبارزه با فســاد 
پیش نیاز اساسی برای رونق تولید است، اظهار داشت: باید با همدلی و تلاش 
بی وقفه برای تحقق شعار سال که امری ضروری و مهم است، اقدام کنیم، 
البته رونق تولید پیش نیازهایی داشته که مقام معظم رهبری در صحبت های 
خود به عمده آن ها اشــاره کردند که یکی از مهم ترین آن ها برخورد جدی 

با قاچاق کالا است.
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و دستگاه های انتظامی باید پاسخگوی  ��

عملکرد خود باشند
به گزارش مهر، باتوجه به تجربه بســیاری از کشــورها در طول دهه های 
گذشــته؛ مانند کره جنوبی، می توان گفت، حمایت از تولید داخلی و نجات 
صنعت از شــرایط رکودی با فعالیت های نمایشی و شعار امکان پذیر نیست. 
باتوجه به تأکید رئیس جمهور بر ضرورت مبارزه با قاچاق کالا و ارز، از دولت 
سیزدهم انتظار می رود که رویکردی انقلابی و عملیاتی برای مقابله با قاچاق 

کالا اتخاذ کند.

محمدحسین سیف اللهی مقدم
روزنامه نگار

مبارزه با قاچاق کالا، هیاهو بر سر هیچ؟
 جولان محصولات قاچاق در بازار لوازم خانگی
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گروه اجتماعی: البرز، هرمزگان، تهران و مازندران، اســتان هایی که روزهای 
اخیر آمار قربانیان مســمومیت با الکل تقلبی در آنها،  ســرخط خبرها شــد. 
پلیس این مدت بارها از دستگیری عوامل توزیع مشروبات الکلی تقلبی در 
این استان ها خبر داده است. هربار که چنین اخباری منتشر می شود، دوباره 
بحث بر سر آمار مصرف کنندگان مشروبات الکی در کشور، قاچاق مشروبات 
تقلبی و ســاخت و توزیع آن شــکل می گیرد. حقیقت این است که هیچ آمار 
شفاف و قابل اتکایی در این حوزه وجود ندارد اما همه چیز حاکی از افزایش 

مصرف الکل در کشور دارد.
در همین خصوص ســید حســن موســوی چلک، رئیس انجمن مددکاران 
اجتماعی ایران درباره بحث آمار توضیح می دهد و افزایش مصرف را تأیید 
می کند. او اطلاعاتی از دو مطالعه درخصوص گروه سنی مصرف کنندگان 
و میــزان مصرف الکل در کشــور اعلام می کند.گفت وگو با رئیس انجمن 

مددکاران اجتماعی ایران را اینجا بخوانید.
مصرف کنندگان مشروبات الکی یا میزان مصرف این نوع مشروبات  ��

در ایــران آمار دقیقی ندارند،  اطلاعات موجود در این حوزه هم محدود 
است، شما چه آمار و اطلاعاتی دارید؟

درست است، مصرف کنندگان مشروبات الکی در ایران آمار ندارند، مثل اغلب 
آسیب های اجتماعی که ماهیت جرم پیدا می کنند و نمی توان به آمار دقیق و 
شفاف در این حوزه ها دست یافت. درواقع نگاه امنیتی و سیاسی به این قبیل 
از موضوعات ســبب می شــود که نظام ثبت و آماردهی در این حوزه ها وجود 
نداشته باشد. البته نه فقط در کشور ما که در هر جامعه ای که موضوعی حالت 
جرم و آسیب پیدا کند، شناسایی افراد مبتلا، به شکل دقیق امکان پذیر نیست 
و میزان شــیوع به شــکل تقریبی قابل بیان است.با این حال مصرف الکل در 
ایران چند وجه دارد، برخی ها به آن اعتیاد دارند و به شــکل مداوم از این نوع 
مشروبات استفاده می کنند، برای برخی از افراد و خانواده ها هم مصرف الکل به 
یک سبک زندگی تبدیل شده و در ایام خاص، جشن ها و مراسم و دورهمی ها 
از این نوع نوشــیدنی ها اســتفاده می کنند. برخی ها هم فقط در حد کنجکاوی 
سراغش می روند.مساله اینجاست که برای کسانی که مصرف الکل به سبک 

زندگی شان تبدیل شده، دیگر نگاه جرم انگارانه به این موضوع ندارند.
آمارهای جهانی چه می گوید؟ ��

دومین نوشیدنی پرمصرف در جهان الکل معرفی شده است. براساس اعلام 
ســازمان بهداشــت جهانی در دنیا سالانه حدود ۳ میلیون نفر بر اثر مصرف 
مشــروبات الکلی جان خود را از دســت می دهند.بر اســاس همین آمار یک 
چهارم کل مصرف کنندگان افراد ۱۵ تا ۱۹ ساله هستند که جمعیتی حدود 
۱۵۰ میلیون نفر در دنیا را شامل می شوند. البته در نظرسنجی ها و مطالعات 

مصرف الکل در افراد زیر ۱۵ سال در دنیا نیز وجود دارد.
درباره ایران چه اطلاعاتی داریم؟ ��

براســاس گزارشــی از یک مطالعه که به سفارش وزارت بهداشت انجام و در 
سال ۹۳ منتشر شده است،  گروه سنی ۱۸ تا ۳۰ سال بیشترین مصرف کنندگان 
الکل در ایران محســوب می شــوند که در این میان مردان پنج برابر زنان از 
مشــروبات الکلی اســتفاده می کنند.الکل نه به اندازه مواد مخدر اما گردش 
اقتصادی بالایی دارد. مســاله اینجاســت که به دلیل غیرقانونی بودن تهیه و 
توزیع و مصرف الکل در ایران، دو راه برای دسترسی به آن وجود دارد، بخشی 
که به شکل قاچاق وارد کشور می شود و بخشی دیگر که توسط تولیدکنندگان 
داخلی تهیه می شود. که در هر دو بخش احتمال توزیع الکل تقلبی وجود دارد.

از میزان مصرف ایرانی ها مطالعات و پژوهشی داریم؟ ��
براســاس نتایج پژوهشــی که سال ۹۸ به ســفارش سازمان امور اجتماعی 
وزارت کشــور انجام شــده، و شامل بیش از ۷ هزار نمونه از ۳۱ استان کشور 
می شود، ۵۳ درصد از کسانی که در این مطالعه شرکت کرده بودند،  در یک 
ماه گذشته )براساس زمانی که مطالعه صورت گرفته( دست کم یکبار مصرف 
الکل را تجربه کرده بودند. میانگین هر بار اســتفاده هم بیش از ۴ پیمانه از 
یکی از انواع مشروبات الکلی بوده است. ۱.۱ درصد از جامعه آماری مذکور 
نیز مصرف دائمی الکل داشــته اند. ســن شــروع مصرف حدود ۳۶ درصد از 
مصرف کنندگان هم ۱۱ تا ۱۷ سالگی بوده است. ۱۱ د رصد هم اعلام کرده اند 
که تجربه سوار شدن خودرویی را داشته اند که راننده الکل مصرف کرده بود.

برداشت شما از این آمارها افزایش مصرف الکل در کشور است؟ ��
بله، همه این آمارها نشان می دهد که میزان شیوع مصرف الکل در کشور ما، 
طی دهه ۹۰ افزایشــی بوده اســت. به عبارتی از سال ۹۰-۹۱ وارد چرخه ای 
شــده ایم که افزایش مصرف، وزارت خانه ای مانند وزارت بهداشــت را ملزم 
کرده که دستورالعملی را برای کاهش آسیب مصرف مشروبات الکی تدوین 
و تصویب کنند. پروتکل های تصویب شده کاهش آسیب های مصرف الکل 

در ابتدای دولت یازدهم ابلاغ هم شد.
درباره مســمومیت های اخیر برخی می گویند ممکن اســت توزیع  ��

مشروبات الکلی اخیر عمدی باشد، نظر شما چیست؟
براساس نشانه شناسی مسمومیت های الکلی اخیر و شواهدی که وجود دارد، 

نمی توان این مسمومیت ها را عامدانه تلقی کرد.
چطور؟ ��

این مسمومیت ها اولی نبوده و آخری هم نیست، اگر می بینید که رسانه ای شده و 
در این سطح به آن پرداخته شده است، به این برمی گردد که مسمومیت ها گروهی 
بوده و مراجعه و درمان و عوارض و مرگ ناشی از مصرف آنها هم آمار بالایی 
داشته، وگرنه این نوع مسمومیت ها همیشه وجود دارد، برخی مراجعه نمی کنند 
بخاطر ترس از اعمال قانون، برخی مراجعات هم موردی است و ثبت و گزارش 
نمی شود. درواقع همیشه با یک نوع کتمان در این حوزه روبه رو هستیم و فقط 
وقتی گروهی و آمار زیاد می شود، رسانه ها مانور بیشتری روی موضوع دارند.

دلیل این حجم از مصرف و به طبع آن مسمومیت ها را چه می دانید؟ ��
به عنوان یک مددکار اجتماعی که سال ها در این حوزه مشغول به کار بوده ام، 
می گویم که فشار روی مردم زیاد است، انواع بحران های سیاسی و اجتماعی 
داریم،  سیل و زلزله و حوادث غیرمترقبه داریم، فشارهای فراوان اقتصادی 
و بیکاری و تورم داریم، با افزایش اختلالات روانی روبه رو هستیم، امید کم 
است و همه این عوامل مردم را به سمتی می کشاند که بخواهند برای فرار 
به سمت مشروبات الکلی بروند. این آمارها و مسمومیت های ناشی از مصرف 

الکل اصلًا دور از انتظار نیست.

مصوبه ای 
که باطل شد 
اما مواهب 
آن حداقل 
برای 134 نفر 
همچنان ادامه 
دارد. نام کنکور 
اگرچه با رقابت 
گره خورده اما 
تبصره و مصوبه 
کم ندارد که 
معنای رقابت 
را از آن بگیرد، 
تبصره هایی 
که چه قبل از 
اعلام نتایج و 
چه بعد از اعلام 
نتایج می توانند 
برخی را با 
حداقل رقابت 
راهی دانشگاه 
و رشته مورد 
علاقه شان 
کنند
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پـایـان
 یک رانت 
علمی

 از نقل و انتقال فرزندان هیات علمی 
تا از مردودی به پزشکی!

گروه اجتماعی: مصوبه ای که باطل شــد اما مواهب آن 
حداقــل برای ۱۳۴ نفر همچنان ادامه دارد. نام کنکور 
اگرچه با رقابت گره خورده اما تبصره و مصوبه کم ندارد 
که معنای رقابت را از آن بگیرد، تبصره هایی که چه قبل 
از اعلام نتایج و چه بعد از اعلام نتایج می توانند برخی را 
با حداقل رقابت راهی دانشگاه و رشته مورد علاقه شان 
کنند. یکی از آن ها همین مصوبه ۷۳۵ شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی )۲۵ تیر ۱۳۹۲( درباره تغییر رشته و نقل 
و انتقال فرزندان اعضای هیات علمی دانشگاه ها بود، 
به موجب این مصوبه فرزندان اعضای هیات علمی که 
جزو پذیرفته شدگان آزمون سراسری بودند می توانستند 
از دانشــگاه مبدأ به یکی از دانشــگاه های واقع در شهر 
محل خدمت )ترجیحاً دانشــگاه محل خدمت( عضو 
هیأت علمی و یا در صورت نبودن آن رشته در آن شهر 
به دانشگاه نزدیکترین شهر به محل خدمت عضو هیأت 
علمی با تعیین سازمان سنجش آموزش کشور در همان 
مقطع و گروه آزمایشی و دارا بودن حد نصاب مطابق با 
ضوابط انتقا ل یا تغییر رشته بدهند. براساس این مصوبه 
حد نصاب نمره علمی لازم برای انتقال ۹۰ درصد و برای 
تغییر رشــته ۵/۹۲ درصد نمره کل آخرین نفر پذیرفته 

شده در رشته محل مورد تقاضا بود.
دراین باره علی امرایی، عضو کمیسیون آموزش دیده بان 
عدالت و شفافیت به خبرآنلاین می گوید: »با این روش 
کســانی با دکترای دامپزشــکی به دکترای پزشکی یا 
دکترای داروسازی تغییر رشته و تغییر دانشگاه دادند.«

تغییر رشته از صنایع غذایی به پزشکی! ��
اما این پایان کار نبود، در سال ۱۳۹۶ تبصره ای به این 
مصوبه اضافه شــد با نام انتقال مشــروط، این تبصره 
می توانســت همــه آن ۹۰ و ۵/۹۲ درصــد حد نصاب 
علمــی بــرای انتقال و تغییر رشــته فرزندان اعضای 
هیات علمی در دانشگاه ها را کنار بگذارد به شرطی که 
آن ها می توانســتند در دانشــگاه مقصد در همان رشته 
قبلی یا رشــته جدید دو ترم متوالی معدل ۱۵ بگیرند. 
امرایــی دراین بــاره بیان می کنــد: »این تبصره برای 
ســال ۱۳۹۶ و ۱۳۹۷ انجام شــد، این روش باعث شد 
کســی که کارشناسی حسابداری قبول شده بود با این 
تبصره داروســازی بخواند، کارشناسی مدیریت بیمه با 
همین تبصره الان دارد دندان پزشکی می خواند، کسی 
را داشــتیم کارشناســی صنایع غذایی بوده و الان دارد 
پزشــکی می خواند.«او در پاســخ به این پرسش که آیا 
این افراد هنوز دانشــجو هســتند می گوید: »بله الان 

دانشــجو هســتند. شورای سنجش و پذیرش حکم به 
اخراج این افراد از دانشــگاه ها داد که اجرا نشــده است، 
دیوان عدالت اداری حکم شورای سنجش و پذیرش را 
تأیید کرد، باز هم اجرا نشد؛ از شورای نگهبان استعلام 
گرفتند و این شورا گفت حکم شورای سنجش و پذیرش 
درســت اســت و با مســببین هم باید برخورد شود. اما 
این افراد هنوز در دانشــگاه ها ادامه تحصیل می دهند، 
علاوه براین کسانی که پای این مصوبه را امضا کردند 
الان در مسئولیت های مهم آموزشی هستند و دارند از 
مصوبه جدید سنجش و پذیرش در دانشگاه ها حمایت 
می کنند. )روش جدید پذیرش دانشگاه ها: تأثیر قطعی 
۴۰ درصــدی امتحانــات نهایی پایــه دوازدهم و ۶۰ 

درصدی کنکور، برگزاری دو کنکور در سال(«
تغییر رشته از مردودی به پزشکی! ��

عضو کمیســیون آموزش دیده بان شــفافیت و عدالت 
درباره تعداد نفراتی که توانستند از این تبصره برای انتقال 
دانشگاه یا تغییر رشته استفاده کنند با بیان این که »این 
تغییرات در دانشگاه آزاد بوده« به خبرآنلاین می گوید: 
»در یک مقطع زمانی ۱۳۴ نفر استفاده کردند، آمارشان 
بالاتر از این است اما ما اطلاعات ۱۳۴ نفر را به همراه 
اسم و تمام مشخصات به طور کامل داریم. در این میان 

فرزندان مقامات وقت هم هستند.«
امرایی بیان می کند: »شــاید خود مصوبه اصلی ایراد 
نداشت، چون نوشته بود حداقل باید ۵/۹۲ درصد از نمره 
علمی آخرین فرد را کســب کنند، بنابراین این مصوبه 
سبب نمی شد رتبه بالای ۱۰۰ هزار وارد دانشگاه شود، 
مثلًا رتبه های ۲۰ هزار می توانستند از آن استفاده کنند، 
البته ما با همین هم مشکل داشتیم؛ اما با تبصره جدید 
که به مصوبه اضافه شد )شرط انتقال دائم با کسب دو 
ترم معدل بالای ۱۵ در دانشگاه مقصد( اتفاقات عجیبی 
افتاد، طوری که ما افرادی داشتیم که با این مصوبه وارد 
دانشگاه شدند و حتی نتوانستند همان معدل ۱۵ را هم 

کسب کنند، رتبه شان هم بالای ۱۵۰ هزار است.«
او ادامه می دهد: »کسی را داشتیم که میانگین نمراتش 
در دروس اختصاصی ۸ درصد بوده اما الان دارد پزشکی 
می خواند، این ها با امضای چه کســانی وارد دانشــگاه 
شــدند؟ چه کسانی پای آن مصوبه را امضا کردند؟ که 
الان رتبه ۱۷۵ هزار دارد پزشکی می خواند، درحالی که 
ســایر داوطلبان باید برای آن جنگ کنند که رتبه شان 
زیر ۵ هزار شوند. همین فرد شیمی ۱ درصد پاسخ داده، 
فیزیک ۲۲ درصد، زیست ۶ درصد، ریاضی ۱۲ درصد، 

عربــی را منفی زده، ادبیات ۱۲ درصد، زبان ۱۴ درصد 
پاسخ داده است و الان از علوم مهندسی صنایع غذایی 
دارد پزشــکی می خواند. یک مورد دیگر رتبه اش ۱۴۷ 
هزار و ۳۴۷ شــده اســت، ادبیات ۱۴ درصد، عربی ۱۴ 
درصد، دینی ۲۰ درصد، زبان ۱۶ درصد، شــیمی صفر 
درصد، فیزیک ۶ درصد، زیست ۲۸ درصد، و به ریاضی 
هفت دهم درصد پاســخ داده، این فرد در ســامانه اولیه 
که سازمان سنجش اعلام می کند مردود اعلام شده، 
یعنی با انتخاب رشــته ای که انجام داده مردود اعلام 
شــده اســت، بعد از از مردودی به پزشکی تغییر رشته 
می دهد. این ها از از تبصره استفاده کردند چون با خود 
مصوبه ۷۳۵ نمی توانستند تغییر رشته و دانشگاه بدهند.

چه کسی خیرخواه نظام آموزش است؟ ��
امرایی با انتقاد از کســانی که چنین مصوبه ای را امضا 
و اجرا کردند به خبرآنلاین می گوید: »حالا چه کســی 
خیرخواه نظام آموزش است، خیرخواهی نظام آموزش 
یعنی تغییر رشــته از مردودی به پزشکی؟ خیرخواهی 
یعنــی تحصیــل داوطلب با رتبه ۱۶۰ هزار در رشــته 
پزشــکی؟ خیرخواهی یعنی تحصیل با رتبه ۱۴۰ هزار 
در شــته دندان پزشکی؟ خیرخواهی یعنی داوطلبی از 
کارشناسی مدیریت بیمه برود دندان پزشکی بخواند؟ یا 
از کارشناسی بیمه تغییر رشته بدهد و داروسازی بخواند؟ 
با میانگین پاســخگویی به ۸ درصد دروس اختصاصی 
پزشکی بخواند؟ این خیرخواهی است؟ آقایان باید پاسخ 
این موارد را بدهند که خواسته یا ناخواسته مصوبه را امضا 
کردند، اگر ناخواسته امضا کردند که سبب این افتضاح 
علمی در دانشــگاه ها شدید باید برکنار شوید، خودتان 
بگذارید بروید چراکه کارشــناس این مسائل نیستید، 
اگر کارشــناس بودید که امضا نمی کردید؛ اگر خواسته 
امضا کردید که دارید به نظام آموزشــی و پزشــکی ما 
خیانــت می کنید، یعنی علاوه بر این که باید بروید، به 
دادگاه هم باید معرفی شوید.«عضو کمیسیون آموزش 
دیده بان شفافیت و عدالت بیان می کند: »البته در این جا 
اینجا قوه قضائیه ورود کرده، ما با معاون دادستان کل 
کشــور مکاتبه کردیم، آن هــا را معرفی کردیم، آن جا 
اعــلام کردیم که این اتفاقات افتاده اســت، در درون 
سازمان هم تصمیم گیری می کنیم )دیده بان شفافیت 
و عدالت( که اگر لازم باشــد اســامی افرادی که پای 
مصوبه را امضا کردند منتشــر شود.«او ادامه می دهد: 
»البته دیوان عدالت اداری این مصوبه را باطل کرد. سال 
۱۳۹۹ باطل شد، اما باز هم اجرا می شد، چراکه آقایان 

می گفتند مصوبه دیوان عدالت اداری را شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی می تواند اجرا نکند، این مسئله تا سال 

۱۴۰۱ طول کشید، در سال ۱۴۰۱ رسماً باطل شد.«
پذیرش در دانشگاه با نامه وزیر؟ ��

امرایی در پاسخ به این پرسش که آیا هنوز هم مصوبه 
یــا تبصره ای شــبیه به مورد اخیــر وجود دارد که افراد 
بتوانند با کمک آن وارد دانشــگاه شــوند یا تغییر رشته 
بدهنــد، می گوید: »دفاع مــا از کنکور خیلی بالاتر از 
موضوع جدیدی اســت که با آموزش و پرورش پیش 
آمده )روش جدید ســنجش و پذیرش در دانشگاه ها(، 
در مقطع ارشد و دکتری هم ما از کنکور دفاع می کنیم، 
امروز جشــنواره هایی دارند برگزار می کنند در پذیرش 
بدون آزمون دوره دکتری، دانشــجویی بوده که برای 
مصاحبه دوره دکتری در دانشــگاه چمران رد شــده، و 
براساس یک جشنواره ای آمده در دانشگاه شهید بهشتی 

درس می خواند. مانند جشنواره شهید احدی.«
او ادامه می دهد: »خود شــهید احدی رتبه یک کنکور 
بوده و شهید شده است، چرا باید از اسم این افراد استفاده 
شود، در برگزاری این جشنواره ها باید نظارت کرد. مگر 
در نظام آموزشــی ما در شــهریور انتخاب واحد انجام 
نمی شود؟ اما ما افرادی داشتیم که در ماه آذر با همین 
جشــنواره به دانشــگاه معرفی شدند و ترم مهر هم به 
عنوان ترم یک برای شــان حساب شده است. تعارض 
از ایــن بالاتــر هم داریم، بیــن نامه وزیر و معاون وزیر 
)وزارت علوم( به یک مرجعی تعارض وجود داشته است. 
مثلًا وزیر در نامه گفته فلانی و فلانی براســاس این 
جشــنواره در دانشــگاه پذیرش بشوند، اما معاون وزیر 
بــه معاون همانی که وزیر علوم نامه نوشــته، نامه ای 
فرســتاده که این افراد نمره نیاورده و پذیرش نشــوند. 
من می پرســم چه طور می شــود یک وزیر نامه نگاری 
می کنــد این آقایــان و خانم ها حدنصاب لازم را دارند 
بعــد معــاون وزیر نامه می زند این افراد حدنصاب لازم 
را ندارند.«عضو کمیســیون آموزش دیده بان عدالت و 
شــفافیت در پایان می گوید: »اگر کنکور باشد وزیر که 
دیگــر نامه نمی نویســد. ما هر وقــت از آزمون کنکور 
فاصله گرفتیم حتماً شکســت می خوریم، مگر این که 
حتماً نظارت باشد، ما نظارتی نداشتیم که رتبه ۱۷۵ هزار 
دارد تحصیــل می کنــد، به ما هم می خندد، بیش از ۷۰ 
درصد افرادی که با همین مصوبه )تبصره سال ۱۳۹۶ 
مصوبه ۷۳۵( وارد دانشــگاه شــدند در تهران تحصیل 

می کنند.«

 گروه سنی ۱۸ تا ۳۰ سال بیشترین مصرف کنندگان الکل در ایران

 فرار از مشکلات علت افزایش مصرف الکل!

گزارش

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

ایرن مهرگان
روزنامه نگار

رویداد

پیری روزافزون جمعیت به ویژه در چین، ژاپن، کره و ویتنام تا ســال 
۲۰۳۵ تأثیــر زیــادی بر اقتصاد جهانی خواهد گذاشــت و این اثرات به 
ویژه در چین بیشــتر خواهد بود، زیرا ۳۰ درصد از جمعیت آن ۶۰ ســال 

و بالاتر خواهند بود.
بســیاری از کشــورهای حوزه فرهنگی شرق آســیا با کاهش بودجه 
بازنشســتگی، زیرســاخت بی ثبات مراقبت های بهداشتی و جمعیت 
ســالخورده مواجه هســتند البته فناوری می تواند به پر کردن شــکاف 

بین نسل ها بدون به خطر انداختن مزایای پیری کمک کند.
تعــداد اندکــی از افــراد چینی که در ســال ۲۰۱۰ یا بعــد از آن به دنیا 
آمده انــد، تجربــه زندگی در نزدیکی یا با اعضای پیر خانواده را خواهند 
داشــت. نســل بعدی در زمان کاهش نرخ باروری و جمعیتی که به طور 
پیوسته در حال افزایش است، متولد می شود و مراقبان و زیرساخت های 

بهداشتی کافی برای پشتیبانی، مناسب نخواهد بود.از آنجایی که این 
تغییرات جمعیتی تأثیر جهانی دارد، اثرات آن به شدت در چین احساس 
خواهد شد. علیرغم پایان سیاست تک فرزندی در سال ۲۰۱۶، جمعیت 

سالخورده از نسل های جوان تر بیشتر خواهد شد.
بر اساس چشم انداز جمعیت جهان در سال ۲۰۲۲ سازمان ملل متحد، 
۳۰ درصــد از جمعیــت چیــن که حدود ۴۰۰ میلیــون نفر تخمین زده 
می شــود، ۶۰ ســال و بالاتر خواهند بود. طبق گزارش آکادمی علوم 
اجتماعی شانگهای، کاهش نرخ زاد و ولد منجر به کاهش جمعیت سن 
کار می شود و در نتیجه رشد چین از سال ۲۰۳۵ تا ۲۰۵۰ هر سال یک 
درصد کاهش می یابد و صندوق های بازنشســتگی چین، منبع اصلی 

درآمد بازنشستگان کاهش خواهند یافت.
مهم ترین نکته اینجاست که راه حل های ساده در واقع پیچیده هستند. 

راه حل های ساده ای مانند تشویق خانواده ها برای داشتن فرزندان بیشتر 
کارســاز نیست. تأثیرات اجتماعی، عدم اطمینان اقتصادی و دسترسی 
بیشــتر به آموزش، ازدواج و فرزندآوری را به تأخیر انداخته اســت. سن 
باروری در چین، در دو دهه گذشــته به طور پیوســته در حال افزایش 
بوده اســت.کمبود اســتعداد متخصصان پزشکی شدید خواهد بود. در 
چین به ازای هر ۱۰۰۰ نفر دو پزشــک وجود دارد. بر اســاس گزارش 
بانک جهانی، در مقایســه با هر ۱۰۰۰ نفر در کشــورهای اروپای غربی 
چهار پزشــک و در ایالات متحده ۲.۷ پزشــک وجود دارد.با برداشــتن 
گام های درســت امروز، جمعیت جوان تر به اندازه کافی خوش شــانس 
خواهنــد بود کــه تجربیات معنی داری را با پدربزرگ ها و مادربزرگ ها 
و نســل های قدیمی تر که نزدیک آنها هســتند، به اشتراک بگذارند و 

سنت ها را ادامه دهند.

کنترل بحران پیری جمعیت جهان تا سال ۲۰۳۵؟

متاسفانه افراد اطلاع ندارند که به محض مصرف مشروبات الکلی تقلبی 
مضر ۱۰ درصد آن از طریق معده و مابقی از طریق روده ها جذب شــده 
و وارد سیســتم گردش خون می شــود و پس از آن، این الکل به همه 
ارگان های بدن می رسد و تاثیرات مخرب آن مشخص می شود.بیشترین 
میزان تأثیر و تخریب ناشی از مصرف الکل اتانول در کبد اتفاق می افتد 
که در طولانی مدت و در مصارف زیاد ســبب نارســایی کبد می شود و از 
آنجایی که وظیفه کبد،  مسمومیت زدایی است، به دنبال ایجاد نارسایی 
در آن ما شاهد افزایش مواد سمی در بدن خواهیم بود که این می تواند 
باعث »انســفالوپاتی مغزی« و در نهایت رفتن فرد به حالت کُما شــود. 
سایر اختلالات مغزی و روانی شامل اختلال در تصمیم گیری، قضاوت 
و در نهایت ضعف حافظه نیز از تاثیرات مصرف این ماده مضر است.به 
دنبال مصرف مشروبات الکلی سلامت قلب نیز تحت تأثیر قرار می گیرد. 
مصرف الکل می تواند سبب فشارخون،  نارسایی قلبی و در نهایت سکته 

قلبی شود. مصرف مشروبات الکلی احتمال بروز سرطان ها را هم افزایش 
می دهد. سرطان های حنجره، مِری، دهان، سینه و روده به دنبال مصرف 
الکل افزایش می یابد. ارگان دیگری که می تواند تحت تأثیر قرار گیرد، 
لوزالمعده یا پانکراس است. اختلال سیستم ایمنی علامت دیگر مصرف 
طولانی مدت الکل اتانول است. متاسفانه با کاهش ایمنی بدن ابتلا به 
انواع بیماری ها افزایش می یابد.البته اتفاقی که اکنون به دنبال قیمت بالای 
الکل اتانول در کشور شاهد آن هستیم، افزایش مصرف مشروبات الکلی 
تقلبی است که افراد سودجو برای تهیه آن از الکل جایگزین مانند متانول 
استفاده می کنند که قیمت پایین تری دارد. مصرف الکل متانول عوارض 
بسیار شدیدتری نسبت به مصرف الکل اتانول، به جا می گذارد.عوارض 
مصرف مشروبات الکلی تقلبی بسیار سریع الاثرتر است. مهم ترین اتفاق 
پس از مصرف الکل متانول کاهش دید است که به سرعت می تواند به 
ســمت نابینایی فرد پیشــروی کند.تشنج و نارسایی کلیه عارضه شدید 

بعدی مصرف الکل متانول است.حتی مصرف مختصر الکل متانول فرد 
را به سمت مرگ سوق می دهد. متاسفانه در مدت اخیر هم شاهد مرگ 
تعداد قابل توجهی از افراد به این دلیل بوده ایم.طی یک ماه اخیر با توجه 
به افزایش مصرف الکل های تقلبی، میزان بروز مســمومیت در حیطه 
دانشگاه علوم پزشکی ایران نیز افزایش یافته است. بر همین اساس از 
ابتدای خردادماه تا چهارشنبه هفتم تیرماه متاسفانه ۱۵۴ مورد مسمویت 
با الکل داشــتیم و اکنون ۱۲ مورد بســتری در بخش های ویژه داریم و 
۱۱ مورد فوتی هم به ثبت رسیده است.اولین نشانه های مسمومیت به 
صورت علائم گوارشی، دل درد، حالت تهوع،  سرگیجه و کاهش دید خود 
را نشان می دهند. مصرف کنندگان مشروبات الکلی تقلبی باید بدانند که 
در بحث اخلاق پزشــکی هیچکدام از پزشــکان اجازه فاش کردن اسرار 
بیمار را ندارند و افراد نباید از ترس گزارش موضوع از مراجعه به موقع به 

مراکز درمانی خودداری کنند.

نقش مشروبات الکلی 
درابتلا به ۵ سرطان

دکتر علی مشُکی
معاون درمان 
دانشگاه علوم 
پزشکی ایران

یادداشت

شنبه
17تیرماه 1402 
سال هفتم
شماره 318
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غلاتی که هرگز نباید خام خورده شود

برای جلوگیری 
از آسیب به 
دندان ها و 

حفظ سلامت 
دهان و دندان 
مهم است که 

از مصرف برخی 
مواد غذایی که 
می توانند اثرات 

منفی بر روی 
دندان های تان 

داشته باشند 
خودداری کنید 
به خصوص در 

ساعات ابتدایی 
صبح که سطح 

دفاع طبیعی 
دهان تان به 
دلیل کاهش 
تولید بزاق در 

طول خواب 
پایین تر است
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 سه چیزی
 که هرگز نباید 
هنگام صبح 
بخورید

بــه گزارش صد آنلاین ،تعــدادی از مواد غذایی 
وجود دارند که از محبوب ترین مواد غذایی حاضر 
بر ســر میز صبحانه هســتند، اما آیا می دانســتید 
مصرف آن مواد غذایی ممکن اســت آسیب جدی 

به دندان هایتان وارد کند؟
برای جلوگیری از آسیب به دندان ها و حفظ سلامت 
دهان و دندان مهم است که از مصرف برخی مواد 
غذایی که می توانند اثرات منفی بر روی دندان های 
تان داشــته باشــند خودداری کنید به خصوص در 
ساعات ابتدایی صبح که سطح دفاع طبیعی دهان 
تــان به دلیل کاهش تولیــد بزاق در طول خواب 
پایین تر اســت. اما بهتر اســت از کدام مواد غذایی 
بــه خصوص اگر بعد از صبحانه دندان های تان را 

مسواک می زنید اجتناب ورزید؟
۱-مرکبات ��

پرهیز از مصرف مرکبات در ساعات ابتدایی صبح 

برای جلوگیری از آسیب دندان ها به دلیل اسیدیته 
بالا بسیار مهم است. مرکباتی مانند پرتقال، گریپ 
فروت و لیمو حاوی اســید ســیتریک هستند که 
مینای دندان را ضعیف کرده و دندان ها را در برابر 
فرسایش و پوسیدگی آسیب پذیرتر می کند. تولید 
بزاق هنگام صبح کمتر اســت که همین موضوع 
دفاع طبیعی دهان در برابر اسیدها را کاهش می دهد 
در نتیجه، مصرف میوه های با اسیدیته بالا در این 
زمان می تواند آسیب را تشدید کند. توصیه می شود 
برای محافظت از مینای دندان گزینه های غذایی 
با میزان اســیدیته کم تر را برای صبحانه انتخاب 
کنید. بنابراین، بهتر است لیوان بلند آب پرتقال را 

از روی میز صبحانه حذف کنید!
۲-قهوه ��

در حالی که ممکن است قهوه در اکثر خانواده ها 
در زمــان صبحانــه یــک ماده اصلی باشــد 

دندانپزشکان هشدار می دهند که اگر می خواهید 
از زرد شــدن دندان های تان جلوگیری کنید از 
خــوردن یک فنجــان داغ قهوه هنگام صحب 
خودداری ورزید. پرهیز از قهوه اول صبح برای 
جلوگیری از آســیب به دندان ها به دلیل تاثیر 
دوگانه اسیدیته و لکه گذاری احتمالی آن توصیه 
می شــود. قهوه ماهیتی اسیدی دارد و می تواند 
به مرور زمان مینای دندان را فرســایش دهد 
به ویژه زمانی که با معده خالی مصرف شــود و 

تولید بزاق افزایش یابد.
عــلاوه بر ایــن، رنگدانه های تیره قهوه می توانند 
منجر به تغییر رنگ دندان ها شوند و ظاهر زیبایی 
دندان هــا را تحت تاثیر قرار دهند. برای محافظت 
از ســلامت دهان و دندان توصیه می شود مصرف 
قهوه را در صبح به حداقل برسانید و بعد از نوشیدن 
قهــوه دهــان خود را با آب بشــویید تا اثرات آن را 

کاهش دهید.
۳-غلات و شیرینی های قندی ��

پرهیز از غلات و شیرینی های شیرین هنگام صبح 
برای جلوگیری از آسیب دندان ها به دلیل محتوای 
قند بالا و ظرفیت بالقوه آن برای ایجاد پوسیدگی 
دندان ضروری است. غلات و شیرینی ها محیطی 
را برای رشــد باکتری هــای مضر در دهان ایجاد 
می کنند، زیرا منبع ثابتی از قندهایی هســتند که 
باکتری هــا از آن تغذیــه می کنند و منجر به تولید 
اســید و فرسایش مینای دندان می شوند. مصرف 
این مواد غذایی در ابتدای روز زمانی که بزاق دهان 
در طول خواب کاهش یافته خطر آســیب رســانی 
به دندان را تشدید می کند. انتخاب جایگزین های 
صبحانه با قند کمتر می تواند به محافظت از مینای 
دندان و حمایت از سلامت دهان و دندان در طولانی 

مدت کمک کند.

تشخیص خطر بیماری قلبی در ۳۰ ثانیه
یک تحقیق جدید نشان می دهد با اندازه گیری گلبول های سفید در بزاق 
به وسیله یک دهانشویه طی ۳۰ ثانیه می توان علائم هشداردهنده بیماری 
قلبی را در افراد جوان و ســالم ردیابی کرد.به گزارش مشــرق، این یافته به 
توسعه تستی ساده توسط پزشک یا دندانپزشک منجر می شود که می توان 
آن را به عنوان بخشــی از یک چکاپ ســالانه به کار برد.بیماری های لثه با 
چند بیماری دیگر از جمله بیماری های قلبی، سرطان دهان و روده بزرگ، 

عفونت ریه، دیابت و آلزایمر مرتبط هستند.
اکنون محققان دانشگاه ماونت رویال در آلبرتا کانادا یک روش سریع، ساده 

و غیرتهاجمی ابداع کرده اند که ریسک بیماری های قلبی در افراد جوان و 
ســالم را ردیابی می کند و برای انجام آن لزوماً نباید به دندانپزشــک مراجعه 
کرد.در تحقیقات پیشــین رابطه بین التهاب در دهان و بیماری های قلبی 
بین بیماران سالمند بررسی شده است. بنابراین محققان تصمیم گرفتند با 
تحقیقی مشخص کنند التهاب دهان در افراد جوان روی سلامت قلبی آنها 
تأثیرگذار اســت یا خیر.ترور کینگ یکی از مؤلفان پژوهش می گوید: حتی 
در افراد جوان و ســالم ســطح پایین التهاب دهانی روی سلامت قلبی تأثیر 
می گذارد و یکی از دلایل اصلی مرگ در آمریکای شمالی است.بار التهابی 

دهان )OIL( ســطوح نوتروفیل ها یا همان گلبول های ســفید خون را اندازه 
می گیرد که به عنوان اولین خط دفاعی سیســتم ایمنی عمل می کنند. به 
این ترتیب میزان التهاب در دهان و وجود و شــدت بیماری های پریودنتال 
)لثه( مشخص می شود.در این پژوهش محققان ۲۸ مرد و زن غیر سیگاری 
در سن ۱۸ تا ۳۰ را انتخاب کردند که هیچ گونه سابقه بیماری لثه نداشتند. 
شرکت کنندگان به مدت ۶ ساعت هیچگونه غذا یا نوشیدنی )به غیر از آب( 
مصرف نکردند و از ورزش و مصرف الکل و غذاهای حاوی الکل و کافئین 

حداقل به مدت ۸ ساعت قبل از نمونه گیری اجتناب کردند.

سلامت

سلامت

کنجد، یکی از دانه های پرمصرف در آشپزی جوامع شرقی است. دانه های 
کنجد از نظر ارزش تغذیه ای کاملا مغذی هستند و سرشار از ویتامین ها 

و ترکیبات آنتی اکسیدانی محسوب می شوند.
�� B کنجد؛ منبع ویتامین های گروه

کنجد یکی از بهترین منابع ویتامین های گروه B است. ویتامینB۱ باعث 
تغییر حالت قندها به انرژی می شود. این ویتامین در بدن ساخته نمی شود 
و باید از طریق مواد غذایی به بدن برســد. ویتامینB۲ که تحت عنوان 
ریبوفلاوین شــناخته می شــود، در فرایندهای بیولوژیک تولید پروتئین 
و چرب ها نقش دارد. ویتامینB۳ ویژگی کاهش تجمع کلســترول در 
خون را دارد. ویتامینB۶ در بهبود قابلیت های حافظه موثر اســت. تاثیر 
هورمونی  آن نیز باعث مقابله با مشــکلاتی نظیر اضطراب، اختلالات 
پیش قاعدگی، افســردگی و... می شــود. ویتامینB۹ به طور مستقیم در 
تشــکیل گلبول های قرمز نقش دارد و تاثیر آن در رشــد طی دوره های 
 Eجنینی تا نوجوانی ثابت شــده  اســت. کنجد همچنین حاوی ویتامین

اســت که از اجزای ســلولی محافظت می کند و در حفظ عملکرد سیستم 
ایمنی نقش دارد. 

دانه مغذی در تقویت استخوان ها و ماهیچه ها ��
گنجاندن کنجد در رژیم غذایی به خاطر وجود املاح فراوان در استحکام 
اســتخوان ها و ماهیچه ها تاثیر دارد. کلســیم یکی از این املاح است که 
برای رشــد و تقویت اســتخوان ها و دندان ها ضروری اســت. مس ماده 
ضروری برای تشــکیل هموگلوبین و کلاژن محســوب می شود. آهن 
اکسیژن رسانی خون به سلول ها و ماهیچه ها را تسهیل می کند. منیزیوم 
در تعادل اســیدیته سیســتم عصبی نقش دارد و در تولید ســروتونین که 
هورمون نشــاط اســت، موثر خواهد بود. فســفر عملکرد مکمل همراه 
بــا کلســیم دارد. روی از پیری ســلول ها جلوگیــری می کند و در دیگر 
فرایندهای بدن مانند سیستم عصبی، پروستات، سیستم ایمنی و ترمیم 

نقش دارد. 
کنجد و کاهش کلسترول خون  ��

دانه های کنجد حاوی اســیدهای چرب ضروری مانند فیتواســترول ها 
هستند که جذب کلسترول را در روده باریک کاهش می دهند و منجر به 
کاهش این چربی های مضر در خون می شوند. امقدار فیبر فراوان نیز در 
مقابله با مشکلات گوارشی همچنین پیشگیری از دیابت نوع ۲ نقش دارد.

 کنجد، همراه انواع غذاها ��
دانه های کنجد را می توان با انواع غذاها مصرف کرد. گرچه شایع ترین 
روش مصرف، افزودن کنجد روی نان، شــیرینی و کیک اســت اما اگر 
کنجد را پس از کمی حرارت  دادن همراه ماهی یا مرغ سرو کنید، طعم 
بســیار عالی خواهد داشــت. پودر کنجد نیز برای کســانی که تمایل به 
جویدن دانه های کنجد ندارند یا کودکانی که از خوردن چنین دانه هایی 
امتناع می کنند، مناســب اســت. ارده نیز یکی از محصولات عالی کنجد 
اســت که می توان به عنوان صبحانه یا همراه با انواع ســس میل کرد یا 
کمی از آن را به غذاهای آبدار اضافه کرد. در هر صورت توصیه می شود 

حتما روزانه مقداری کنجد در رژیم غذایی تان بگنجانید. 

استفاده از روغن هایی همچون بادام، لیمو، نارگیل، 
کرچک، خردل، رزماری سبب افزایش رشد مو های 
سر، جلوگیری از شکنندگی ساقه مو و ایجاد موخوره 

می شوند.
به گزارش صد آنلاین  ریزش مو دلایل مختلفی از 
جمله عوامل هورمونی، شیوه بد نگهداری از موها، 
تغذیه نامناسب، استرس و مشکلاتی از این دست رخ 
می دهد که سبب می شود مو ها درخشندگی، قابلیت 

رشد و سلامت خود را از دست بدهند.
راهکار هایی برای افزایش رشد موی سر ��

ماســاژ کف ســر: ماساژ دادن پوست کف سر سبب 
افزایش خون رســانی به فولیکول های مو و تقویت 
رشد آن ها می شــود، می توانید هربار که استحمام 
می کنیــد هنگام دوش گرفتن کف ســر خود را به 
آرامــی و بــا حرکات دورانی ماســاژ دهید. این کار 
علاوه بر کمک به رشــد مو های ســر باعث کاهش 

تنش و استرس در شما نیز می شود.
ماساژ کف سر و ســاقه های مو با روغن های  ��

گیاهی:
 استفاده از روغن هایی همچون بادام، لیمو، نارگیل، 
کرچک، خردل و رزماری سبب افزایش رشد مو های 
سر، جلوگیری از شکنندگی ساقه مو و ایجاد موخوره 
می شوند.اســتفاده از ژل گیاه آلوئه ورا نیز می تواند 
با رطوبت رســانی به مو ها ســبب تقویت و افزایش 
رشــد آن ها شود.بســته به نوع موی خود مقداری 
روغن را حرارت داده تا گرم شــود و به آرامی کف 
سر و ساقه های موی را به آن ها آغشته کنید و پس 
از یک ساعت استحمام کرده و با شامپوی مناسب 
پوســت خود را پاک کنید.اســتفاده از ماسک موی 
خانگی: ماســک های موی صنعتی با وجود ایجاد 
ظاهــری فــوق العاده در مو به مرور باعث ریزش و 
خشکی آن ها می شوند، اما می توانید ماسک خانگی 
تهیه و پیش از استحمام از آن استفاده و اثرات فوق 
العاده آن را بر زیبایی و تســریع رشــد مو های خود 
ببینید.یــک تخم مرغ کامل را شکســته به همراه 
یک قاشــق غذاخوری عسل و ۲ قاشق غذاخوری 

ماست ترکیب و مو ها را به آن آغشته کنید. بر روی 
سر کلاه حمام گذاشته و پس از نیم ساعت مو ها را 

شسته و آبکشی کنید.
استفاده از محصولات شیمیایی برای رشد مو:  ��

شــامپو هایی که در ترکیبات خود دارای ســولفات، 
ســیلیکون و الکل هســتند باعث صدمه و آسیب به 
پوست سر، شکنندگی و ریزش مو های سر می شوند.
این مواد شیمیایی در انواع ژل، موس، حالت دهنده 
و نرم کننده های مو وجود دارد، کارشناسان توصیه 
می کنند افراد از محصولاتی استفاده کنند که فاقد 

این مواد شیمیایی در ترکیبات خود هستند. 
تاثیر رژیم غذایی سالم در رشد مو: ��

 تغذیه مناسب برای ریشه مو می تواند سبب افزایش 
ســرعت رشد آن شــود به همین دلیل کارشناسان 
توصیه می کنند افراد از مواد غذایی سالم حاوی انواع 
ویتامین ها، مواد معدنی از جمله میوه و سبزی های 
تــازه، پروتئین گیاهی و حیوانی، لبنیات کم چرب، 
غــلات و حبوبات، دانه های آجیل و روغنی حاوی 

امگا ســه مانند آبزیان دریایی، نان جو، چای ســبز 
و قهوه در رژیم غذایی روزانه خود استفاده کنند.

ترفند هایی از طب شرقی برای رشد مو: انجام برخی 
کار ها از جمله خم کردن سر به جلو، شانه کردن آرام 
مو های ســر از پایین به بالا و بافتن موها، کاهش 
استرس و انجام ورزش یوگا و مدیتیشن سبب رشد 

سریع مو های سر می شوند.
استفاده از اتوی مو و کوتاه کردن مو ها باعث تسریع 
در رشــد آن ها نمی شود همچنین دستکاری موها، 
استفاده از کلپیس و گیره های سر باعث نازک شدن 

و شکنندگی تار های مو می شود.
اســتحمام روزانه با شــامپو نیز باعث از بین رفتن 
روغن هــای طبیعــی موجود در کف ســر و ریزش 

آن ها می شود.
اگر با رعایت تمامی روش ها همچنان دچار مشکل 
ریزش مو سر بودید باید به پزشک مراجعه کنید، زیرا 
امکان دارد ریزش، کندی رشــد و ســایر مشکلات 

موی شما به دلیل ابتلا به یک بیماری باشد.

منبع عظیم برای تقویت استخوان ها تا 100 سالگی / ناشتا مصرف شود 

رشد مو خود را ده برابر کنید ؛ راهکار های طلایی برای رشد سریع مو ها

مصــرف برخی از مواد غذایی خام به گفته متخصصان برای 
بــدن مفید اســت اما نوعی غــلات وجود دارد که باید از خام 
خوردن آن جلوگیری کنید چون خطرات زیادی برای سلامتی 

دارد.
به گزارش مشــرق، راه های بســیار زیادی برای آماده کردن 
مواد مغذی مفید وجود دارد که باعث می شــود آنها را با طعم 
عالی میل کنید. شما می توانید آنها را بخارپز یا گریل کنید و 

یا حتی گاهی اوقات آنها را خام مصرف کنید.
بعضی از متخصصان پیشــنهاد می کنند که بهتر است برخی 
از مــواد غذایــی را خام مصرف کنید اما یکی از انواع دانه ها و 
غلات وجود دارد که هرگز نباید آن را خام بخورید زیرا خطر 
زیادی برای ســلامتی شــما دارد که در این قسمت آن را به 

شما معرفی خواهیم کرد.
هرگز نباید جوانه ها را خام مصرف کنید ��

اگــر بــه دنبــال خوردنی مفید بــرای میان وعده هســتید 
و می خواهیــد آن را خــام مصرف کنید؛ ســازمان کنترل و 
پیشــگیری از بیماری ها پیشنهاد می کند که جوانه های خام 

را کنار بگذارید و به سراغ مصرف خام آنها نروید.
جوانه ها از دانه هایی که در محیط گرم و مرطوب هســتند، 
ایجاد شــده اند و محل مناســبی برای رشد باکتری از جمله 
باکتری سالمونلا، لیستریا و ای.کولی می باشند. این باکتری 
ممکن است در هر کدام از این محصولات وجود داشته باشد 
اما وجود آنها در جوانه ها بیشــتر اســت و خطرات زیادتری را 

ایجاد می کند.
اگر مقدار کمی از این باکتری ها در این دانه ها وجود داشــته 
باشــد، این باکتری می تواند داخل جوانه به ســطح بالایی 
برســد و وضعیت های خطرناکــی را در صورت خام خوردن 

به وجود بیاورد.
عوارض مصرف جوانه ها به صورت خام ��

سازمان کنترل و پیشگیری از بیماری ها اعلام کرده که شما 
حتماً باید جوانه ها را به طور کامل بپزید تا سم غذایی آنها از 
بین برود. اگر جوانه ها را خام مصرف کنید و باکتری داخلشان 
وجود داشــته باشــد، دچار مسمومیت غذایی می شوید، حتی 
اگر آنها را به اندازه کافی نپخته باشــید، باز هم ممکن اســت 
واکنش هــای بــدی در بدن تان به وجود بیاید، پس آنها را به 

طور کامل بپزید.
شستشوی دقیق و پخت آنها باعث می شود که باکتری های 
مضر از بین بروند و خطر بیماری کاهش پیدا کند. ســازمان 
غذا و دارو پیشنهاد می دهد که حتماً قبل از پختن و خوردن، 
آنها را زیر آب بشویید تا باکتری های موجود روی آنها کاهش 
پیدا کند اما بعضی دیگر بر این عقیده هســتند که شســتن به 
تنهایی نمی تواند عاملی برای از بین بردن باکتری ها باشد و 

بنابراین حتماً باید آنها را بپزید.
افرادی که بیشتر در معرض مسمومیت جوانه ها هستند ��

بعضی از افراد در معرض خطر بیشــتری برای مســمومیت 
غذایی هستند. همه انسان ها ممکن است که به مسمومیت 
غذایی دچار شــوند اما کودکان زیر ۵ ســال و افراد بالای ۶۵ 
ســال، خانم های باردار و افرادی که سیســتم ایمنی ضعیف 
دارند، در معرض خطرات بیشــتری قرار می گیرند و احتمال 
شدید شدن بیماری در آنها بیشتر است زیرا بدنشان توانایی 

کافی برای مبارزه با جرم، آلودگی و بیماری را ندارد.
این افراد نه تنها نباید این مواد را خام مصرف کنند، بلکه اگر 
مقدار پخت آنها کامل نباشد، هم هرگز توصیه نمی شود. آنها 
همچنین نباید سیر، پیاز و بعضی دیگر از غلات و سبزیجات 

را نیز خام مصرف کنند.
اگر هم از بیرون ســاندویچ خریداری کردید، حتما داخل آن 
را چک کنید که جوانه های خام داخلش وجود نداشته باشند. 
اگر بعد از خوردن جوانه ها هرگونه علائم بیماری داشــتید، 

حتما به پزشک اطلاع رسانی کنید.
علائم مسمومیت با مصرف جوانه ها به صورت خام ��

علائم مســمومیت غذایی می تواند بســته به نوع باکتری که 
مصرف کرده اید، متفاوت باشــد اما در بیشتر حالات خفیف، 
مســمومیت غذایی ممکن اســت علائمی مثل بیرون روی، 
انقباضات شکم یا دل درد، حالت تهوع، استفراغ، اسهال و تب 
را پیدا کنید که ممکن است چند ساعت یا چند روز طول بکشد.
ســازمان کنترل و پیشگیری از بیماری ها توصیه می کند که 
برای جلوگیری از کم آبی هنگام بیماری، حتماً به اندازه کافی 
آب و مایعات بنوشــید. اگر علایم شــدید مسمومیت غذایی 

را داشته باشید، حتماً باید سریعاً به پزشک مراجعه کنید.
این علائم ممکن اســت شامل اسهال خونی یا اسهالی باشد 
کــه بیش از ســه روز به طــول می انجامد، همراه با تب بالا، 
اســتفراغ شدید که مانع از پایین رفتن مایعات می شود، ادرار 
نکردن یا ادرار کم، خشــکی دهان و گلو، احســاس سرگیجه 
هنگام ایستادن و مسمومیت غذایی که می تواند عاملی برای 
مشــکلات بلند مدت و طولانی مانند آرتروز مزمن؛ آســیب 

عصبی و مغز و نارسایی های کلیوی هم داشته باشد.
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 چند ماهی از صحبت های سید ابراهیم رئیسی مبنی بر برنامه 
اصلی دولت خود در کنترل تورم همراه با رشد پایدار اقتصادی 
نمی گذرد که تا امروز مردم احســاس رضایتمندی چندانی در 

سفره خود نمی کنند.
در این خصوص علی رضایی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
شــورای اســلامی و نمایندهٔ شهر کرمانشاه )صحنه / کنگاور / 
هرسین( به جماران، گفت: ما نمی خواهیم خودمان را گول بزنیم 
و حرف هایی بزنیم که حرف دل مردم نیست. بنده نماینده مردم 
هســتم و وکیل الدوله نیســتم و مطابق کلام الله مجید سوگند 
یاد کرده ام که حرف مردم را به مســئولان منتقل کنم. امروز 
کشور ما در مولفه های نظامی، موشکی و صنعتی و... در دنیا و 
سیاست خارجی حرف برای گفتن دارد، ولی در سیاست داخلی 
یعنی انتخاب استانداران و اقتصاد در معیشت مردم ضعیف بوده 
و مردم ناراضی هستند. اگر بگوییم وضع مردم خوب است آن 
وقــت در خلوت خــود می گویند، چه نماینده ای، چرا حرف دل 
مــا را نمی زنــد؟! رییس جمهور گفت، تورم نســبت به ماه قبل 
بهتر شــده اســت. حال ما خوشحالیم که کمتر شده است، ولی 
مردم در سفره های خود این را احساس می کنند؟! حتماً جواب 

منفی خواهد بود.
عضــو کمیســیون اقتصــادی مجلس با بیــان اینکه هروقت 
مردم احســاس کردند وضعیت اقتصادی خوب اســت آن زمان 
مــا خوشــحالیم، ادامه داد: مجلــس و دولت باید کمک کنند تا 
نارضایتی هــا کاهــش یابد. حق نداریــم مردم را نا امید کنیم تا 
دشــمنان خوشحال شــوند و در زمین دشمن بازی کنیم. اما از 
ســوی دیگر باید این واقعیت تلخ را بگوییم که امروز وضعیت 
اقتصادی مردم اصلًا خوب نیست؛ وضعیت بخشی از مردم خوب 
است و بخشی دیگر ضعیف هستند و دخل و خرج آن ها با هم 
نمی خواند و اساساً درآمدی ندارند. دولت باید برای این ها فکری 

کند و کالاهای اساسی را درصدی کاهش دهد.
وی ادامــه داد: در بحــث قیمت خودرو، در مدت زمانی قیمت ها 
به شــدت بالا رفت و بعد افت کرد؛ قیمت ماشــین کاهش پیدا 
می کنــد، امــا در مقابل قیمت هواپیما بالا می رود یا قیمت برنج 
پاییــن می آید، اما گوشــت افزایش پیــدا می کند! مردم از این 
وضعیت ناراضی هستند؛ دولت نمی تواند و ما نمایندگان مجلس 
هم مقصر هســتیم. کاری که باید موجب رضایت مردم و مقام 
معظم رهبری باشــد را انجام نمی دهیم؛ ایراد کار کجاســت؟ 
باید دولت، مجلس و کارشناســان و کســانی که کاربلد هستند 

با هم صحبت کنند.
رضایی در واکنش به اینکه مجلس تا امروز نشان داده بیشتر از 
معیشت مسأله حجاب و عفاف برای آن مهم بوده است، گفت: 
حجاب و عفاف و معیشــت هرکدام در جای خود هســتند؛ مقام 
معظم رهبری در ســخنرانی فرمودند، امروز اقتصاد و فرهنگ 
دو مســأله مهم اســت. اقتصاد مربوط به معیشــت مردم است، 
در بحث فرهنگ هم ما کشــور اســلامی هستیم و تا جایی که 
ممکن اســت ســخت گیری نکرده و با فرهنگ سازی حریم و 
حرمت خانواده ها محفوظ می شــود. ما کشــوری با اصالت و با 
تمدن هستیم و دشمن می خواهد با بی حرمتی و هنجارشکنی، 
بدحجابــی، بی حجابی و... به حریم خانواده آســیب وارد کند، 
اما من معتقدم با روش های قهری و با بگیر و ببند این مســأله 
درســت نمی شــود. مردم باید به دولت کمک کرده و همکاری 

و مشارکت کنند.
نماینده مردم کرمانشــاه در خصوص اینکه آیا بخشنامه معاون 
سیاســی وزیر کشــور باعث اختلاف دولت مجلس شده است؟ 
تصریح کرد: خیر، دچار مشکل نمی شوند. وزیر کشور باید به نظر 
مجلــس احتــرام بگذارد و در همراهی با مجلس و مردم معاون 
سیاسی را برکنار کند که کار ادامه پیدا کند و به قول خود عمل 
کند و اینکه صرفاً بگویند، ما اشــتباه کردیم کافی نیســت، بلکه 

کسی که باعث شکاف و نارحتی شده است باید برکنار شود.

آخرین وضعیت بازار گوشت قرمز

ایســنا: مدیرعامل اتحادیه گوشــت گوسفندی آخرین وضعیت 
بازار گوشت قرمز را تشریح کرد.

علــی اصغــر ملکی در توضیح اینکه چرا قیمت گوشــت قرمز 
تغییر نکرده اســت، گفت: طی ســه سال گذشته با خشکسالی 
مواجه شــدیم و به همین دلیل دامداران نتوانســتند به دلیل بالا 
رفتن قیمت نهاده ها، هزینه دام هایشان را بپردازند و در نهایت 
بخشــی از دام هایشــان را راهی کشتارگاه کردند.وی ادامه داد: 
یعنی دام هایی که هنوز به وزن مناســب نرســیده بودند و وقت 
کشتارشان نبود، به دلیل مشکلات در تأمین نهاده به کشتارگاه 
فرستاده شدند و عرضه دام با کاهش مواجه شد.رییس اتحادیه 
گوشت گوسفندی با بیان اینکه قیمت گوشت قرمز از دام زنده 
تأثیر می گیرد، گفت: اگر یک گوسفند با قیمت هر کیلو ۱۷۸ هزار 
تومان را خریداری و ذبح کنید با خارج کردن احشاء و ضایعات 
قیمت آن دو برابر می شــود؛ با پاکســازی دنبه و ۱۰ درصد سود 

مغازه دار، قیمت نهایی تعیین می شود.

خرید نان از نانوایی سخت ترین کار دنیا 
پس از کار در معدن!

اقتصاد آنلاین: حســین درودیان، عضو هیات علمی دانشــکده 
اقتصاد دانشــگاه تهران در توییتر نوشــت: اخیراً خریدن نان 
از نانوایــی پــس از کار در معدن به ســخت ترین کار دنیا بدل 
شــده. طبعاً مثل نئوکلاســیکها کل اقتصــاد را به قیمت فرو 
 نمی کاهم، اما بدانیم دستکاری قیمت های نسبی هم بی عواقب

 نیست.

وضعیت اقتصادی مردم اصلاً خوب نیست

»تحمل 
تبعیض در 
شرایط تورمی 
از همیشه 
دشوارتر است 
به خصوص 
اینکه قرار 
بود در پاییز و 
زمستان سال 
قبل طرح 
ساماندهی 
تصویب و 
پیمانکاران 
حذف شوند، 
اما همچنان 
وعده می دهند 
و هنوز تصویب 
این طرح در 
خم یک کوچه 
مانده است…

گو
و

ت
گف نگاهروز

جولانِ 
پیمانکاران 
در جنوبِ 
داغ

 »نه« به بخشنامه و جذبِ کنکوری
 واسطه ها را از میان بردارید

گروه اقتصادی: »تحمل تبعیض در شــرایط تورمی از 
همیشه دشوارتر است به خصوص اینکه قرار بود در 
پاییز و زمستان سال قبل طرح ساماندهی تصویب و 
پیمانکاران حذف شوند، اما همچنان وعده می دهند 
و هنــوز تصویب ایــن طرح در خم یک کوچه مانده 

است…«
کارگران پیمانکاری پارس جنوبی که در این گرمای 
سختِ ۵۰ درجه در فضاهای باز و زیر نور تند آفتاب 
جنوب کار می کنند، از به تأخیر افتادن نشست نهایی 
بررسیِ »طرح ساماندهی استخدام کارکنان دولت« 
ابراز نارضایتی می کنند. نمایندگان مجلس گفته اند 
به دلیل بررســی برنامه هفتم توسعه، نشست نهایی 
بررسی ایرادات و رفعِ ابهاماتِ طرح ساماندهی حداقل 

تا نیمه تیرماه به تعویق می افتد.
»بیش از یکسال است که این ماه و آن ماه می کنند«؛ 
محمد کارگر پیمانکاری یکی از فازهای پارس جنوبی 
اســت که معتقد اســت این دست و آن دست کردنِ 
نمایندگان مجلس و به ســرانجام نرسیدن تصویب 
طرح ســاماندهی نشــان از این دارد که مخالفت ها 
جدی اســت؛ او یک ســؤال اساسی مطرح می کند: 
»می خواهم از اعضای هیات رئیســه مجلس بپرسم 
چــه زمانــی در چه تاریخی واقعاً این طرح مصوب و 
برای اجرا به نهادهای مختلف ابلاغ می شــود؟ به ما 

تاریخ دقیق بگویند…«
او اضافه می کند: متاسفانه تنها چیزی که در بیش از 
یکســال گذشته از نمایندگان و به خصوص اعضای 
کمیســیون اجتماعی مجلس شــنیده ایم این است 
که »کارگران نگران نباشــند انشالله به زودی طرح 

ســاماندهی مصوب می شود«؛ این به زودی کی فرا 
می رسد؟!

تبعیض ها همچنان برقرار است ��
کارگران پیمانکاری نفت و گاز در عسلویه و بندر امام 
و خارک و همینطور آن هایی که روی سکوهای نفتی 
مشغول به کارند، می گویند هنوز تبعیض های مزدی 
برقرار اســت؛ هنوز رسمی ها چند برابر پیمانکاری ها 
حقوق می گیرند و هنوز در عرصه های بسیاری حتی 
در ســالن های غذاخوری و کمپ های اســتراحت، 
بی عدالتــی جریان دارد: نظام طبقاتیِ نفت همچنان 

پابرجاست!
این کارگران از گرمازدگی همکارانشــان در فضای 
باز در تابستان بسیار داغِ امسال می گویند و از اینکه 
گاهاً حقوق ها به موقع پرداخت نمی شود و همچنان 
پیمانــکاران همه جا حضور دارند و گویا اصلًا خیال 
رفتــن ندارند.یکــی از این کارگران این شــرایط را 
»غیرقابــل تحمل« توصیف می کند و می گوید: دو 
سال است به اسم تصویب طرح ساماندهی، ما را در 
انتظار گذاشته اند و دو سال است که هیچ کاری برای 
رفــع تبعیض و ناعدالتی نکرده اند؛ آیا واقعاً می توانند 
پیمانکاران قدرقدرت را از میان بردارند؛ آیا سرشــاخ 

شدن با آن ها اساساً ممکن است؟
کارزار کارگران در مخالفت با ســازمان امور  ��

استخدامی
در ماه هــای اخیر، مخالفت های بســیاری از جانب 
سازمان امور استخدامی، رئیس و معاونان این نهاد، با 
طرح ساماندهی و به طور مشخص حذف پیمانکاران 
ابراز شده است؛ مخالفت هایی که وجوه مختلف داشته 

اســت؛ از یکســو با بخشنامه، قصد دارند »نظارت بر 
پیمانکاران« را به جای »حذف پیمانکاران« بنشانند 
و از ســوی دیگر، مدعی می شــوند که جذب نیروها 
و قرارداد مســتقیم شــدن آن ها به همین سادگی ها 
ممکن نیست؛ باید نظام ارزشیابی و امتحان و کنکور 

در کار باشد!
اما کارگران پیمانکاری و قراردادی و اعضای پویش 
سراسری طرح ساماندهی با این تبلیغاتِ سوء و این 
مخالف خوانی ها مقابله کرده اند: »اگر نیروهای شاغلِ 
فعلی بی کیفیت و بدون مهارت هستند، چرا به آن ها 
کار واگذار شــده؛ چطور به نیروهایی که اصلی ترین 
چرخ ها را در صنایع مادر مانند نفت و گاز به گردش 
درمی آورند و بار اصلی کار بر دوش آنهاست، بی سواد 
و بی کیفیت می گویند؛ چرا وقتی پای کار کردن است، 
نیروهــا خــوب و به درد بخورند، اما وقتی پای احقاق 
حق به میان می آید، همان نیروها به کار نمی آیند؟!«
»چرا نیرویی که ســه یا پنج ســال سابقه کار دارد و 
جان و جوانی را در کارگاه گذاشــته حالا باید آزمون 
بدهــد؛ ما بخشــنامه و نظارت و جــذبِ کنکوری 
نمی خواهیم؛ ما برچیده شدن بساط پیمانکاری ها را 
می خواهیم«؛ یکی از اعضای پویش طرح ساماندهی 
با بیان این جمله از عقب افتادن مدام تصویب طرح 
انتقاد می کند و می گوید: آیا طرحی که به سرنوشت 
میلیون ها نفر بســتگی دارد، کم اهمیت اســت؛ چرا 
هــر لایحه و برنامه ای که بــه مجلس می آید، اول 
طرح ســاماندهی را معلق می کنند؛ نمایندگانی که 
برای جنجال شاسی بلندها یا بخشنامه وزارت کشور 
ساعت ها وقت می گذارند، چرا کار حذف پیمانکاران 

را یکســره نمی کنند و به انشــالله و ماشــالله گفتن 
بســنده کرده اند؟در چنین شرایطی اعضای پویش 
طرح ســاماندهی از راه افتــادنِ کارزاری اینترنتی با 
هدف اعتراض به ســوگیری ها و عملکرد ســازمان 
امور اســتخدامی خبر می دهنــد؛ کارزاری که امروز 
هزاران امضا پای آن اســت و هدفش، تغییر رویکرد 
ســازمان استخدامی ســت که به گفته  رامین اناری 
)نماینده کارگران شــرکتی و قــراردادی( »اگر این 
ســازمان مخالف طرح ساماندهی است، باید رئیس 
آن برکنار شود نباید یک فرد در مقابل منافع میلیون ها 
فرد بایســتد؛ آنهم افرادی که در سخت ترین شرایط 
و با کمترین حقوق زحمت می کشند و هر ماه در این 
تشویش و اضطرابند که شاید پایان ماه قراردادشان 
دیگر تمدید نشــود و همین حقوق ناچیز را از آن ها 

دریغ کنند!«
حرف آخر ��

 یــک کارگر پیمانکاری عســلویه حــرف نهایی را 
می زنــد: »نمایندگانی که در مجلس زیر کولرهای 
خنک نشسته اند و در مورد خودروهای شاسی بلند و 
رانت ها صحبت می کنند یا دغدغه  انتخابات بعدی 
را دارنــد، آیا یــک روز فقط یک روز می توانند جای 
ما باشــند؟ می توانند عطش سنگین و گرمازدگی را 
وقتی تمام لباس هایشــان ســیاه و پُر از دوده است و 
عرق مثل سیل از تمام اندام هایشان سرازیر شده، در 
گرمای ۵۰ درجه جنوب تحمل کنند و نگران تمدید 
قرارداد و اجاره خانه باشــند؟ اگر یک روز، جایشان با 
ما عوض می شد، کار را از این ماه به ماه بعدی عقب 

نمی انداختند.«

نسرین هزاره مقدم
روزنامه نگار

کامران سلطانی زاده
روزنامه نگار

نگاهروز

گروه اقتصادی: محمد جلال، مجری طرح هوشمندسازی یارانه آرد و 
نان، درباره انتقادات و گلایه های نماینده برخی از شهرها در مجلس 
و اســتانداران برخی از اســتان ها از طولانی شدن صفوف خرید نان، 
اظهار داشــت: در تعداد معدودی از اســتان ها از حدود یک ماه گذشته 
با آغاز فصل کشــاورزی و زراعت، و احیاناً ورود کارگران فصلی به 
این اســتان ها که منجر به افزایش مصرف نان شــده، صف طولانی 
خرید نان مشاهده شده است که برای رفع آن، با نمایندگان مجلس 

و استانداران و فرمانداران در ارتباط هستیم.
وی تاکید کرد: منشأ این موضوع پیچیده نیست، هر سال با شروع فصل 
گرما شاهد جابه جایی جمعیتی هستیم؛ چرا که از یکسو فعالیت های 
فصلی )کشاورزی( افزایش پیدا می کند و این موجب ورود کارگران 
فصلی به برخی استانها و افزایش تقاضای نان در این استان ها می شود؛ 
و از سوی دیگر با آغاز سفرهای سیاحتی و زیارتی، جمعیت مسافر از 
برخی اســتان ها عبور می کنند و این جابه جایی ها تقاضای نان را در 
این استان ها کاهش و در برخی استان ها افزایش می دهد. به عنوان 
مثال در آستانه روز عرفه که شاهد افزایش مسافران عبوری از استان 
کرمانشاه به سمت عتبات عالیات بودیم، میزان صف در نانوایی های 

این استان با افزایش روبرو شد.
مجری طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان ادامه داد: در این شرایط 
با توجه به اینکه منطق طرح هوشمندسازی و شناورسازی سهمیه آرد 
نانوایان مبتنی بر عملکرد ماه گذشته نانوایان است، احتمال دارد که 
در برخی از نانوایی ها نیاز به ترمیم تخصیص آرد وجود داشته باشد.

جلال افزود: برای حل این مساله از حدود ۲۰ روز قبل تصمیماتی اخذ 
و اختیاراتی به مدیران استانی و کارگروه آرد و نان استان ها داده شد 
تا به تشخیص میدانی این کارگروه، تخصیص آرد نانوایان به صورت 

موردی افزایش پیدا کرده و نیازمندی های مربوطه مرتفع شــود. از 
سوی دیگر اگر نانوایی فعالیت مناسب نداشته یا اینکه عرضه نان را 
کاهش داده، دسترســی آن نانوا به آرد یارانه ای کاهش پیدا کند که 
همین اقدام منجر به افزایش دسترسی نانوایی های اطراف آن، به آرد 

یارانه ای می شود تا نیازی از مردم بدون پاسخ نماند.
وی با بیان اینکه در این ســازو کار دقت شناورســازی تخصیص آرد 
مبتنی بر تدبیر و تشــخیص مدیران اســتانی افزایش پیدا می کند تا 
در بازه زمانی خاص که شــاهد جابه جایی جمعیتی هستیم، مشکلی 
ایجاد نشود، گفت: از دهم خرداد ماه در سامانه هوشمندسازی یارانه 
آرد و نان، برای تمام اســتان ها )مدیرانی اســتانی و کارگروه های آرد 
ونان استان ها( اختیار کامل تعریف شده تا براساس تشخیص میدانی 
درباره تخصیص آرد تصمیم بگیرند و مساله صف های نامتعارف که در 
تعداد معدودی از استان ها مشاهده می شد، به سرعت در حال مرتفع 
شدن است.مجری طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان درباره احتمال 
تخصیص آرد خارج از چارچوب سامانه توسط مدیران استانی اظهار 
داشــت: اســتانداران و فرمانداران نماینده دولت در استان ها هستند و 
با همین رویکرد به مدیران استانی این اختیار داده شده است. اصولًا 
در طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان از یک سال گذشته ظرفیتی 
برای مدیران اســتانی فراهم شــده که امکان مشاهده رفتار و فعالیت 
نانوایان استان خودشان را داشته باشند تا تخصیص آرد یارانه ای کاملًا 

داده محور و هوشمندانه انجام شود.
جــلال ادامــه داد: همچنین باید توجه داشــت کــه یک ماه پس از 
تخصیص های تشــخیصی مدیران اســتانی، عملکرد اســتان ها و 
کارگــروه آرد و نان اســتان ها پایــش و کیفیت عملکرد در خصوص 
توزیع آرد، ارزیابی و رتبه بندی می شــود. بنابراین این درجه از آزادی 

به مدیران استانی داده شده که ویرایش های موردی را در تخصیص 
آرد انجام دهند و با داده های تولید شده در سامانه -روزانه ۱۲ میلیون 
تراکنش خرید نان در ســامانه ثبت و این داده ها پردازش می شــوند- 
نســبت به تخصیص ها تصمیم بگیرند و براساس کیفیت تخصیص 
و دقت مدیران استانی از داده های موجود در سامانه، مدیران استانی 
را رتبه بندی می کنیم و مطمن هستیم که مدیران کاملًا در راستای 

سیاست های طرح عمل می کنند.
وی همچنین درباره کاهش سهمیه آرد ۲۵ درصد نانوایان که متخلف 
بوده انــد و اثــرات این تصمیم در ایجاد صــف خرید نان در برخی از 
استان ها گفت: در مرحله سوم شناورسازی سهمیه آرد نانوایان رویکرد 
سامانه این بود که عملکرد گذشته نانوایان در فروش و عرضه نان به 
مردم، مبنای تخصیص آرد در دوره بعدی آنها باشد. که با این اقدام، 
۷۵ درصد نانوایان با عدم تغییر یا افزایش سهمیه آرد یارانه ای مواجه 
شــدند و ســهمیه آرد یارانه ای ۲۵ درصد نانوایان که عملکرد مناسبی 
نداشتند، کاهش پیدا کرد اما وقتی سهمیه آرد نانوایان متخلف کاهش 
پیدا کرد این سهمیه به نانوایانی که عملکرد خوبی داشتند اضافه شد 

تا چرخه تأمین نان در کشور دچار مشکلی نشود.
مجری طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان ادامه داد: نکته دیگر این 
اســت که کاهش ســهمیه آرد، با هدف جریمه کردن نانوای متخلف 
نیســت؛ در واقع منطق اصلی کاهش تخصیص این اســت که نانوا 
تراکنش قابل قبولی از منظر سامانه بابت دریافت آرد یارانه ای نداشته 
و عملکرد نانوا است که تعیین می کند که در تخصیص آرد در مراحل 
بعدی چه میزان آرد دریافت کند. آن چیزی که در طرح هوشمندسازی 
اصالت دارد عرضه پایدار نان به مردم است و تا زمانی که عرضه انجام 

می شود هیچ گونه محدودیتی در تخصیص آرد وجود ندارد.

دلیل تشکیل صف نان در برخی از شهرها چه بود؟

مردم به صورت ســنتی فقط دلار و یورو خریداری می کنند. 
ســایر ارزها معمولًا به این دلیل که نرخ برابری آنها بالاتر از 
برابری اســتاندارد ناشــی از کم بودن و رایج بودن به صرفه 
نیســت و بــه عبارت دیگر مردم ترجیــح می دهند، در ایران 
دلار خریــداری و در خــارج از کشــور آن را بــه ارز مورد نظر 

خود تبدیل کنند.
ســاز و کار درســتی در کشــورمان بــرای خریــد و فروش 
اســکناس های متفرقــه وجود ندارد و بــه دلیل اینکه بانک 
مرکــزی محدودیت هایی در نرخ ها وضع کرده، همکاران ما 
در صرافی های مجاز امکان خرید اســکناس ارزهای متفرقه 

را به قیمت های متعارف ندارند.

به هرحال معمولًا منشأ دلارهای تقلبی، کشورهایی هستند 
که فعالیت های ترویستی دارند و برخی از کشورها برای تأمین 
مالی اقدامات ترویستی از دلارهای تقلبی استفاده می کنند و 

دلار از این مبادی وارد کشورها می شوند.
قاعدتاً خرید اسکناس جعلی و تقلبی از صرافی های غیرمجاز 
قابلیت پیگیری را ندارد چراکه مستنداتی وجود ندارد که این 
اسکناس ها از کجا خریداری شده است. در تمام صرافی های 
مجاز در سراسر کشور دستگاه های تشخیص اسکناس وجود 
دارد و اگر هموطنانمان از صرافی های مجاز نسبت به خرید 
ارز مورد نیاز خود اقدام کنند، به طور قطع ریســک دریافت 

اسکناس تقلبی آنها به صفر خواهد رسید.

تمــام صرافی های مجاز قبل از فروش دلار و هرگونه ارزی، 
آن را با حضور مشتری از طریق دستگاه تشخیص اسکناس، 
چک و بررســی می کنند و اســکناس هایی که تأیید نشوند از 
دســتگاه عبور نمی کنند و اســکناس های تأیید شده همراه با 
شماره سریال به مشتری تحویل داده می شود به همین دلیل 
احتمال دریافت اســکناس تقلبی از صرافی های مجاز صفر 
است.به طور قطع این دلارهای تقلبی قاچاق بودند و امکان 
ورود دلارهای تقلبی از مبادی رسمی وجود ندارد. جمع آوری 
دلارهای تقلبی از بازار کار ســاده ای نیســت چراکه معمولًا 
دارنده دلار تقلبی که زیان دیده سعی می کند این دلار را در 

یک معامله ای استفاده کند.

منشأ دلارهای تقلبی 
کجاست؟

یادداشت

شنبه
17تیرماه 1402 
سال هفتم
شماره 318
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کالابرگی که 
افزایش بیست 

درصدی آن 
مشروط به 

خرید کالاهای 
خاص از 

فروشگاه های 
خاص است 

و کالابرگی 
که در بهترین 

حالت مبلغ 
آن برای هر 

نفر 400 هزار 
تومان است، 
کدام گره را از 
کار فروبستهٔ 

طبقهٔ کارگر باز 
می کند

اخیراً انتشار ویدیویی از نمایشگاه فرش و تابلوفرش سنندج 
پربازدید شده است. در این ویدیو یکی از شرکت کنندگان در 
نمایشگاه مدعی است که کشورهایی مانند چین، افغانستان 
و هندوســتان فرش هــای ایرانی را با برنــد ایرانی به ایران 

صادر می کنند!
مرتضــی حاجی آقامیــری، عضــو هیات مدیــره اتحادیه 
تولیدکننــدگان و صادرکننــدگان فــرش دســتباف ایران 
دراینباره، گفت: این موضوع به شــکلی که آنها صادر کنند، 
صحت ندارد، چون توجیهی ندارد، طبق ماده ۱۲۱ آیین نامه 
اجــرای قانون گمرکی بــرای ورود فرش به ایران به لحاظ 
قانونی و از مبادی رســمی باید ۷۶ درصد عوارض پرداخت 
شود. طبق همین ماده امکان بازگشت فرش های ایرانی که 
طی ســالیان گذشته از ایران خارج شده وجود ندارد. نزدیک 
۸ ســال اســت در تلاش هستیم تا مشکل را حل کنیم و این 
فرش ها را برگردانیم که نمی توانیم. در جلســه آخر شــورای 
گفتگو به این نتیجه رســیدیم که یک لایحه در مجلس به 

جریان بیفتد تا موضوع حل شود.
وی در رابطه با جزییات این روند، گفت: ماده ۱۲۱ آیین نامه 
اجرایــی قانون امــور گمرکی می گویــد »چنانچه کالای 
صادرات قطعی به تشــخیص گمرک عیناً )موضوع تبصره 
بند )ش( ماده )۱۱۹( قانون( و بدون استفاده یا تعمیر به کشور 
بازگشــت داده شــود با رعایت مفاد ماده )۶۵( قانون بدون 

پرداخت حقوق ورودی قابل ترخیص می باشد.«
امــا در تبصــره ۱ این ماده آمده اســت که »چنانچه کالای 
صادرات قطعی بازگشــت داده شــده به کشور به تشخیص 
گمرک در خارج اســتفاده یا تعمیر شــده باشد، بدون نیاز به 
ثبت ســفارش، پس از پرداخت حقوق ورودی قابل ترخیص 

می باشد.«
به خاطــر همیــن تبصره ۱ برای ورود فرش به کشــور باید 
۷۶ درصد حقوق و عوارض پرداخت شــود که به هیج وجه 
مقرون به صرفه نیســت. ما در سال ۹۵ در دولت قبل مصوبه 
هیئــت وزیــران را برای اضافه شــدن تبصره ۳ به این ماده 

گرفتیم.
بعــد از ایــن یک نفر به دیوان عدالت شــکایت کرد و دیوان 
تشخیص داد که آیین نامه نمی تواند برای قانون تعیین تکلیف 

کند در نتیجه این تبصره رد شد.
 بعد از این ما جلســات متعدد با حضور اتحادیه، اتاق تهران، 
اتاق ایران، مرکز ملی فرش، گمرک و معاونت حقوقی ریاست 
جمهــوری برگــزار کردیم و قرار بود وزارت صمت لایحه را 
تنظیم کند و بعد از تصویب هیئت وزیران به مجلس بفرستد 

که نفرستاد.
سال گذشته معاونت حقوقی و پارلمانی وزارت صمت نامه ای 
نوشــت که با لایحه مخالف اســت و مهمترین استدلالش 
هــم این بود که بعضــی از این قالی ها قبلًا جایزه صادراتی 
گرفته اند. استدلال کردیم، موارد حل شد، قرار است با توجه 
به مصوبه شورای گفتگو لایحه را از سه جهت یعنی لایحه 
مستقل، اضافه شدن این دو ماده به لایحه در جریان اصلاح 
 قانون امور گمرکی و اضافه شدن به لایحه الحاق پیگیری

 کنیم.
وی با تاکید بر این که از مبادی رسمی امکان واردات فرش 
دستباف وجود ندارد و به صورت قاچاق این اتفاق رخ می دهد، 
گفــت: فرش چینــی خیر، اما این را من تصدیق می کنم که 
فرش افغانستان، پاکستان و در مواردی هم هندی به صورت 
قاچاق، اغلب هم از مرز خراســان وارد کشــور می شود و در 
بازارهای مختلفی به فروش گذاشته می شود. ابتدا می گفتند 
این فرش ها فرش های افغانی اســت، اما الان نمی گویند و 

به اسم فرش های ایرانی در بازار می فروشند.
حاجی آقامیــری ادامــه داد: این طرح ها کپی از نقشــه های 
ایرانی نیســت، فرش افغانستان است، منتها چون مخاطب 
با این نقشه ها آشنا نیست، متوجه این موضوع نمی شود. در 
برخــی مــوارد هم که خیلی اصــرار می کنیم که به خلاف و 
قاچــاق طــرح خارجی وارد بازار کرده اید در جواب می گویند 
کــه ایــن فرش ها را افغانی های مقیم ایران می بافند که این 
هم واقعیت ندارد و فرش ها قاچاق وارد می شود. کار به جایی 
رســیده که در برخی موارد ادعا می کنند که شــما هر کدام 
را که خواســتید، ما ظرف ۲۴ ســاعت از افغانستان می آوریم 

ایران و تحویل می دهیم.
وی ادامه داد: با ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز مکاتباتی 
را انجام داده ایم و به دنبال راه قانونی قابل اجرا هســتیم تا 
با این پدیده مقابله کنیم و جلوی این مســئله را بگیریم.وی 
درخصــوص وضعیــت تأمین مواد اولیه نیز گفت: مواد اولیه 
بخش عمده ای از فرش ایرانی داخلی است و از پشم گوسفند 
ایرانی اســتفاده می شود، اما در فرش های ابریشمی به دلیل 
این که ابریشــم داخلی کیفیت و کمیت مناسبی برای بافت 
فرش های اعلاء ابریشــم ندارد و ابریشم کشــی ما متاسفانه 
توســعه نیافته است، از ابریشــم چینی و ازبکستان استفاده 
می کنیم. یک بخشــی از فرش ها هم با کرک اروگوئه و یا 

استرالیا بافته می شود.
 بنابراین بخشــی از مواد اولیه با توجه به تنوع دســتباف ها 
در ایــران، وارداتی هســتند. تحریم ها هم طبیعتاً در فرآیند 
تجاری مؤثر اســت و بــرای ورود مواد اولیه در هر حوزه ای 

مشکل ایجاد می کند.

واردات فرش ایرانی با برند ایرانی
 از چین؟!

دریچه

کالابرگ 
منجی 
کارگران؟

شکافِ ده میلیون تومانیِ 
»دستمزد- هزینه های   زندگی«

گروه اقتصادی: در حالیکه فاصلهٔ دستمزد و سبد هزینه های 
حداقلی زندگی به بیشــترین میزان در ســال های اخیر 
رســیده – دستمزد با مزایا حدود ۹ میلیون تومان است 
و هزینه های زندگی بیشــتر از بیســت میلیون تومان- 
برنامــه ای برای ترمیم مزد در کار نیســت؛ سیاســت 
پرداخت های یارانه ای نیز به حدی ناچیز و غیرمنطبق 
با واقعیت های عینی زندگی مردم اســت که نمی تواند 
شــکاف بیش از ده میلیون تومانیِ دستمزد- هزینه ها 

را پُر کند.
دولت در تیرماه، سیاست جایگزینیِ یارانه با کالابرگ را 
با هدفِ خرید کالاهای اساسی با یارانه شارژ شدهٔ ماهانه 
در پیش گرفت. کالابرگ الکترونیک، تمهیدی در قانون 
بودجه ۱۴۰۱ بود و آن زمان مقرر شده بود دولت گرانیِ 
ناشی از حذف ارز دولتی کالاهای اساسی را با پرداخت 
کالابرگ الکترونیک به اقشار کم درآمد جبران کند »به 
گونه ای که مشمولان بتوانند کالاهای اساسیِ مورد نیاز 
خانوار را به قیمت های شهریور ۱۴۰۰ خریداری کنند«؛ 

این شرط اساسی هیچ زمان رعایت نشد.
در حال حاضر، هم مبلغ یارانه و یا کالابرگ الکترونیکی 
که به طبقات فرودست پرداخت می شود، ناچیز و ناکافی 
اســت و هم قرار نیست هیچ کالایی به قیمت شهریور 
۱۴۰۰ در اختیار مشــمولان قرار بگیرد. طرح کالابرگ 
که اجرای آزمایشــی آن در چند اســتان به پایان رسیده 
بود و به تازگی از خردادماه برای بخش کوچکی از جامعهٔ 
هدف اجرایی شده، نمی تواند بحران معیشت را تسکین 
بخشــد، نه برای غیررســمی کاران و زنان سرپرست 

خانوار و خانوارهای تحت پوشــش نهادهای حمایتی 
و نه برای کارگران و بازنشســتگان حداقل بگیر که به 
زحمت ۹ میلیون تومان حقوق ماهانه دارند و هزینه های 

زندگی شان بیش از بیست میلیون تومان است.
در روزهای گذشــته، »افزایش بیست درصدی یارانه« 
به عنوان یک دســتاورد یارانه ای در رســانه ها تیتر شد؛ 
افزایش ۲۰ درصدی یارانه از شنبه ۱۳ خرداد کلید خورد و 
اعلام شد »اگرچه فعلًا تنها شامل افراد حاضر در دهک 
یک تا سه می شود، اما به زودی سایر دهک ها نیز از آن 
برخوردار خواهند شد«. براساس اطلاعیه دولت، افزایش 
۲۰ درصدی یارانه، امتیازی تشویقی برای کسانی است 

که اعتبار خود را در قالب کالابرگ خرج می کنند.
درواقع افزایش بیســت درصدی یارانه، هم »مشروط« 
اســت و هم »محــدود«؛ از یک طرف »فعلًا« در این 
مرحله شــامل حال ۲۴ میلیون نفر حاضر در سه دهک 
درآمدی اول خواهد شد. تعداد مددجویان کمیته امداد و 
بهزیستی بین هفت تا ۸.۵ میلیون نفر برآورد می شود که 
تقریباً یک دهک را تشکیل می دهند و ظاهراً در خرداد ماه 
فقط این هفت تا ۸.۵ میلیون نفر از آن بهره مند شده اند؛ 
از ســوی دیگر مشروط است چون »خانوارهای حاضر 
در سه دهک اول درآمدی باید تا سقف ۷۰ درصد مبلغ 
یارانه که معادل ۳۲۰ هزار تومان به ازای هر نفر می شود، 
خرید کنند تا ۸۰ هزار تومان یارانه اضافی دریافت کنند.«
یارانه به اضافهٔ بیســت درصد افزایش به شــرط تعلق و 
به شــرط خرید کردن حداقل ۷۰ درصد آن، در نهایت 
نفری ۴۰۰ هزار تومان اســت؛ یک خانوار متوسط ۳.۳ 

نفــره در بهتریــن حالت ماهی ۱۸ تا ۲۰ میلیون تومان 
هزینه دارد؛ اگر این خانوار حداقل بگیر کارگری باشد و ۹ 
میلیون تومان حقوق بگیرد به فرض که یارانه به اضافهٔ 
افزایــش بــه او تعلق بگیرد – که البته فعلًا مزدبگیرانِ 
بیمه شــده مشــمول این افزایش نیستند- به ازای سه 
نفر، یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان به درآمد ماهانهٔ این 
خانواده اضافه می شود و سرجمع دریافتیِ آن ها را به ۱۰ 
میلیون و ۲۰۰ هزار تومان می رساند؛ این خانواده بازهم 
حدود ۹ میلیون تومان عقب ماندگی مزدی دارد؛ در این 
شــرایط، ســؤال این است که چنین یارانه ای به چه کار 

کارگران و بازنشستگان می آید؟
علی اصلانی )عضو هیات مدیره کانون عالی شوراهای 
اسلامی کار کشور( در این رابطه به ایلنا می گوید: واقعیت 
امر این است که مشکل کارگر امروز این نیست که دولت 
کالابرگ بدهد یا نه؛ مشکل، فاصلهٔ دستمزد و خط فقر 
است که سال به سال عمیق تر شده و امسال به بیشترین 
میزان رســیده؛ بنابراین اگر دولت واقعاً می خواهد این 
شــکاف را پــر کند، اول باید مــاده ۴۱ قانون کار اجرا و 
دســتمزد براساس قانون ترمیم شود، بعد بیایند به فکر 

سبد کالا و کالابرگ باشند.
به گفته وی، وقتی دولت در جریان تعیین دستمزد ۱۴۰۲ 
به رقم غیرواقعیِ ۱۳.۵ میلیون تومانیِ سبد معیشت در 
شورایعالی کار پایبند نمانده و این رقم مبنایی برای تعیین 
دستمزد قرار نگرفته، چطور با دادن کالابرگ مشکلات 
حل می شــود یا افزایش بیست درصدیِ مشروط یارانه 

در قالب کالابرگ، یک دستاورد است؟

اصلانــی یک دلیل دیگر برای کارآمد نبودنِ کالابرگ 
الکترونیــک مطرح می کند و آن »مشــکل مســکن 
کارگــران و بازنشســتگان« اســت؛ او می گوید: الان 
مهم ترین مشــکل و دغدغهٔ کارگران، مســکن است؛ 
بیش از ۶۰ درصد کارگران مســتاجرند و اجاره خانه در 
یکسال اخیر بیش از ۱۰۰ درصد افزایش نرخ داشته؛ در 
این شرایط، اینکه برای ده یا دوازده قلم کالای خوراکی 
کالابرگِ ۳۰۰ یا ۴۰۰ هزار تومانی بدهند، چه مشکلی 
را حل می کند؟ اول باید مسکن ارزان یا یارانه ای یا مثل 
خیلی از کشــورها به صورتِ اجاره به شــرط تملیک به 
مردم بدهند. برای این کار به وعدهٔ خود برای ســاخت 
سالی یک میلیون مسکن پایبند بمانند.این فعال کارگری 
در جمع بندی به »دشواری تأمین سرپناه، ناکافی بودن 
دستمزد و اجرا نشدن قوانین بالادستی« اشاره می کند و 
می گوید: در چنین چیدمانی، کالابرگ نمی تواند حتی ده 
درصد از دغدغه ها و مشکلات طبقهٔ کارگر را حل کند.

افزایش بیســت درصدی کالابرگ قرار نیست خیلی 
زود بــه همهٔ جامعهٔ مشــمولان یارانــه که حدود ۷۸ 
میلیون نفر هستند، تعلق بگیرد؛ براساس اعلام دولت 
»زمان سراســری شــدن طرح افزایش ۲۰ درصدی 
یارانه در زمان مشــخص اطلاع رسانی می شود«. اما 
کالابرگی که افزایش بیســت درصدی آن مشروط به 
خرید کالاهای خاص از فروشــگاه های خاص است و 
کالابرگــی کــه در بهترین حالت مبلغ آن برای هر نفر 
۴۰۰ هزار تومان اســت، کدام گره را از کار فروبســتهٔ 

طبقهٔ کارگر باز می کند؟

نسرین هزاره مقدم
روزنامه نگار

فاطمه جوادی
روزنامه نگار

گزارش
گروه اقتصادی: بانک مرکزی درحالی از کاهش ۱۲ درصدی نرخ تورم نقطه ای 
ماه گذشــته خبر می دهد که مردم با مشــاهده رشد قیمتها در بازار و افزایش 
هزینه های زندگی، انتشار چنین آمارهایی را با واقعیت ها ناهمگون و متفاوت 

می دانند.
انتشار آمارها از شاخص های مهم اقتصادی نظیر نرخ تورم آنطور که مردم آن 
را روزانه حس می کنند، همیشه با واقعیت ها نزدیک نیست، چنین وضعیتی 
حتی در تناقض آماری شــاخص های اقتصادی مراجع معتبر و رســمی نیز 
صدق می کند، زیرا گرانی که مردم در جامعه احساس می کنند، تفاوت زیادی 
با تورم رســمی دارد که از ســوی مراجع آماری اعلام می شود، مسئله ای که 
باعث شــده اعتبار آمارهای رســمی نزد مردم خدشه دار شود. به عبارت بهتر 
تعریف تورم از منظر اقتصادی با گرانی های قابل لمس مردم متفاوت بوده 
و در واقع آنچه مد نظر مراجع اماری اســت شــدت و ســرعت گرانی است مه 

کمتر شده، نه توقف گرانی ها!
البته تعیین نرخ تورم نیز که برگرفته از میانگین قیمت شاخص قیمت بیش 
از ۳۰۰ قلم کالا و خدمات مصرفی مناطق شهری و روستایی است، معمولًا 
طوری محاسبه می شود که خروجی آن در انتشار آمارها کمترین نرخ ممکن 
در نظر گرفته شود، محاسبه ای که هر چند از لحاظ قانونی درست است اما 
بی تردید با واقعیات منافات دارد، به همین دلیل است که توجه به نرخ تورم 
احساس شده توسط مردم اهمیت زیادی دارد؛ زیرا اگر احساس افراد از تورم 
تفاوت قابل توجهی با نرخ تورم رســمی داشــته باشد، آمارهای رسمی برای 

افراد جامعه بی اعتبار می شود.
بازی با ارقام برای تعین نرخ شاخص های اقتصادی! ��

به طور مثال قیمت انواع کالا و خدمات در بازار مدتهاست بدون هیچ نظارتی 
با شیبی ملایم رو به بالا در حرکت است. نمونه آن رشد بالای نرخ خدمات 
عمومی چون حمل و نقل، افزایش چند مرحله ای قیمت شیر و فراوردهای 
لبنی، شــکر، گوشــت، مرغ و تخم مرغ و... را می توان عنوان کرد. در چنین 
شــرایطی وقتی مردم گرانی ها را هر روز بیشــتر از دیروز در بازار به عینه 
می بینند و آن را لمس می کنند، بنابراین کاهش نرخ تورم از ســوی مراجع 
آماری چه یک درصد و چه ۱۰۰ درصد برای جامعه بی معنی می شود و آن 

را بازی با ارقام می دانند.
تورمی که رشد آن منجر به فقیر شدن قشر متوسط جامعه و حاشینه نشین 
شدن آنها همچنین به زیر فقر رفتن قشر فرو دست جامعه شده است. جالب 

اینجاست در چنین شرایطی با وجود نرخ رسمی تورم حدود ۵۰ درصدی در 
کشور اما نرخ دستمزد کارگران که بیش از نیمی از جمعیت کشور را پوشش 
می دهند، برای سالجاری ۲۷ درصد تعیین شده است. فشاری که همچنان 
بر قشــر کم درآمد جامعه مســتولی اســت و با وجود اعلام کاهش نرخ تورم 
اما هزینه های زندگی روز به روز بیشتر و قیمتها بدون کنترل سیر صعودی 

را می پیمایند.
در این میان کارشناسان می گویند؛ وقتی مردم رشد قیمت ها را در بازار احساس 
می کنند و اقدام خاصی برای مهار قیمت ها و یا ثبات آنها به چشم نمی خورد، 
بنابراین اعلام کاهشی شدن نرخ تورم در چنین شرایطی تا حدودی بی معنی 
است. اگر به آمارهای منتشر شده نرخ تورم در سالجاری نگاه شود خواهیم 
دید که طبق آمارهای رســمی نرخ تورم نقطه به نقطه خانوارهای کشــور در 
فروردین ماه امسال، ۵۵.۵ درصد بوده است؛ یعنی خانوارهای کشور به طور 
میانگین، ۵۵.۵ درصد بیشتر از فروردین ماه ۱۴۰۱ برای خرید یک »مجموعه 

کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده اند.
تورم نقطه به نقطه فروردین ماه ۱۴۰۲ در مقایسه با ماه قبل، ۱.۵ واحد درصد 
افزایش یافته است. با سپری شدن نخستین ماه سالجاری، مرکز آمار ایران 
گزارش نرخ تورم در اردیبهشت ۱۴۰۲ را منتشر کرد که بر این اساس، تورم 
نقطه به نقطه اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ در مقایسه با ماه قبل، ۰.۹ واحد درصد 
کاهش را نشــان می داد. پس از آن در خرداد امســال تورم نقطه به نقطه به 
۴۲.۶ درصد رسید که نسبت به ماه گذشته ۱۲ درصد کاهش نشان می دهد 
کاهشــی که رکورد جدیدی در اقتصاد ایران از لحاظ ســرعت کاهش تورم 

محسوب می شود.
آمارهایی که از واقعیت ها فاصله دارند ��

حمید حاج اســماعیلی، کارشــناس اقتصادی گفت: آمارها در کشور ما خیلی 
به واقعیت ها نزدیک نیست، این موضوع نه فقط در نرخ تورم بلکه در همه 
شاخص های اقتصادی تخصصی و علمی آنگونه که مردم یا کارشناسان آن 
را قبول داشته باشند، بعضاً درست از آب در نمی آید. مسئله ای که متاسفانه 

باعث شده است دولت ها به دلیل اینکه کارنامه مثبتی از عملکرد خود ارائه 
دهند در استخراج و اعلام آمارها مردم را به شک و شبهه می اندازند.

وی با بیان اینکه استخراج و محاسبات آماری باید جامع، علمی، کارشناسی 
و منطبق با واقعیت باشد، افزود: به طور مثال در انتشار آمار نرخ تورم، مراکز 
پژوهشــهای مجلس شــورای اسلامی ابتدای سال این شاخص را حدود ۷۰ 
درصــد اعــلام کرد اما پس از مدتی دولت چنین رقمی را تکذیب کرد و نرخ 
تورم را کمتر از ۵۰ درصد عنوان نمود. البته این اختلافات آماری فقط مختص 
به شــاخص تورم نیســت بلکه در بحث نرخ خط فقر، اشتغال، بیکاری، رشد 
اقتصادی و ... نیز متاســفانه آمارهایی متفاوت و تا حدی غیر واقعی اعلام 
می شود در حالی که مرجع رسمی انتشار آمارها باید مرکز ملی آمار باشد. در 
چنین شرایطی است که جامعه همچنان در انتشار آمارها با ضریب اختلاف 
بالای آماری مواجه است چرا که نرخی را که تعیین و اعلام می کند بعضاً با 

آنچه مردم می بینند، همخوانی ندارد.
در اقتصاد دولتی نباید انتظار کنترل قیمت را داشت! ��

این کارشناس اقتصادی افزود: از آنجایی که بخش عمده ای از چرخ اقتصاد 
کشور در دست دولت و نهادهای شبه دولتی بوده و تأمین مواد اصلی، اولیه 
و لوازم تولید نیز در اختیار دولت است، بنابراین نباید انتظار داشت در اقتصاد 
دولتی نظارت و کنترل دقیقی بر بازار، بخش تولید و قیمت ها اعمال شود. از 
طرفی تولید کنندگان بزرگ و صاحبنام بخش خصوص نیز با دولت ارتباط 
قوی دارند. به همین دلیل است که قیمت لبنیات طی امسال ۲ بار افزایش یافت 
و این افزایش قیمت هیچ وقت با واکنش جدی دولت همراه نشد. در بخش 

شوینده ها و نوشیدنی ها همچنین پروتئین ها نیز این مسئله صدق می کند.
وی ادامه داد: ضعف دولت در کنترل قیمت ها در بازار کاملًا محرز است چرا 
که مردم برای خرید مایحتاج سبد مصرفی خانوار هر روز با قیمت های جدیدی 
در بازار روبه رو می شوند. افزایش قیمتی که قشر کم درآمد و متوسط جامعه 
را تحت فشار قرار داده است چرا که حقوق بگیران به جایی اینکه متناسب با 
نرخ تورم حقوق آنها نیز بالا می رفت اینگونه نشد ولی در مقابل شاهد رشد 

قیمت همه کالاها و خدمات در بازار هستند.
بنا به این گزارش، هر چند مراکز معتبر آماری چون بانک مرکزی نرخ تورم 
را کاهشی عنوان می کنند و در محاسباتی که برای تعیین این نرخ انجام شده 
است شاید اصولی باشد اما وضعیت رشد قیمت ها در بازار و افزایش هزینه های 

زندگی آن طور که مردم احساس می کنند چیز دیگر را نشان می دهد.

 مردم کاهش تورم را باور کنند یا گرانی را؟
در اقتصاد دولتی نباید انتظار کنترل قیمت را داشت!

 طلا ارزان تر نمی شود!
گروه اقتصادی: بررسی ها نشان می دهد که افزایش قیمت طلا در ماه های گذشته 
به شــدت بازار طلا و ســکه را در رکود برده اســت و تقاضا به شــکل محسوسی به 
حداقل رسیده است؛ موضوعی که فعالان صنف طلا و جواهر بارها اعلام کرده و 
گفته اند قدرت خرید مردم در این حوزه به شدت سقوط کرده است.رییس اتحادیه 
طلا و جواهر تهران اعتقاد دارد که قیمت طلا به ثبات رسیده و با توجه به کاهش 
قیمتی که بازار طلا داشته است، احتمال کاهش های بیشتر وجود ندارد.به گفته نادر 
بذرافشــان، در حال حاضر وضعیت بازار ســکه و طلا مطلوب اســت التهابی در بازار 

مشاهده نمی شود، اما همچنان تقاضا در رکود قرار دارد.
او عنوان کرده است؛ در حالی که در روزهای عید قربان و عید غدیر هستیم، اما تقاضا 

در بازار دیده نمی شود. این رکود از ابتدای سال آغاز شده و در هفته های اخیر تشدید 
شده است.وی در پیش بینی وضعیت بازار طلا در این هفته نیز گفته است؛ با توجه 
به کاهش قیمتی که بازار طلا داشته است، احتمال کاهش های بیشتر وجود ندارد. 
ممکن است تا پایان این هفته با همین قیمت ها در نهایت نوسان یک تا ۳ درصدی 
داشته باشیم.رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران نوسان یک تا ۳ درصدی قیمت ها 
را طبیعی عنوان کرده و متذکر شده؛ با توجه به نوسانات کنونی انس جهانی و بازار 
داخلی، این نوسان روند طبیعی بازار است. در صورتی که در بازارهای جهانی و داخلی 
و تقاضا تغییری نباشد، قیمت ها در همین سطح خواهد ماند.بذرافشان تاکید کرده 
اســت؛ باتوجه به اینکه کاهش قیمت ها در بازار طلا بیش از پیش بینی تحلیلگران 

بوده، به نظر نمی رسد قیمت ها به سطح پایین تر کاسته شود یا حتی به روند افزایشی 
بازگردد.او با بیان اینکه تقاضا در بازار طلا به حداقل رسیده، عنوان کرده؛ هیچ گونه 
تغییــر تقاضایــی در بازار نیســت و رکود در این صنعــت ادامه دارد. به مردم توصیه 
می کنیم منتظر کاهش بیشتر قیمت ها نباشند، زیرا تغییر خاصی در قیمت ها اتفاق 
نخواهد افتاد و بازار روند طبیعی را طی خواهد کرد.گفتنی اســت دیروز قیمت طلا 
بالا رفت و هر گرم طلا ۱۸ عیار، به ۲، ۴۰۵، ۴۰۰ )دو میلیون و چهارصد و پنج هزار 
و چهارصد( تومان رسید که نسبت به روز شنبه، افزایش ۱.۴۲ درصدی داشته است.
همچنین هر مثقال طلا ۱۸ عیار با افزایش ۱.۳۲ درصدی نسبت به روز شنبه، ۱۰، 

۴۱۲، ۰۰۰ )ده میلیون و چهارصد و دوازده هزار( تومان معامله شد.

شنبه
17تیرماه 1402 

سال هفتم
شماره 318
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 موج مهاجرت بنا بر اعلام فعالان حوزه ساخت وســاز حالا به 
ســازندگان مسکن و شرکت های ساختمانی و مهندسان ایرانی 
رسیده است. انبوه پروژه های ساخت وساز در کشورهای همسایه 
چون ترکیه و عراق و همچنین ســایر کشــورهای حاشیهٔ خلیج 
فارس ســبب شــده اســت، نیاز به نیروی کار در این کشــورها 

بالا باشد.
ایرج رهبر معتقد است شرایطی که این کشورها برای سازندگان 
مســکن فراهم می کنند شــرایطی مناســب است و کافی است 
سیاستگذاران ایران مطالعه ای اجمالی داشته باشند تا دریابند چرا 
شرکت های ساخت و ساز حاضر به کار در این کشورها هستند 

اما اینجا پروژه های ساخت وساز با بحران و کندی روبروست.
رهبر با اشــاره به بحران مســکن در ایران گفت: گرانی شــدید 
مسکن سبب شده این کالا از دسترس خانوارها خارج شود، واقعاً 
کسی قادر به خرید مسکن نیست. نمایندگان مجلس می گویند 
متعارف حقوق در ایران بین ۱۲ تا ۱۵ میلیون تومان است این در 
حالی اســت که یک متر مربع واحد مســکونی در تهران کمتر از 
چهل میلیون تومان نیست و همین فاصله نشان می دهد چطور 

مردم قدرت خرید خود را از دست داده اند.
دچار رکود تورمی هستیم ��

رییس انجمن انبوه سازان استان تهران با اشاره به اینکه به دلیل 
رکود شــدید حاکم بر بازار، سرمایه سازندگان دچار رسوب شده 
و دوره خواب ســرمایه به شــدت افزایش یافته است و در نتیجه 
سازندگان قادر به این نیستند سرمایه خود را به کار بیندازند. به 
عبارت دیگر ســرمایه ها قفل شــده و در نتیجه روند ساخت وساز 

با کندی مواجه شده است.
او به کمبود انباشــته مســکن در بازار نیز اشــاره کرد و گفت: آن 
کمبود انباشــته در کنار کمبود آتی بازار و کندی ساخت وســاز 
دست به دست هم داده تا مسکن دستخوش تورمی جدی شود.

رهبر گفت: مسکن در ایران با رکود تورمی شدیدی روبروست. 
بالا رفتن قیمت مسکن ناشی از سوداگری و ورود سرمایه گذاران 
نیســت، اتفاقاً مسکن در حالی قیمت بالایی دارد که کسی قادر 

به خرید آن نیست.
او با تاکید بر اینکه قفل شــدگی ســرمایه ها بحرانی جدی برای 
اقتصاد ایران اســت، گفت: خواب ســرمایه در ساخمان بین دو تا 
ســه ســال بود اما حالا این رقم دستخوش افزایش جدی شده 
است، از یک سو دیگر کسی برای پیش خرید مراجعه نمی کند و 
تأمین مالی از این محل به شدت کاهش یافته و از سوی دیگر 

مسکن ساخته شده نیز خریدار ندارد.
او با اشــاره به اینکه حتی طرح های دولتی برای ســاخت مسکن 
در قالب نهضت ملی مســکن نیز پیش نرفت، گفت: از یک ســو 
دســتگاه های اجرایی برای تحویل زمین همکاری نکردند و از 
ســوی دیگر باید بگویم صندوق ملی تأمین مالی این طرح تازه 
چند ماه اســت راه افتاده و در نتیجه طبیعی اســت که پروژه ها تا 

کنون معطل مانده باشند.
زنگ خطر مهاجرت را بشنوید ��

رهبر در ادامه گفت: در ســایه رکود تورمی در ایران و بالا بودن 
هزینه تأمین مسکن برای مردم، ترکیه، عراق، کشورهای حاشیهٔ 
خلیج فارس برای سازندگان ایران فرض قرمز پهن کرده اند و ما 
شــاهدیم که دوســتان و همکارانمان هم سرمایه های خود را به 
این کشورها منتقل می کنند، حالا سئوال این است که چرا آنها 
قادرند برای سرمایه های مالی و نیروی انسانی ما شرایط مناسب 
تدارک ببینند اما در کشور خودمان با چنین بحرانی روبرو هستیم.

او در جواب این سئوال که پاسخ خود شما به این پرسش چیست؟ 
گفت: انبوه مالیات ها در شرایط رکودی، پایین بودن قدرت تجهیز 
مالی خریداران مسکن، بالا بودن هزینه تأمین اجتماعی در کنار 
پروســهٔ طولانی صدور مجوز ســاخت وساز و پایان کار همگی 

مشکلاتی هستند که گریبان سازندگان ایران را گرفته است.
وی در توضیــح این مطلب ادامــه داد: به عبارت دیگر موضوع 
این اســت که قرار بود هزینه تأمین اجتماعی به ازای هر واحد 
ســاخته شــده باز هم دســتخوش افزایش شود که خوشبختانه 
نمایندگان اجرای این موضوع را دو ســال به تأخیر انداختند و 
الا بایــد بــه ازای هر واحد ۲۵ تا ۲۷ میلیون تومان هزینه تأمین 

اجتماعی پرداخت می شد.
رهبر گفت: در حقیقت دولت باید سیاســتی به خرج دهد که در 
آن اولویت کشــور ایجاد اشــتغال باشــد و سپس از شغل ایجاد 
شــده مالیات دریافت کند این در حالی اســت که اولویت دولت 
دریافت مالیات قبل از ایجاد شغل است و این سب شده نه تنها 
شغلی ایجاد نشود، بلکه سرمایه های انسانی و مال نیز از کشور 

مهاجرت کنند.
وی گفت: باور کنید با تداوم این روند حتی افغانستان نیز اگر وارد 
دوره بازسازی شود، نیازمند سرمایه های مالی و انسانی ماست.

 کدام کشورها مهندسان ایرانی را می خواهند؟
موج مهاجرت سازندگان به کشورهای همسایه

گزارش

 این رکودی 
که هم اکنون 
شاهد آن 
هستیم حاصل 
بی قانونی و 
طمع بی پایان 
سازنده ها و 
فروشنده ها 
است در 
حالیکه تقاضا 
بسیار بالاست، 
همچنین 
ظرفیت ها برای 
ساخت و ساز 
و فروش هم 
بالاست
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گروه راه و مســکن: آگهی های حوزه مسکن در فضای 
مجازی بدون شناســنامه هســتند و هیچ نظارتی بر 

آنها وجود ندارد.
مجید گودرزی کارشــناس مسکن در خصوص ادامه 
داشــتن رکود مســکن در کشور،  به »نقش اقتصاد« 
گفت: بخش رکود مســکن در قیمت گذاری ناصواب 
است در حالی که ما تقاضای انباشته شدن بسیار زیادی 
در بخش مســکن داریم کمــا اینکه به این تقاضاها 
همچنان پاسخی داده نشده است، این در حالی است 
که ما ده میلیون جوان مجرد در آستانهٔ ازدواج داریم که 
همهٔ این ها اصلی ترین مشکلشان بحث مسکن است 
و رکودی که الان وجود دارد حاصل از قیمت گذاری 

رهاشده و بی قاعده است.
وی در ادامــه اظهار داشــت: متأســفانه می توانیم 
بگوییم که تمام ذی نفعان بخش ساختمان در کشور 
ما دچار بحران شده اند، حتی خود صنعت ساختمان، 
شــهرداری ها و به خصــوص مردم و متقاضیانی که 
دنبال خرید مسکن هستند می بینیم که در حال حاضر 
با حداقل دســتمزد حدود ۵/۴۲ ســال زمان نیاز است 
که با شــرایط فعلی و فرض محال منهای صفر یک 
فرد بتواند یک مسکن با متراژ ۷۵ متر در شهر تهران 

خریداری کند.
این کارشــناس مســکن در ادامه گفت و گو با »نقش 
اقتصاد« بیان داشت: این رکودی که هم اکنون شاهد 
آن هستیم حاصل بی قانونی و طمع بی پایان سازنده ها 
و فروشــنده ها است در حالیکه تقاضا بسیار بالاست، 

همچنین ظرفیت ها برای ســاخت و ســاز و فروش 
هم بالاست.

گودرزی خاطرنشــان کرد: من بارها به این موضوع 
اشــاره کرده ام که چنانچــه یک درصد از زمین های 
ایران را به بخش مسکن اختصاص دهیم به هر ایرانی 
۱۹۶ متر و به هر خانوادهٔ ۴ نفره حدود ۸۰۰ متر زمین 
می رســد و این بحرانی که ما الان در بخش مســکن 
شاهد آن هستیم ساختگی است و واقعی نیست، چرا 
که ما هیچ کمبودی در حداقل در بخش زمین نداریم 
و سومین کشور به لحاظ مهندسی هستیم، از لحاظ 
مصالح و مواد اولیه برای ساختمان نیز به طوری صد 
در صدی در کشور می توانیم اجرایی کنیم و همچنین 
نیروی انسانی که به شدت نیاز به کار دارند به خصوص 
کارگران ساختمانی که از اقشار بسیار ضعیف جامعه 
هســتند، داریم، منتهی تمام این ذی نفعان به دلیل 
قیمت گذاری رهاشــده و بی قانــون به اهداف خود 
نمی رسند و لازم است که دولت مانند سایر کشورهای 
دیگر در این زمینه مسئولیت بپذیرد و مجلس نیز که 
در حدود ۱۱۶ سال است که حتی یک بند قانونی هم 
در خصوص قیمت گذاری نداشته، به این قضیه ورود 
کند.وی گفت: ما در حال حاضر شاهد آن هستیم که 
مالیات در خانه های خالی، خانه های لوکس و همچنین 
مالیات بر معاملات مکرر و هر مالیات دیگری لازمهٔ آن 
دارد که قیمت گذاری شود، یعنی وقتی اشاره می شود 
به اینکه ۱۰ درصد مالیات اخذ شده یعنی از چه مقدار 
مبلغ تعیین شــده این مالیات اخذ شــده؟ که این خود 

یک مجهول است که تنها با قیمت گذاری منطقه ای 
و قیمت گذاری سراسری می توان آن را حل و فصل 
کرد.این کارشــناس مسکن ادامه داد: پیشنهادی که 
ما به دولت و مجلس داریم این است که به این قضیه 
ورود کنند و قانون بهای تمام شده را لحاظ کنند، ما 
الان شاهد هستیم که اگر طرح نهضت ملی مسکن 
برای پیمانکاران ۸ میلیون تمام شــود و پیمانکاران 
ســود خودشــان را هم حساب کنند ۸ میلیون هم در 
آن قاعدهٔ ۵۰ درصدی، ۱۶ میلیون بهای تمام شــدهٔ 
ســاخت می شود در حالی که قیمت مسکن به قدری 
بالا رفته که تمام ذی نفعان به نوعی آسیب می بینند.
گودرزی اضافه کرد: ظرفیت ها در حوزهٔ مســکن و 
ســاخت و ســاز بی نظیر اســت، اما مشکلی که ما به 
عنوان چالش و بحران ملی مســکن داریم تماماً به 
دلیل سوء مدیریت ها و نبود قانون و همچنین کم کاری 
قانون گذاران ما در مجلس های گذشته بوده که جرأت 
و جســارت حتی یک بند قانونی هم نداشتند که این 

امر را تصویب و ساماندهی کنند.
وی در مورد آشفتگی بازار مسکن، افزود: در حال حاضر 
یکی از وحشی ترین بازارهایی که در کشور داریم بازار 
مسکن است چرا که مسکن یک نیاز ضروری است 
و متأسفانه می بینم که با توجه به اینکه مسکن جزو 
پیوســت عملکردیِ تمام دولت ها در دنیاست اما باز 
شــاهد آشــفتگی و بی قانونی آن در ایران هستیم به 
طوری که هر کسی برای خودش یک قانونی را مصوب 
می کند و به اجرا می گذارد که همین آشفتگی سبب 

شــده بخش مســکن که می تواند کلید اقتصاد ایران 
باشد به یک نوع چالهٔ بزرگ برای رسوب سرمایه های 
کشور با ارزش افزودهٔ صفر تبدیل شده و بخش بزرگی 
از ســرمایه های کشــور در این بخش رسوب شوند و 
می تــوان گفــت که یک چالش بزرگ و ملی را برای 
ما رقم می زنند.این کارشــناس مسکن اذعان داشت: 
متأسفانه مشاورین املاک ما از نمایندگان مجلس در 
دوره های گذشته بیشتر قانون گذاری کردند و به نوعی 
خود قانون گذار محسوب می شوند، آن ها آگهی هایی 
به صورت گســترده منتشــر می کنند، قیمت سازی 
می کنند در حالی که شاهد هستیم به ازای هر خرید 
و فــروش در منطقهٔ یک تهران ۱۱۲ آگهی منتشــر 
می شــود.گودرزی گفت: ما پیشنهاد کردیم که این 
آگهی ها شناســنامه دار شوند بلکه مشخص شود که 
هر آگهی مربوط به کدام ملک و منطقه است تا همین 
آگهی ها ملاک خود اظهار مالیاتی شوند که بهترین 
نوع خود اظهار مالیاتی هم همین آگهی ها هســتند، 
به عنوان مثال می بینیم که یک مالک می تواند حتی 
ملکــی را کــه وجود خارجی نــدارد با قیمت چندین 
میلیارد دلار هم آگهی کند بدون اینکه مرتکب جرم 
نشــر اکاذیب شده باشد.وی افزود: بنابراین نیاز است 
که بخش آگهی هایمان هم ســاماندهی شــود و این 
ســاماندهی ها قاعدتاً و ابتدا از قانون شــروع می شود 
و مــا امیدواریم که ایــن روندی که مجلس و دولت 
برای ســاماندهی پیش گرفتند مداوم، حساب شده و 

کارشناسی شده باشد.

زهرا علی اکبری
روزنامه نگار

لـزوم 
شناسنامه دار 
 شدن 
آگهی های 
مسکن

 یک کارشناس مسکن در گفت و گو
 با »تدبیر تازه « مطرح کرد

گزارش

سمیه تقی خانی
روزنامه نگار

گروه راه و مسکن: دولت متعهد شده است که تا پایان 
دوره ۴ ســالهٔ خود دو میلیون مســکن بسازد و این 
موضوع باعث شده است که افرادی که قصد خرید 
خانه در تهران را دارند برای خرید منزل مســکونی 
دچار تردید شوند. دولت با طرح نهضت ملی مسکن، 
اطــراف تهران در شــهرهای پاکدشــت، ورامین، 
هشتگرد، بومهن، نصیرشهر، اسلام شهر، ایوانکی 

و ..... اقدام به ساخت مسکن خواهد کرد.
در قالب این طرح ۶۲۰ هزار واحد مسکن در استان 
تهران به مدت چهار ســال ســاخته خواهد شد که 
سالانه به مدت ۴ سال ۱۵۵ هزار واحد تحویل مردم 
داده می شود. سؤال هایی زیادی دربارهٔ نهضت ملی 
مسکن وجود دارد اما کلیت ماجرا به دلیل مشکلات 
جمعیتی ناشــی از عدم تهیه مســکن برای جوانان 
قابل قبول اســت. اجرای صحیح طرح برای از بین 
بردن قیمت کاذب مســکن، خانه دار شدن جوانان، 
تسهیل کردن ازدواج و افزایش رفاه عمومی می باشد. 
همانطور که گفته شده تعدیل قیمت مسکن از رئوس 
اصلــی این طرح به خصوص در تهران اســت. آیا 
این مهم ممکن می شــود؟ تعداد خانه های موجود 
در تهران دو میلیون و هشــتصد و هفتاد و پنج هزار 
مسکن اعم از ویلایی و آپارتمان است. طرح نهضت 
ملی مســکن تعداد خانه هــای تهران را ۲۵ درصد 

افزایش خواهد داد و شوک بزرگی به قیمت مسکن به 
خصوص تهران وارد خواهد کرد. این میزان افزایش 
قابل توجه تعداد آپارتمان در بازار متلاطم مسکن، 
مردم را به ساحل آرامش کاهش قیمت های مسکن 
خواهد برد؟ طبق اطلاعاتی که ارائه شد جواب همه 
بله خواهد بود اما تعداد مسکن تنها متغیر قابل بررسی 
این بازار نیست بلکه ما باید تعداد خانوارهایی که هر 
ساله به تهران مهاجرت می کنند را هم مدنظر قرار 
دهیم. طبق آمارهای دولتی هر ساله ۲۲۳ هزار نفر 
به تهران مهاجرت می کنند که با تقســیم این عدد 

بر ۴ که نرُم تعداد اعضای خانوار در ایران اســت به 
عدد ۵۵ هزار و ۷۵۰ خانوار می رسیم. یعنی شوکی 
که هر ساله دولت به بازار مسکن می دهد ۱۰۰ هزار 
واحد آپارتمان می شود یعنی تقریباً سه و نیم درصد 
در هر سال به بازار مسکن تهران اضافه خواهد شد 
که رقم بزرگی اســت. دولت با وجود این که طرح 
حمایتی و خاصی را در پیش گرفته اســت اما اگر با 
همین ضریب امســال، ورود مهاجران به تهران را 
داشــته باشــیم ظرف ۱۰ سال آینده با شرایط تولید 
فوق العاده مســکن در تهران به جای اول خود باز 

خواهیم گشت.
مهاجرت تنها راه بقا ��

وقتی در مورد سیاست های توزیع امکانات، تجدید 
نظری حاصل نمی شــود و همــهٔ توانمندی های 
پزشکی، رفاهی، خدماتی، دولتی و تجاری در یک 
نقطه متمرکز می شــوند نتیجه این خواهد شــد که 
خانه ها و آپارتمان های پایتخت به قیمت نیویورک 
خرید و فروش می شــوند. جای بســی تعجب است 
که مســاله امنیتی رســیدگی به خالی شدن مرزها 
از ســکنه در هیچ کجای طرح های اجرایی کشــور 
لحاظ نشده است و همچنین خطر نابود شدن همهٔ 
زیرســاخت های موجود در تهران با یک زلزله ساده 
مورد بحث کمیســیون های مربوطه نیست. تهران 
شهر بزرگی است و داشتن شهر بزرگ در اقتصادهای 
در حال توسعه یک امر اپیدمی است اما این میزان از 
متراکم شدن با هیچ عقل سلیمی توجیه نمی شود به 
خصوص کشور ما که بسیار پهناور است و گهگاهی 
از طرف یکسری از کشورها تهدید می شود. آیا وقت 
تجدید نظر از تمرکز همهٔ پایتخت های سیاســی، 
فرهنگی، ورزشــی، تجاری و فرهنگی در نقطه ای 
به اســم تهران نرســیده اســت. ما مدام صحبت از 
دشوارسازی مهاجرت به تهران و تشویق مردم برای 
زندگی در اســتان زندگی خودشان را داریم اما تا به 
حال به این فکر کردیم که بدون شــغل و امکانات 

زندگی چه قدر سخت سپری می شود.

ساحل امن آرامش با نهضت ملی مسکن!؟
»تدبیر تازه « از  تاثیر قیمتی طرح  مسکن دولتی بر بازار  گزارش می کند

اعظم السادات هراتی
روزنامه نگار

شنبه
17تیرماه 1402 
سال هفتم
شماره 318

مینا علیزاده
روزنامه نگار

این روزها زمزمه هایی از ســوی مســئولان وزارت راه و شهرســازی در 
خصوص ورود واحدهای مسکونی طرح نهضت ملی مسکن به فاز عملیاتی 
شــنیده می شــود. آیا در صورت عرضه این واحدها، بازار مسکن از بحران 
خارج خواهد شد؟ حمیدرضا سهرابی، معاون مسکن شهری بنیاد مسکن 
انقلاب اســلامی، روند اجرای طرح نهضت ملی مســکن را در شهرهای 
تحت مسئولیت بنیاد تشریح کرده و گفته است: »هم اکنون بیش از ۱۴۲ 
هزار واحد طرح نهضت ملی مسکن توسط بنیاد در شهرها وارد فاز عملیاتی 
و اجرایی شده است.« معاون بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ادامه داده است: 
»از تعداد واحدهای آغاز شده توسط بنیاد مسکن در شهرها ۷۰ هزار واحد 
بنیادساخت و ۷۳ هزار واحد نیز توسط گروه های ساخت در شهرهای تحت 
مسئولیت بنیاد در حال اجراست.«البته باید دید عرضه این واحدها به بازار 
چه تاثیری می تواند بر بازار مسکن داشته باشد؟حسن محتشم، عضو هیئت 

مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران در این خصوص به تجارت نیوز گفت: 
»برای طرح نهضت ملی مسکن تقریباً تعداد قابل قبولی قرارداد بسته شده 
است، نه در حد و اندازه ای که وعده داده شده بود، ولی به هر حال در سطح 
کشــور و شــهرهای مختلف قراردادهایی منعقد شده است.« او ادامه داد: 
»این واحدها طبیعتاً اگر وارد چرخه ساخت و ساز شود و در مرحله تحویل 
بهره برداری قرار بگیرد در سطح قیمت های خانه های ارزان قیمت نقش 
تعیین کننده ای را بازی می کند.«محتشم همچنین در خصوص نیاز کشور 
به عرضه مسکن بیان کرد: »ما در حد میلیونی به عرضه مسکن احتیاج 
داریم و یک مجموعه ۵۰۰ واحدی نمی تواند تاثیری در کمبود این حجم از 
مسکن داشته باشد. طبیعتاً اگر بالای ۱۰۰ هزار واحد آماده شود می تواند در 
سطح کشور تاثیری هم روی واحدهای مسکن ملی و مسکن مهر بگذارد. 
البته نه اینکه به طور کلی بتواند مسکن را تحت تأثیر خود قرار دهد.« او 

ادامه داد: »چند سال است مشکل مسکن ما صرفاً ناشی از کمبود عرضه 
نیست. کمبود عرضه هم وجود دارد، ولی تقاضای موثری هم با توجه به 
نبود قدرت خرید وجود ندارد و مردم نمی توانند وارد بازار شــوند.« عضو 
هیئت مدیره انجمن انبوه سازان استان تهران همچنین توضیح داد: »چرا 
قیمت مسکن جهش پیدا می کند؟ به دلیل شرایط ناگوار اقتصادی، عدم 
مدیریت صحیح در اقتصاد کلان و در نهایت تولید تورم! پول های نقدی 
که در جامعه تزریق می شــود در بخش مســکن سرریز می شود.« او ادامه 
داد: »هجوم سرمایه به هر بخشی از جمله بخش مسکن باعث به وجود 
آمدن تقاضای کاذب می کند و قیمت ها را بالا می برد و بخش عمده آن 
هم ناشی از تورم است. اما به هر حال واقعیت این است که اصل عرضه 
و تقاضا یک اصل اقتصادی است. تولید بالا برود و عرضه زیاد شود الزاماً 

در قیمت آن کالا اثرگذاری خود را نشان می دهد.«

قیمت مسکن کاهش پیدا می کند؟
 نجات بازار املاک 
با افزایش عرضه

یادداشت
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نارضایتی از وضعیت بازار سهام این روزها به نقطه اوج خود رسیده 
است. تا آنجا که بخشی از سهامداران خرد بازار، کارزاری را برای 
کنار رفتن رئیس و مدیران سازمان بورس ترتیب داده اند. کارزاری 
که به نظر می رسد به مذاق دولت هم بد نیاید تا همه تقصیرها را 

در نهایت به گردن مدیران میانی بیندازد.
ماجرای نارضایتی سهامداران خرد از وضعیت بازار سرمایه، قصه 
امروز و دیروز نیست؛ این ماجرا به ریزش سال ۹۹ بازار باز می گردد. 
زمانی که مردم با اعتماد به اظهارات مسئولان و در راستای حفظ 
ارزش دارایی های خود، به بازار ســرمایه آمدند اما دیری نپایید که 
نه تنها ارزش دارایی آنها بهبود نیافت بلکه در بســیاری از موارد 

همان اندک سرمایه نیز بر باد رفت.
حالا ســه ســال از آن زمان می گذرد و ســازمان بورس به عنوان 
متولی بازار سرمایه، سه مدیر را به خود دیده است. طی این مدت، 
تنها سهامدارانی در بازار سرمایه مانده اند که یا با دیدگاه بلندمدت 
وارد بــازار شــده بودند یا به صــورت حرفه ای معاملات روزانه و یا 
حتی نوسانگیری انجام می دهند. سهامدارانی که اکنون به عنوان 

سهامداران وفادار شناخته می شوند.
اکنون همین سهامداران وفادار، طی کارزاری خواستار تغییر رئیس و 
مدیران ارشد سازمان بورس شده اند. این کارزار از زمانی به راه افتاده 
و تقویت شده که روشن شد ریزش سهمگین هفدهم اردیبهشت ماه 
امسال، به دلیل رانت احتمالی برخی حقوقی ها و حقیقی ها استارت 

خورده و ادامه یافته است.
طــی روزهــای اخیر، بحث داغ ســهامداران، نامه ای به تاریخ ۱۷ 
اردیبهشت بوده است که نشان می دهد هیات دولت نرخ خوراک 
صنایع را بدون تعیین سقف، افزایش داده است. این همان تاریخی 
اســت که بورس روند صعودی خود را به ســرعت از دست داد و در 
مسیری نزولی بدون پایانی قرار گرفت که هنوز چشم انداز خروجی 

آن مشخص نیست.
بررســی روند معاملات بازار سهام از هفدهم اردیبهشت ماه بدین 
سو حاکی از خروج معنادار پول حقوقی ها از برخی سهم های بازار 
اســت. این روند، شــائبه رانت اطلاعاتی را در بازار سرمایه پررنگ 
کرد. به ویژه به دلیل سکوت سازمان بورس و تعلل در واکنش این 
ســازمان نســبت به موضوع، سهامداران خرد این انتقاد و شبهه را 
مطرح می کنند که متولیان بازار سرمایه که قرار است حافظ حقوق 
سهامداران خرد باشند، در همدستی با دولت، به پنهانکاری درباره 
مصوبــه پرداختــه و در عین حال اجازه داده اند »معاملات رانتی« 

طبق روال عادی تداوم یابد.
سازمان بورس البته با تأخیر، نسبت به این مساله واکنش نشان داد؛ 
به ویژه واکنش سازمان بورس بر رانت اطلاعاتی متمرکز بود و این 
وعــده کــه تمامی معاملات بازه زمانی مربوط به تصویب افزایش 
نرخ خوراک پتروشــیمی ها، بررســی شده و در صورت بروز تخلف 

به آن رسیدگی خواهد شد.
این وعده که با تأخیر هم بیان شد اما نتوانست آتش خشم سهامدارانی 
را که از دولت رکب خورده بودند، فرونشاند. سهامداران بر این باور 
بودند که ممکن نیست متولی بازار سرمایه از این مصوبه مهم که 
اتفاقاً به پیشــنهاد وزارتخانه های اقتصادی به هیات وزیران ارائه 

شده، بی خبر باشد.
سازمان بورس همچنین طی روزهای اخیر به سرعت در همکاری 
با قوه قضائیه اقدام به راه اندازی شورای حل اختلاف بازار سرمایه 
کرده است که به نظر می رسد بی ارتباط به رخدادهای اخیر نباشد تا 
این دیدگاه را در سهامداران ایجاد کند که شکایت آنها از رویدادهای 
بازار به صورت حقوقی پیگیری و بررسی خواهد شد. شورایی که البته 
از سوی حقوقدانان بازار سرمایه با نقدهایی هم روبرو بوده است.

کارزاری علیه مدیران میانی! ��
با این حال اما نه اظهارات رئیس ســازمان بورس توانســته خشم 
سهامداران را به صبوری تبدیل کند و نه وعده پیگیری قضایی از 
طریق شورای حل اختلاف! بر همین اساس، سهامداران به تازگی 
کارزاری را برای کنار رفتن رئیس ســازمان بورس و مدیران ارشــد 
این ســازمان به راه انداخته و طی نامه ای خواســتار تغییر در رأس 

مدیریت بازار سرمایه شده اند.
در بخشی از این نامه که خطاب به رئیس قوه قضائیه، رئیس سازمان 
بازرســی کل کشــور، رئیس دیوان محاسبات کشور، وزیر اقتصاد 
)و رئیس شــورای عالی بورس( و نمایندگان مجلس نوشــته شده، 
به »ابلاغ پنهانی خبر عمومی نرخ خوراک گاز در پتروشیمی ها و 
مورد اســتفاده در ســایر منابع، به صورت رانتی، خالی نمودن سهم 
و فروش آبشــاری ســهم از طریق صندوق های سرمایه گذاری و 
اشــخاص حقوقی« اشاره شــده و آمده است: »به موجب مکاتبه 
صادره مورخه هفدهم اردیبهشت ۱۴۰۲ از سوی معاون محترم اول 
ریاست جمهوری، جناب آقای مخبر با موضوعیت ابلاغ نرخ خوراک 
گاز در پتروشیمی ها و مورد استفاده سایر منابع در شرکت ها در سال 
۱۴۰۲، اشخاص قلیل رانتخوار و مطلع از متن مکاتبه و ذینفعان قلیل 
و خاص مرتبط با سازمان بورس به فروش سهم با ورود فشار روانی 
ســنگین و خالی نمودن ســهم به اصطلاح با فروش آبشاری اقدام 
)کرده اند(، که مسببان اصلی ریزش بازار سهم ها به میزان ۱۲۰ هزار 
واحد بوده اند؛ حال آنکه این مکاتبه در تاریخ هفتم تیرماه از سوی 
سازمان بورس به صورت مکاتبهٔ عمومی انتشار یافته و مجدداً باعث 
ریزش ســهم ها با همان محوریت ریزشی اولی بوده است.«حالا 
مشخص نیست پتروشیمی گیت که این روزها فضای بازار سهام 
را مسموم کرده به برکناری مدیران سازمان بورس منتهی خواهد 
شد یا نه اما نکته مهم و مغفول در این کارزار و پرونده، نقش دولت 
و وزارتخانه های اقتصادی در تصویب افزایش نرخ خوراک است.
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 در گفت وگوی »تدبیر تازه «
  با کارشناسان فراز و نشیب های بورس
 در هفته گذشته واکاوی  شد

گروه بازار مالی:  در روزهای گذشــته، خبری در خصوص 
انتشــار یک نامه دســت به دست چرخید که از تصویب 
افزایش نرخ خوراک گاز صنایع خبر می داد و همین موضوع 
باعث شــد که فعالان بازار سرمایه به تاریخ جلسه هیئت 
وزیران موجود در این نامه که همزمان با ریزش تاریخی 
۱۷ اردیبهشت ماه بازار سرمایه بود اعتراض کنند چراکه 
دلایل متعددی برای آن عنوان شده بود. از اینرو، به محض 
انتشار این نامه در فضای مجازی، بازار به نوعی ملتهب و 

با افزایش فروش روبرو شد.
علی عصاری، کارشــناس بازار ســرمایه، در گفت و گو با 
»نقــش اقتصاد«، درمورد روند بورس در هفته گذشــته 
این طور گفت: اصل داســتان به نامه مربوط به افزایش 
نــرخ خوراک گاز صنایع در تاریخ ۱۷ اردیبهشــت برمی 
گردد که اگرچه در روند معاملات تأثیر زیادی نداشــت و 
شاید ۱۵ - ۱۰ درصد جان معاملات را می گرفت امّا الان، 
سهامدارانی که اعتماد خود را ازدست داده بودند به مرحله 
اعتراض رسیده اند؛ به طوری که شکایت آن ها بیشتر به 
خاطر نبود شفافیت است. یعنی در تاریخ مذکور، نامه ای 
آمد که هیچ کسی جز عده ای خاص از آن خبر نداشتند و 
به نظر بنده، این موضوع، سهامداران را از مرز بی اعتمادی 
به مرز اعتراض و کلافگی سوق می دهد چراکه واقعاً اتفاق 
بدی در بازار ســرمایه بود و تأثیر بدی به همراه داشــت تا 
جایی که گروه شــیمیایی به صورت ناگهانی قرمز پوش 
شد و نه تنها این گروه پایین آمد بلکه روی بقیه گروه ها 
نیز، تأثیر گذاشــت و گویی از این به بعد، هر شکســت یا 
ریزشی که در بازار رقم بخورد باید دنبال دلیل آن بود که 
فقط عده ای خاص از آن خبر دارند. این در حالی است که 
کدال جای شــفافیت اســت و انتشار چنین اخباری باعث 

تغییر نگرش در این خصوص می شود.
این کارشناس بازار سرمایه تصریح کرد: عملکرد سیاست 
گذار به شــدت مورد اعتراض سهامدار خُرد است که این 
اتفاق در بازار هفته گذشــته رخ داد و احتمال دارد اثرات 
منفی خود را در بورس این هفته نیز، داشــته باشــد و در 
حقیقت، گروه های پتروشیمی از تاریخ ۱۷ اردیبهشت ماه 
امسال، حدود ۳۰-۲۰ درصد اصلاح داشتند و به نظر بنده، 
این ادعای اصلاح اســت چراکه در بورس ایران، قاعده 
نانوشته ای داریم و آن هم این است که معمولًا خبرهای 
بد برای خرید بیشتر در کف و خبرهای خوب برای خالی 
کردن در سقف می آیند و ظاهراً این اتفاق دوباره در حال 
تکرار شدن است و برگشت بازار محتمل است، اما به قیمت 
افرادی که نقد هســتند و می خواهند مواردی را بخرند و 

بــه همیــن خاطر، این موضوع روی روند بازار هفته آینده 
مؤثر خواهد بود.

عصاری با اشاره به پیش بینی خود از بازار این هفته ادامه 
داد: بازار این هفته را می توان متعادل رو به منفی پیش بینی 
کرد. مگر این که کسانی که پول هایی را در ۱۷ اردیبهشت 
مــاه نقد کرده انــد بخواهند این پول ها را دوباره وارد بازار 
کنند. از اینرو، در صورتی که این اتفاق بیفتد احتمال دارد 
دوباره بازار حرکت کرده و رشد کند. البته شاید این هفته 
تا حدی برای این کار زود باشد، ولی به نظر می رسد بازار، 
روال منفی رو به متعادلی داشته باشد و گروه های کوچک 
مثل قندی، غذایی، سیمانی و دارویی بتوانند سهم هایی 

با شرایط نسبتاً خوبی داشته باشند.
این کارشــناس بازار ســرمایه گفت: امیدوار هستیم روند 
معاملات و ارزش معاملات بیشــتر شوند و اگرچه اطلاع 
نداریم چه کدهایی وارد می شوند، ولی باید توجه داشت در 
چنین شرایطی، بهترین کار این است که حجم نقدینگی 
یا ورود نقدینگی به بازار شود. بنابراین، توصیه می شود که 
همه سهامداران خُرد زمان بیشتری را برای بازار اختصاص 
دهند و آن را با وسواس و دقت بیشتری رصد کنند تا بتوانند 
سود بیشتری داشته باشند.او در پاسخ به این پرسش که 
»آیا اعتماد ســوزی صورت گرفته است یا خیر؟!« مطرح 
کرد: قبلًا صحبت هایی می شد که بحث از اعتمادسوزی 
بود، ولی به نظر بنده، مرحله اعتمادســوزی رد شــده و در 
واقع، به مرز کلافگی و اعتراض سهامداران رسیده است. 
چون سهامدار دستش به جایی نمی رسد و با وجود این که 
بارها این اتفاق افتاده و او خبر نداشــته اســت، اما الان، به 
واسطه فضای مجازی، از انتشار نامه افزایش نرخ خوراک 
گاز صنایع مطلع شد. بنابراین، این موضوع نشان می دهد 
که عملًا دست در جیب سهامدار خُرد شده است. هرچند 
که قطعاً با وجود این شــرایط نیز، روند شــکل بهتری به 
خود خواهد گرفت. چون بازار ارزنده است و در این میان، 
آرام آرام زمزمه صندوق حمایت و حقوقی ها برای حمایت 
از بازار به گوش خواهد رســید که در واقع، این ها حمایت 
نیستند بلکه جمع کردن بازار در کف های دوست داشتنی 
هستند؛ این کف را هر کسی خریداری می کند و درواقع، 
حمایت بیشتر از سقف می آید و به همین دلیل، اگر بحث 
حمایتی هم باشد دیگر حمایت نیست.عصاری تأکید کرد: 
پس از آن ریزش ســنگین، ســه هفته ای است که ارزش 
معاملات بازار سرمایه یک سوم شده و ورود و خروج پول 
به صورت نســبی اســت و به همین دلیل، باید روال چند 
هفته ای را بررســی کنیم تا بتوان نظر قطعی داد. به طور 

مثال؛ منفی دو هفته پیش در شرایطی اتفاق افتاد که ارزش 
معاملات بســیار بالا بود و خریدارهایش هم، سهامداران 
خرد بودند؛ به طوری که سهامدار حقوقی بزرگ فروخت 
و ســهامدار خُرد خریداری کرد. بنابراین، نمی توان گفت 
حجم نقدینگی و یا ارزش معاملات بالا در این شــرایط 
به منزله خوب بودن شرایط بازار است. این در حالی است 
که در طول سه هفته گذشته، ارزش معاملات یک سوم 
شده است و اگر از این به بعد، حجم معاملات افزایش پیدا 

کند می تواند گزینه خوبی باشد.
این کارشناس بازار سرمایه، با اشاره به تأثیر اخبار سیاسی 
و نرخ دلار روی روند بورس خاطرنشــان کرد: پُر واضح 
است که اخبار سیاسی و نرخ دلار، فاکتورهای تأثیرگذار 
روی روند بورس هستند. چون مدتی است که قیمت دلار 
ثابت و با کاهش و یا افزایش هزار یا دو هزار تومان روی 
مرز ۵۰ هزار تومان ایســتاده اســت و روند خودش را طی 
می کند و بدون شــک، از طرف ســهامدار خُرد تأثیرگذار 
است. این در حالی است که روند بازار ما با وجود سهامدار 
خُرد تغییر نمی کند و فقط تعدادی خاص که از اخبار مطلع 
هســتند و دسترســی به اطلاعات طبقه بندی شده دارند 
روند اصلی بازار را مشخص می کنند و متأسفانه، اگر این 
روند بخواهد در بازار ادامه داشته باشد به شدت به بورس 
لطمه وارد می کند و آسیب های جبران ناپذیری به همراه 
دارد چراکه کار از اعتماد گذشته است و شاید افراد زیادی 
از بازار خارج شوند و دیگر، پشت سرِ خود را هم نگاه نکنند.
در ادامــه، مهــدی قلی پور، کارشــناس و تحلیلگر بازار 
ســرمایه، درخصوص روند بورس در هفته گذشــته بیان 
کــرد: در مجمــوع، با بازاری کــم رونق و با خروج پول و 
کاهش حجم معاملات سروکار داشتیم. تحولات در نرخ 
ارز، دعواهــای مربوط به قیمت گذاری یا عرضه خودرو، 
عدم تقسیم سود انتظاری در مجامع بانک ها و ابلاغیه های 
جدید درمورد نرخ دلار پایه برای پالایشگاه ها و در نهایت، 
رشد نرخ سوخت و خوراک گازی صنایع، مهم ترین دلایل 
افت و خیز در بازار هفته گذشته بودند. این تحلیلگر بازار 
ســرمایه گفت: به طور کلی، در هفته گذشــته، نرخ ارز 
نوسان معناداری را تجربه نکرده است و بعد از رشد یک 
روزه، دوباره به ســطح قبلی برگشت و در مجموع، اثرات 
آن روی بــازار خنثی بود. با این حال، تحولات در مجامع 
بانک ها و اعلام نرخ ارز جدید پالایشــگاه ها و بازگشــت 
دوباره آن طی ۲۴ ســاعت و نهایتاً اعلام رشد در خوراک 
و ســوخت گازی پتروشیمی ها، بازار را به رکود کشاندند. 
او با اشــاره به ورود و خروج پول و تغییرات شــاخص ها 

تصریح کرد: شاخص کل بورس از ابتدای هفته گذشته، 
نزدیک به نیم درصد و شاخص کل فرابورس کمتر از یک 
درصد از ابتدای هفته جاری منفی بودند، ولی با این حال، 
شــاخص کل هم وزن بورس کمی بیشــتر از نیم درصد 
رشد داشت که نشان می دهد صنایع اصلی و بزرگ بازار، 
عمدتاً منفی و صنایع کوچک با وزن کم وضعیت بهتری 
داشــته اند. حجم معاملات خُرد نیز نســبت به هفته قبل 
افت نزدیک به هزار میلیارد تومانی در روز را تجربه کرد 
و طی هفته گذشته، بیش از ۱۳۰۰ میلیارد تومان توسط 
حقیقی ها از بازار خارج شــد که در مجموع نشان می دهد 
بازار حال و هوای مســاعدی نداشــته و کم رونق است. 
قلی پور، درمورد تأثیر نامه منتشر شده روی روند بورس 
هفته گذشته و اعتمادسوزی تأکید کرد: طبیعی است که 
در بازار سرمایه اعتماد بسیار کمرنگ شده است و این را 
می توان از میزان ورود پول حقیقی به بازار فهمید؛ به ویژه 
این که در روزهای گذشته، مصوبه هیئت وزیران به تاریخ 
۱۷/۰۲/۱۴۰۲ مبنی بر افزایش نرخ سود و خوراک گازی 
منتشر شد و با رصد بازار نمی توان افت شدید بازار در این 
روز را طبیعی دانســت چراکه از آن روز، بیش از ۲۰ هزار 
میلیارد تومان از بازار خارج شده است و انتظار می رود در 
روزهای آینده، وضعیت ادامه یابد. به همین دلیل، به نظر 
می رسد که وضعیت بازار سرمایه اولویت بسیار پایین تری 
نسبت به تحقق بودجه متورم دولت دارد. این تحلیلگر بازار 
ســرمایه گفت: این گونه تصمیمات در حالی که برخی از 
پتروشیمی ها را حتی زیانده می کند، نشان از بی تدبیری 
مطلق در بحث بازار ســرمایه اســت چرا که در شرایط به 
شــدت تورمی کشــور، تنها جایی که می توانست مأمنی 
برای جذب نقدینگی سرگردان بدون ایجاد تورم باشد، به 
منبعی برای تأمین مالی دولت یا تأمین کسر بودجه از جیب 
شرکت ها و سهامداران تبدیل شده است و از طرف دیگر، 
نرخ های اعلامی برای سوخت )۷ هزار میلیارد تومان( با 
نرخ دلار رسمی کشور، به معنی نرخ های بالای ۲۰ سنت 
برای هر متر مکعب است که می توان گفت گران ترین در 
منطقه و در بیشتر هاب های گازی دنیاست. او با بیان این 
که کلیت بازار، روند رو به رشدی خواهد داشت، افزود: به 
طور کلی، بورس با روند رو به رشــدی همراه خواهد بود، 
ولی مواردی مثل خوراک پتروشیمی ها در این رشد، دست 
انداز ایجاد خواهند کرد. البته اگر اتفاق های مشــابهی در 
بقیه صنایع رخ دهد و دولت بخواهد کســر بودجه خود را 
از صنایع دیگر و به روش های مختلف، جبران و شــکم 

کارکنانش را سیر کند، بازار رشدی نخواهد داشت.

گپ

گــروه بــازار مالی:  روز شــنبه ۱۰ تیرماه ۱۴۰۲، بــورس به روند نزولی خود ادامه 
داد و همین موضوع باعث شــد که اغلب کارشناســان بازار ســرمایه اذعان کنند 
اخبار هفته گذشــته و انتشــار نامــه ای که حکایت از افزایــش نرخ خوراک گاز 
پتروشــیمی ها می داد موجب مثبت و منفی شــدن شــاخص هم وزن و شاخص 
کل شــدند و تأثیر بســزایی روی فراز و نشــیب های بازار داشتند.سید محمدرضا 
 اعلمــی، کارشــناس بازار ســرمایه، درمــورد روند بورس در هفته گذشــته به 
»نقش اقتصاد« گفت: هفته گذشته حاکی از این بود که شاخص کل نه تمایلی 
به پایین آمدن و نه توانی برای بالارفتن دارد و بدنبال آن، در حال حاضر، محدوده 
حمایتی ۲ میلیون و یکصد هزار واحد مهم است و انتظار داریم که بازار در این نقطه 
حمایت شــود و اتفاقی که روز گذشــته افتاد مثبت بودن شاخص هم وزن و منفی 
بودن شاخص کل بود که واگرایی در بین شاخص های مهم بازار در یک حمایت 
مهم می تواند نشانه ای باشد برای این که احتمالًا روند بازار بخواهد برگردد و به 
سمت بالا حرکت کند.به گفته این کارشناس بازار سرمایه، در حال حاضر، برای 

هفته پیش رو، یک بازار رنج و متعادلی را می توان متصور بود و اگر انرژی جدیدی 
به بازار وارد شود و حجم معاملات به همراه کندل های خوب بالا بروند می توان 
شــاهد یک بازار مثبت بود.اعلمی در پاســخ به این پرسش که »تا چه اندازه اخبار 
افزایش نرخ خوراک گاز پتروشــیمی ها روی روند نزولی بازار ســرمایه تأثیر گذار 
بود؟« تصریح کرد: اگرچه نامه ای که اخیراً منتشــر و افشــا شــد تأثیر خود را روی 
کلیت بازار گذاشته است، ولی به نظر بنده، در حال حاضر، این نامه روی بازار بی 
تأثیر شده است. چون اگر تأثیر بسزایی داشت روز گذشته، منفی های زیادی را در 
بازار مشاهده می کردیم، ولی تأثیر این نامه برای این که بخواهیم شاهد منفی های 
زیادی باشــیم تا حدودی ازبین رفته اســت اما اثری که گذاشته این است که یک 
نوع جوّ بی اعتمادی عمومی نســبت به بازار را به وجود آورده اســت که امیدواریم 
با شــفاف ســازی ها، این جوّ بی اعتمادی رنگ ببازد و بتوان اعتماد عمومی را به 
بازار برگرداند. او گفت: موضوعی که وجود دارد این است که شاخص کل و بازار 
بورس نمایه کلی از اقتصاد هستند. اگر حاکمان، دولتمردان و تصمیم گیران کشور 

شناخت جامع و کاملی درمورد این بازار داشته باشند و فعالیت های خود را به گونه ای 
تنظیم کنند که اعتماد عمومی به بازار ســرمایه خدشــه دار نشود تا پایان امسال، 
می توانیم شاهد یک بازار خیلی خوبی باشیم. چون الان در یک نقطه حمایتی در 
بازار هستیم و سهم ها از ارزندگی برخوردار و بسیاری از شرکت ها نیز، در حال ارائه 
گزارش های خوبی هستند. بنابراین؛ نگرانی درخصوص روند نامطلوب بازار وجود 
ندارد و اگر مسئولان مربوطه به صورت شفاف عمل کنند بازار سرمایه می تواند 
روزهای خوبی را ببیند و بنده، نگرانی درمورد ریزش بازار ندارم، اما در هر حال، تابع 
بورس هستیم و در حال حاضر، حمایت از بازار از اهمیت ویژه ای برخوردار است.

اعلمی خاطرنشان کرد: شاخص های مربوط به اقتصاد کلان مبتنی بر این هستند 
که ما باید شاهد افزایش شاخص کل باشیم و به همین دلیل، در حال حاضر، دلیلی 
برای ریزش بازار به نظر نمی رسد و روند خوب بازار را خواهیم دید. بنابراین؛ برای 
هفته های آینده در مقایســه با دیگر صنایع می توان به صنایع دارویی، ســیمانی و 

محصولات غذایی ورود کرد چراکه مناسب تر هستند.

اعتماد سازی به جای اعتماد سوزی
در گفت وگوی »تدبیر تازه « با یک کارشناس  حلقه مفقوده بورس مورد بررسی قرار گرفت

 فاطیماه میرزایی دخت 
روزنامه نگار

زینب مختاری
روزنامه نگار

 فاطیماه میرزایی دخت 
روزنامه نگار

شنبه
17تیرماه 1402 

سال هفتم
شماره 318

دادستان کل کشور: تقویت و پشتیبانی از شورای حل اختلاف بازار سرمایه را وظیفه خود می دانیم
میزان:  حجت الاسلام و المسلمین محمدجعفر منتظری گفت: درگذشته و 
در برخی از بدنه مدیریتی سازمان بورس، اهتمام لازم برای بررسی مشکلات 
حقوقی و قضائی را شاهد نبودیم، پس از تغییرات در دولت و سازمان بورس 
 تا حدودی این مشکلات حل شد و باید موارد موجود در این حوزه برطرف

 شود. 
حجت الاسلام و المسلمین محمدجعفر منتظری دادستان کل کشور در 
آیین افتتاح شورای حل اختلاف تخصصی بازار سرمایه بیان کرد: امروز 

شاهد افتتاح اولین شعبه شورای حل اختلاف سازمان بورس هستیم. 
ما وظیفه خود می دانیم در جهت تقویت این امر مهم در حد توان کمک 

کرده و در این خصوص حمایت و پشتیبانی دادستانی کل کشور انجام شود.
حجت الاســلام و المســلمین محمدجعفر منتظری افزود: اهمیت بازار 
ســرمایه به قدری اســت که در سه سال گذشــته زمانی که شاهد پایین 
آمدن بورس بودیم، دیدیم که این وضعیت چه اثر منفی در اقتصاد، تولید 

و در بازار سرمایه به وجود آورد. 
جایگاه ســرمایه و ثروت و اقتصاد در جامعه بســیار مهم و بی بدیل است.

دادســتان کل کشــور اضافه کرد: بقای مسلمین و اسلام در این است که 
ســرمایه و اقتصاد جامعه در دســت کســانی باشد که مسیر کار اقتصادی 
و مســیر منتهی به حق را می داند و حق را از ناحق تشــخیص می دهد و 

خوب کار می کند و ســرمایه را به کار می گیرد. نابودی اســلام و جامعه 
مســلمین در این اســت که ثروت و اقتصاد جامعه در دســت کسانی باشد 
که نه حق را می شناسند و نه سرمایه را در مسیر درست به کار می گیرند. 
 نقش سازمان بورس در اینکه این ۲ مؤلفه به کار گرفته شود، بسیار مهم

 است.
حجت الاسلام و المسلمین محمدجعفر منتظری بیان کرد: مدیران بورس 
آن زمانی موفق خواهند بود که از کسانی که با ترفندها و اطلاعاتی که در 
پشــت پرده در اختیار دارند، رانت اطلاعاتی دارند و به دنبال بر هم زدن 

نظام بازار سرمایه هستند، جلوگیری کند.
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میدان مغناطیسی بسیار قوی ستارگان کوچک 
مانع از کشف حیات بیگانه می شود

پژوهش جدید ســتاره شناسان نشان می دهد شواهدی وجود دارد 
که در آن میدان های مغناطیسی بسیار قوی ستارگان کوچک باعث 
شدند امکان شناسایی حیات بیگانه کاهش یابد.پژوهش های جدید 
از ایجاد میدان های مغناطیســی غیر منتظره و شــدید در اطراف 
ســتاره های کوچک خبر می دهند. این ســتاره ها دارای سطوح و 
فضای داخلی با چرخش دارای سرعت زیاد هستند که در اثر مرور 
زمان از یکدیگر فاصله گرفته هماهنگی آنها نیز از بین می رود. به 
گفته پژوهشگران مکانیزم داخلی آنها جداسازی هسته پوشش بوده 
است که در فرایند جستجوی حیات در نواحی دیگر کهکشان مؤثر 
خواهد بود.لیراکائو دانشــجوی کارشناسی ارشد ستاره شناسی در 
دانشگاه اوهایو و از رهبران این پژوهش می گوید: فیزیک ستاره ای 
تأثیر شگفت انگیزی روی رشته های دیگر دارد. ستاره های دارای 
مغناطیس بسیار قوی باعث ایجاد تشعشعات پر انرژی در سیاره های 
خود خواهند شد. به طوری که ممکن است این اثر برای میلیاردها 
ســال روی این ســتاره ها باقی مانده باشد. به همین دلیل باید تأثیر 
این فرایند را روی قابلیت ســکونت سیاره ها نیز بررسی کرد.در اثر 
تشعشــعات ایجاد شــده امکان سوختن ســیاره های مجاور و یا به 
جوش آمدن آب مایع آنها منجر شود. این تشعشعات از شکل گیری 
مولکول هــای پیچیــده جلوگیری کرده و می تواند باعث مهار مواد 
اصلی حیات شود. دلایل گفته شده یافته های اخیر می توانند بسیار 
مهم باشند. این پژوهش نشان می دهد سیاره های کم جرم بسیار 
رایــج بــوده و برخی از آنها نیز امکان جســتجوی حیات بیگانه را 

مختل خواهند کرد.

هدست آینده اپل به قابلیت شناسایی انرژی نامرئی 
مجهز است

پتنت جدید ثبت شــده توســط اپل نشــان می دهد هدست آینده 
این شرکت به قابلیت شناسایی انرژی نامرئی مجهز خواهد بود.

ویژن پرو با وجود ســخت افزارهای پیشــرفته به یک اپلیکیشــن 
مناسب نیاز دارد تا بتواند در بازار به موفقیت برسد. اکنون اپل با این 
هدف پتنت جدیدی را ثبت کرده که نشــان می دهد هدســت نسل 
بعدی اپل قابلیت شناســایی انرژی های نامرئی اطراف را خواهد 
داشت. اپل پیش از این اعلام کرده بود قصد دارد در آینده جریان 
الکتریکی، سیگنال ها و حتی خروجی وای فای را نیز به شکل قابل 
مشاهده در آورد. این قابلیت ممکن است در آینده به رفع مشکلات 
در خانه کمک کند.این قابلیت علاوه بر جنبه های تعمیری دارای 
تجربــه کاربــری هیجان انگیز برای کاربران نیز خواهد بود. اپل در 
این مورد گفته اســت: بسیاری از پوسترهای تبلیغاتی، محتواهای 
چاپی و یا نمایشــگرها در حال ســاطع کردن نور نامرئی هستند که 
می توان از این طریق آنها را شناســایی کرد. ممکن اســت در آینده 
ویژن پرو با اســتفاده از ابن قابلیت برای پخش ســه بعدی تبلیغات 

مورد استفاده قرار بگیرد.

اوبر اپلیکیشن خود را با چت بات هوش مصنوعی 
ادغام می کند

پلتفرم اوبر در نشســت ســالیانه گزارش مالی خود اعلام کرد در 
آینده این پلتفرم به چت بات هوش مصنوعی مجهز خواهد شد.

مدیر عامل اوبر در گفتگو با بلومبرگ از توســعه چت بات هوش 
مصنوعی در این شرکت خبر داد. هنوز اطلاعات. قایقی در این مورد 
منتشر نشده است. اما طبق گفته اوبر این شرکت از مدت ها پیش 
تاکنون در حال استفاده از یادگیری ماشینی و هوش مصنوعی در 
سیستم های خود است. به گفته خسروشاهی سالهاست که اوبر از 
هوش مصنوعی در ارســال پیک و یا تاکســی برای کاربران از این 
فناوری استفاده می کند. این شرکت با اعلام این خبر از قرارگیری 
در فهرست شرکت های در حال استفاده از این مدل زبانی خبر داده 
اســت. هنوز مشــخص نیست نحوه استفاده از این فناوری در این 
اپلیکیشن چگونه است.البته باید به این موضوع نیز توجه شود که 
رقبای اوبر نیز در حال توســعه چت بات های خود هســتند. یکی از 
 DashAI است که سیستم خود را با نام Doordash آنها شرکت
عرضه خواهد کرد. قرار اســت این فناوری در افزایش ســرعت 
سفارش ها و یافتن غذاها برای کاربران مورد استفاده قرار بگیرد.

 اینورتر کولر چیست و چه کاربردی
 در کولر گازی دارد؟

آیا درمورد کولر گازی اینورتر شــنیده اید؟ این مقاله به شــما کمک 
می کند تا با فناوری اینورتر، تفاوت و مزایا و معایب آن نســبت به 

کولر گازی معمولی آشنا شوید.
اگر قصد خرید کولر گازی داشــته باشــید، احتمالًا نام کولر گازی 
اینورتر به گوشــتان خورده اســت. اولین کولرگازی اینورتر در سال 
۱۹۸۰ توســط یک شــرکت ژاپنی تولید شد. این نوع کولر به دلیل 
مصرف کم انرژی توسط سازندگان مختلف در سراسر جهان تولید 
و به فروش رسید. امروزه افراد بیشتری به کولر گازی اینورتر روی 
می آورند. افرادی که از کولر گازی اینورتر استفاده می کنند، اغلب 
نظرات مثبتی دارند. بااین حال، جدا از مزایای قابل تحســین آن، 
معایبی دارد که شاید برخی در خرید این نوع کولر گازی تردید کنند.
به طور کلی مهم ترین چیزی که قبل از خرید باید در نظر بگیرید، 
انتخاب بین دو فناوری اینورتر و غیر اینورتر اســت. در این مقاله، 
تعریف، تفاوت، مزایا و معایب کولر گازی اینورتر، تفاوت کولر گازی 
معمولی با اینورتر و... را به شما می گوییم تا بتوانید تصمیم درستی 
بــرای خریــد کولرگازی بگیرید؛ اما قبل از آن توضیح می دهیم که 

کولر گازی اینورتر چیست.
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کاربران 
بلوبانک 
می توانند با 
احراز شرایط 
میانگین 
حساب و 
اعتبارسنجی، 
بدون وثیقه 
و ضامن، با 
پنج کلیک در 
اپلیکیشن بلو 
تا سقف 40 
میلیون تومان 
وام بگیرند

افشای مشخصات گلکسی اس ۲۴
در حالی که سامســونگ قصد دارد اوایل ســال ۲۰۲۴ از ســری 
گلکســی اس ۲۴ خــود رونمایی کند یکــی از منابع آگاه برخی 
مشخصات فنی اصلی این گوشی هوشمند را منتشر کرده است.
حساب کاربری آیس یونیورس در توییتر اخیراً برخی مشخصات 
گلکســی اس ۲۴ پلاس و اولترا را از جمله نمایشــگر باتری و 
طراحی آن افشــا کرده اســت. طبق اطلاعات منتشر شده توسط 
ایــن منبــع آگاه احتمالًا مدل های اس ۲۴ پلاس و اولترا ظرفیت 

باتری بالاتری نســبت به مدل های قبلی خواهند داشــت. طبق 
اســناد مربوط به پایگاه داده گواهی TUV احتمالًا گلکســی اس 
۲۴ پلاس دارای باتری ۴۷۵۵ میلی آمپر ســاعتی خواهد بود در 
حالــی کــه اس ۲۳ پلاس یک باتری با ظرفیت ۴۷۰۰ میلی آمپر 

ساعتی داشت.
همچنین گلکســی اس ۲۴ اولترا دارای باتری ۴۸۵۵ میلی آمپر 
ســاعتی خواهد بود. اخبار غیر رســمی نیز نشان می دهد احتمال 

پشتیبانی سری اس ۲۴ از شارژ سریع ۶۵ واتی وجود دارد.
همچنین با توجه به امتیاز دریافتی در بنچمارک گیک بنچ ۶ توسط 
گلکسی اس ۲۴ پلاس می توان دریافت این دستگاه دارای تراشه 
اسنپدراگون ۸ نسل ۳ به همراه رم ۸ گیگابایتی است. البته احتمال 
اســتفاده از تراشــه های مختلف در همه مدل های سری گلکسی 
اس ۲۴ وجود دارد. برخی خبرها از وجود تراشه اگزینوس ۲۴۰۰ 

در مدل های این سری اطلاع رسانی کرده اند.

کاربران بلوبانک می توانند با احراز شرایط میانگین 
حســاب و اعتبارســنجی، بدون وثیقه و ضامن، با 
پنج کلیک در اپلیکیشــن بلو تا ســقف ۴۰ میلیون 

تومان وام بگیرند.
در ۱۰ دقیقــه، بــا پنج کلیک، وام بگیرید. کاربران 
بلوبانک سامان می توانند با احراز شرایط میانگین 
حساب و اعتبارسنجی، بدون نیاز به وثیقه و ضامن، 
تنها با پنج کلیک در اپلیکیشن بلوبانک تا سقف ۴۰ 
میلیــون تومان وام دریافت کنند. این وام »برتر و 
آسان« نام دارد و مدت بازپرداخت آن ۱۸ ماه است.

این وام به مشتریانی که وام پیشین خود در بلوبانک 
را به موقع تسویه کرده اند، تعلق می گیرد. وام بلو، 
بدون ضامن و وثیقه و بر اساس اعتبارسنجی انجام 
شده )نداشــتن بدهی معوق بانکی، نداشتن چک 
برگشتی یا بدحسابی بانکی( به کاربران فعال واجد 

شرایط پرداخت می شود.
با مراجعه به بخش »وام« در منوی »فروشــگاه« 
اپلیکیشــن بلو، می توانید میزان مبلغ وام و مدت 
زمــان بازپرداخــت آن را با توجه به شــرایط خود 
مشــخص کنید.اگر وام پیشــین خود را به موقع 

تســویه کرده باشید، بر اساس میزان فعالیت شما 
در بلــو، بیــن ۱۰ تا ۴۰ میلیون تومان وام به شــما 
تعلق می گیرد که تنها با ۵ کلیک و در کمتر از ۱۰ 
دقیقه به حساب شما واریز می شود.پس از دریافت 
وام با مراجعه به منوی وام اپلیکیشــن، می توانید 
جزئیات مربوط به آن، شامل زمان پرداخت، مبالغ 
اقساط و... را مشاهده کنید. به صورت پیش فرض 
و در صورت داشــتن موجودی، برداشــت اقساط 
به شــکل خودکار انجام می شود.ســرویس وام از 
زمستان سال گذشته به قابلیت های اپلیکیشن بلو 

اضافه شــده و دریافت آن مورد اســتقبال کاربران 
قــرار گرفت. وام هــای مختلف بلو بدون ضامن و 
وثیقه این امکان را در دسترس کاربران می گذارد 
تا نیازهای مالی ضروری خود را ظرف چند دقیقه، 
به شــکل آنلاین و بدون کوچک ترین دغدغه ای 
برطــرف کنند. در حالی که معمولًا دریافت وام از 
بانک ها جزو کارهای زمان بر و ســخت به شــمار 
می رود اما وام بلو در ســریع ترین زمان ممکن، به 
شــکل آنلایــن و بدون نیاز بــه وثیقه و ضامن به 

کاربران واجد شرایط پرداخت می شود.

رویداد

پژوهشــگران نوعــی قرص جدیــد برای شــیمی درمانی تولید 
 کردند که در آزمایش های بالینی بســیار موفقیت آمیز ظاهر شــده

 است.
پژوهشگران مرکز پژوهشی سرطان در آمریکا برای درمان سرطان 
از پروتئینی اســتفاده کردند که پیش از این امکان اســتفاده از آن 
برای درمان وجود نداشــته است. روش شیمی درمانی جدید ابداع 
شده توسط این دانشمندان بسیار هدفمند بوده و توانسته تومورها 

را با موفقیت از بین ببرد.
 در حال حاضر آزمایش قرص جدید روی موش های آزمایشگاهی 
در حال توسعه است و به گفته این دانشمندان درمان آزمایشی آن 

روی انسان نیز در آینده ای نزدیک انجام خواهد شد.

دکتر لیندا ملکاس، استاد بخش مولکولی و درمان تجربی در این 
مرکز می گوید: اکثر درمان های هدفمند تنها در یک مســیر انجام 
می گیرد که در نهایت باعث جهش ســرطان شــده و مقاومت آن 

را افزایش می دهد.
 قرص ضد سرطان توسعه یافته با نام AOH۱۹۹۶ طی دو دهه اخیر 
در حال ساخت بوده است. این قرص می تواند یک نوع پروتئین در 
سلول های سرطانی را هدف قرار دهد. این پروتیین وظیفه همانند 
سازی در DNA و ترمیم تومورها در زمان گسترش را بر عهده دارد. 
به گفته ملکاس این پروتیین در سلول های سرطانی تغییر می یابد. 
بنابراین دارویی طراحی شد تا شکل این پروتیین در این سلول ها 

را هدف قرار داده و از بین ببرد.

گیرمو سونلاین، از موسسان شرکت اوشن گیت و صاحب زیردریایی 
تایتان قصد دارد با ســاخت ســکونتگاه شناور در ابرهای سیاره زهره 

افرادی را به آنجا بفرستد.
در حالی ســونلاین در مورد برنامه های جدید این شــرکت صحبت 
می کنــد کــه تنها چند هفته از مرگ مدیرعامل اوشــن گیت و ۴ نفر 
دیگر در زیردریایی این شــرکت گذشــته است. وی برنامه جدیدی را 
برای اعزام گروهی به یک محل سکونت ناپذیر تدارک دیده است.

سونلاین هم بنیانگذار اوشن گیت در مصاحبه ای اعلام کرد علاقه 
زیادی به ساخت سکونتگاه شناور در منطقه ای سکونت ناپذیر دارد. 
همچنین وی قصد دارد در جو سیاره زهره سکونتگاه فضایی شناور 
بسازد و تا سال ۲۰۵۰ هزار نفر را به آنجا اعزام کند. سیاره زهره دارای 
اندازه و چگالی مشــابه زمین اســت اما در برخی مواقع به آن جهان 
جهنمی نیز می گویند.جو ســیاره زهره دارای مواد ســمی حاوی دی 
اکســید کربن و ابرهایی از اســید سولفوریک است که توسط بادهای 

پرســرعت به سرتاسر سیاره می رســند. اما سونلاین نسبت به همه 
این موارد بی اهمیت بوده و تنها با توجه به برخی از اسناد که بخش 
کوچکی از زهره را زیست پذیر می داند قصد سفر به این سیاره را دارد. 
وی در این مورد گفته است: افراد خارج از صنعت فضایی ممکن است 
با شنیدن این برنامه تعجب کنند حتی افراد حاضر در این صنعت نیز 
متعجب شــده اند. وی معتقد اســت شرکت اوشن تنها سکوی پرتاب 

وی بوده و او به ارسال بشر فراتر از محدوده زمین علاقمند است.

قرص جدید شیمی درمانی تومورهای سرطانی را هدف قرار می دهد

ساخت سکونتگاه فضایی شناور در جو زهره تا سال ۲۰۵۰

 تا سقف
40 میلیون  
تومان از بلو 
وام  بگیرید

بازتاب

قدرت سیستم تسلیحات لیزری لاکهید مارتین به ۵۰۰ کیلووات افزایش می یابد

لاکهید مارتین که پیش از این سیستم تسلیحات لیزری خود را با قدرت ۳۰۰ 
کیلووات عرضه کرده بود اعلام کرد قصد دارد طی همکاری با دفتر معاون 
وزارت دفاع آمریکا این تسلیحات را به ۵۰۰ کیلووات قدرت افزایش دهد.

لیزری با قابلیت رهگیری اهداف با سرعت نور با هزینه های ساخت بسیار 
پایین در محافل نظامی بســیار مورد توجه هســتند. ساخت این سلاح های 
لیــزری بــرای کاربرد در میدان جنگ باید به گونه ای انجام شــود که این 
سیســتم ها به اندازه کافی ســبک بوده و به قدر کافی فشــرده شده باشند. 
ســاخت چنین دســتگاهی با قدرت بســیار بالا نیاز به زمانی طولانی دارد.

لاکهید مارتین در مرحله دوم مأموریت ساخت ابتکار مقیاس لیزری پر انرژی 
قصد دارد خروجی مربوط به ســلاح لیزری خود را تا قدرت ۵۰۰ کیلووات 
افزایش دهد.در این سلاح سیم پیچ هایی از فیبرهای نوری آغشته به گارنت 
آلومینیوم اتریوم به همراه نئودیمیوم قرار دارد که همراه با آن یک سیستم 
لیزر روشــنگر هدف برای ردیابی و یک لیزر روشــنگر فانوس دریایی برای 
اندازه گیری اعوجاج جو نیز استفاده شده است.در حالی باید قدرت این سلاح 
افزایش یابد که هیچ گونه تاثیری روی توانایی آن در ترکیب چندین پرتو در 
سراسر طیف ایجاد نشود. ریگ گردارو از مدیران اصلی لاکهید مارتین در 
این مورد می گوید: سرمایه گذاری این پروژه توسط دفتر معاون وزارت دفاع 
آمریکا و در زمینه امور تحقیقات و مهندســی در ســاخت لیزرهای پر انرژی 
انجام شده است. این شرکت نیز با توجه به تقاضای وزارت دفاع در ساخت 
سلاح های لیزری با هزینه کم و سرعت بالای تحویل پرتو و کاهش زمان 

واکنش شرکت کرده است.

گزارش فلای تودی ۱۴۰۱؛ ۹۶ درصد رشد در تعداد کاربر

گــزارش ســال ۱۴۰۱ فلای 
تودی نشــان می دهد فروش 
بلیط پرواز خارجی این شــرکت 
در ســال گذشــته ۱۷۹ درصد 
و میــزان فــروش بلیط برای 
مقاصد داخلی ۷۹ درصد رشــد 

کرده است.
فــلای تــودی پلتفرم معتبر فروش آنلایــن بلیط هواپیما و رزرو هتل 
در کشور به تازگی گزارشی از عملکرد سال ۱۴۰۱ منتشر کرده است. 
نگاهی به این گزارش نشــان می دهد که برخلاف تصورات، ســهم 
فلای تودی در صنعت گردشــگری درخورتوجه بوده و توانســته است 

نقش پررنگی در حوزه سفر داشته باشد.
آمارهای منتشرشــده در این گزارش نشــان می دهد که این پلتفرم در 
سال گذشته در میزان فروش پرواز داخلی و خارجی و نیز میزان رزرو 
هتل در داخل و خارج از کشور رشد چشمگیری را تجربه کرده است.

در ســال ۱۴۰۱، فلای تودی بیش از ۱۱۷ میلیون و ۵۰۰ هزار بازدید 
داشــته و کاربران بیش از ۲ هزار ســاعت در وب ســایت فلای تودی 
حاضر بوده اند و در آن، بیش از ۲۶۱ میلیون و ۷۵۸ هزار جســت وجو 
انجام داده اند. تعداد ایرلاین های در دســترس فلای تودی در ســال 
گذشته مجموعاً ۹۰۰ ایرلاین بوده و ۱.۵ میلیون هتل نیز در دسترس 

این مجموعه است.

خالق ChatGPt در آستانه ورشکستگی است

گزارشی تکان دهنده اعلام می کند OpenAI، شرکت خالق ChatGPT، در 
آســتانه ی ورشکستگی است.هوش مصنوعی داغ ترین ترند صنعت فناوری 
در ســال ۲۰۲۳ بوده اســت و شــرکت های بزرگ همچنان سرمایه گذاری 
ســنگینی روی این حوزه انجام می دهند. وقتی حرف از هوش مصنوعی به 
میان می آید، ChatGPT و Bing Chat اولین ســرویس هایی هســتند که به 
ذهنمان می رسند. هردو این چت بات ها از مدل زبانی شرکت OpenAI استفاده 
می کنند.OpenAI به محبوبیت قابل توجهی رســیده و سرمایه گذاری زیادی 
از سوی مایکروسافت دریافت کرده، با این حال ChatGPT اخیرا نتوانسته به 
اندازه ی ماه های قبل جلب توجه کند. درحالی که برخی آمارها از افت کاربران 
ChatGPT خبــر می دهــد، کاربران می گویند دقت این چت بات پایین آمده 
است.آن طور که به نظر می رسد، OpenAI از لحاظ مالی در شرایط خوبی به 
 OpenAI سر نمی برد. نشریه ی فرست پست در گزارشی اختصاصی می گوید
در آســتانه ی ورشکستگی است.مدیریت چت بات های هوش مصنوعی کار 
ســاده ای نیســت، خصوصاً از این لحاظ که چت بات ها هزینه ی زیادی روی 
دست شرکت ها می گذارند. پیش تر اعلام شده بود که OpenAI روزانه تقریباً 
 ۷۰۰/۰۰۰دلار برای ChatGPT هزینه می کند. به بیانی بهتر، هر ســؤالی 
 OpenAI می پرســید تقریباً ۳۶ ســنت هزینه روی دست ChatGPT که از
می گذارد. OpenAI به منظور سرپانگه داشــتن ChatGPT صدها هزار دلار 
برای خرید گرافیک انویدیا هزینه کرده اســت.هزینه های ســنگین چت جی 
پی تی فشار زیادی به OpenAI وارد کرده و احتمالًا این شرکت در آینده ای 

نزدیک به مشکل می خورد.
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کمتر کالایی تاکنون مانند نفت و گاز بر توسعه تمدن بشری و تغییر شکل 
دادن به جهان این گونه تأثیرگذار بوده اســت. ارزش صنعت نفت و گاز در 
ســال ۲۰۲۱ از ۲.۱ تریلیون دلار تجاوز کرد و ۳.۸ درصد از اقتصاد جهانی 
را به خود اختصاص داد. نفت خام به تنهایی تولید یک ســوم از انرژی مورد 
نیــاز جهــان را به خود اختصاص می دهد که آن را به ســوختی بی رقیب و 
رگ حیات اقتصاد جهانی تبدیل می کند. اگرچه کم کم جهان به اســتقبال 
انرژی های تجدیدپذیر می رود، وابســتگی به منابع نفت و گاز همچنان به 
دلایل گوناگون قابل نادیده گرفتن نیست. در ادامه ۱۰ حقیقت شگفت انگیز 

درباره این صنعت پویا را برای شما تشریح می کنیم.
یک- ونزوئلا، دارنده بزرگترین ذخایر نفتی جهان ��

ونزوئلا با داشتن ۳۰۰.۹ میلیارد بشکه ذخایر نفت خام سهمی معادل ۱۷.۸ 
درصد از کل ذخایر جهان را به خود اختصاص داده اســت. برای درک بهتر 
باید گفت که هر بشــکه نفت خام معادل ۱۵۹ لیتر اســت. این کشور اگرچه 
ســال های زیادی اســت که به اســتخراج نفت می پردازد، در سال ۲۰۱۱ از 
جهش بی سابقه ای در افزایش ذخایر اثبات شده در بافت ماسه های نفتی خود 

خبر داد که در کمربند معروف به اورینوکو واقع شده است.
دو- آرکو آردیونا، بزرگ ترین شناور اف پی اس او در جهان ��

کشتی های غول پیکر برای استخراج، ذخیره سازی و بارگیری نفت خام که 
به اختصار شناورهای اف پی اس او نامیده می شوند، تأسیساتی ضروری برای 
میادین نفتی فراســاحلی قلمداد می شوند. بزرگ ترین و قدیمی ترین نمونه 
از این شــناورها آرکو آردیونا نام دارد که در ســال ۱۹۷۳ احداث شده و هنوز 
مورد بهره برداری قرار می گیرد. این شناور در میدان نفتی آردیونا در دریای 
جاوه مســتقر شــده است که ۹۵ کیلومتر از جاکارتا پایتخت اندونزی فاصله 

دارد و ۵۰ سال از عمرش می گذرد.
سه- سعودی آرامکو، بزرگ ترین شرکت نفت و گاز جهان ��

بزرگ ترین شرکت نفت و گاز جهان از لحاظ ارزش بازاری آن، شرکت نفت 
عربستان سعودی است که اغلب سعودی آرامکو نامیده می شود. ارزش این 
شرکت بالغ بر ۱.۹ تریلیون دلار برآورد می شود که ۱۰ برابر بیشتر از دارنده 
رتبه دوم در رده بندی ارزش شــرکت های نفتی یعنی شــرکت آمریکایی 
اکســون موبیل می باشد. عربســتان سعودی در جایگاه دوم جهان از لحاظ 
دسترســی به ذخایر نفت خام قرار می گیرد و حجم ذخایر این کشــور ۲۷۰ 
میلیارد بشــکه برآورد می شــود. حجم پالایش نفت در این کشــور از تمام 
کشورهای دیگر بیشتر است که به روزانه ۵.۴ میلیون بشکه در روز می رسد. 
جالب است که این شرکت بزرگ تازه در سال ۲۰۱۹ بود که سهامش وارد 

بازارهای مالی جهان شد.
چهار- نفت خام مسن تر از دایناسورها ��

آیا تاکنون از خود پرسیده اید که عنوان سوخت های فسیلی از کجا می آید؟ 
نفت خام متشکل از هیدروکربن هایی است که در اصل از بقایای گیاهان و 
جانوران کهن به وجود آمده اند. در طی فرایندی که میلیون ها سال به طول 
می انجامد، ترکیب گرمای لایه های زیرزمین با فشــار موجود، این منابع 
هیدروکربنی را به نفت خام تبدیل می کند. بنابراین نفت خامی که امروز ما 
آن را استخراج و استفاده می کنیم از بقایای فسیل های گیاهان و جانورانی 
به وجود آمده است که پیش از دایناسورها می زیستند. خبر خوب این است 
که زمین قادر اســت باز هم نفت بیافریند اما خبر بد نیز این اســت که باید 

مدتی برای تشکیل این نفت صبر کنیم.
پنج- آمریکا، بزرگ ترین تولیدکننده و مصرف کننده نفت ��

در حــال حاضــر رکورد تولیــد روزانه نفت در اختیار ایالات متحده آمریکا با 
تولید روزانه ۲۰ میلیون بشکه نفت است. این یعنی ۲۰ درصد از نفت جهان 
توسط آمریکا استخراج می شود. این کشور نخستین مصرف کننده نفت خام 
جهان نیز قلمداد می شود. یعنی نزدیک به ۲۰ درصد از نفت خام جهان نیز 
در آمریکا به مصرف می رســد. این کشــور با داشتن ۱۹۰ هزار کیلومتر خط 
لوله نفتی در سرتاســر قلمرو خود، بیش از ۱۰ میلیون شــغل برای مردمش 

فراهم کرده است.
شش- آدامس بادکنکی، ساخته شده از نفت ��

باور کنید یا نکنید، مواد پایه مورد اســتفاده برای تولید آدامس بادکنکی از 
پلیمرهای نفتی به دست می آید. راز نحوه رفتار آدامس در دهان به همین 
مواد نفتی برمی گردد. البته محتویات دیگری نیز برای طعم دادن به آدامس 

به آن افزوده می شود.
هفت- کف اقیانوس ها، محل تراوش طبیعی نفت خام ��

کف اقیانوس محل ایده آلی برای تشکیل نفت در گذر میلیون ها سال است. 
این محل ســطح وســیعی برای تلنبار شدن بقایای گیاهان و جانوارن مرده 
و جذب مواد بی جانی که از خشــکی به درون دریا کشــیده می شــوند است. 
ترکیب عواملی مانند فشــار، گرما و فقدان اکســیژن با گذشت زمان موجب 
تشکیل نفت خام و گاز طبیعی می شود. نفتی که به طور طبیعی با نشت از 
کف دریا وارد آب های اقیانوسی می شود نیمی از آلودگی نفتی اقیانوس ها 

را به خود اختصاص می دهد.
هشت- ریختن قیر روی سر و صورت قانون شکنان در تمدن آشور ��

در تمدن باستانی آشور، مجازات های وحشیانه ای برای تنبیه مجرمان برقرار 
بود. قیر که ماده ای ســیاه و چســبناک از مشــتقات نفتی است، روی سر و 
صورت قانون شکنان ریخته می شد. این کیفر غیرانسانی در شکل قیراندود 

کردن و کشیده شدن میان جمعیت بارها در طول تاریخ تکرار شده است.
نه- استرالیا، ایجاد اشتغال ۲۲0 هزار نفری در ۲0 سال آتی ��

حتی در دوران همه گیری کرونا اســترالیا صنعت نفت و گاز خود را توســعه 
داد. پیش بینی می شود در ۲۰ سال آینده این صنعت درآمدی ۳۵۰ میلیارد 
دلاری نصیب این کشــور کند و ۲۲۰ هزار فرصت شــغلی برای شهروندان 
اســترالیایی پدید بیاورد. امروز صنعت نفت و گاز ۳ درصد از تولید ناخالص 

داخلی این کشور را تأمین می کند.
ده- مصر باستان، کاربرد نفت به عنوان یک دارو ��

در تمدن مصر باستان، مصریان از اشکال مایع نفت خام به عنوان دارو استفاده 
می کردند. این ماده برای پوشاندن زخم ها، تسکین درد و نرم کردن روده ها 
استفاده می شد. امروز نیز از ژل های نفتی برای کمک به طراوت پوست در 

صنعت داروسازی و مواد آرایشی استفاده می شود.
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»تدبیر تازه « از  چشم انداز 
بازگشت ایران به بازار نفت جهان 
گزارش می دهد

گروه نفت و انرژی: در طول چند سال گذشته بارها خبرهایی 
درباره مذاکره میان ایران و آمریکا در رســانه ها منتشر 
شده و هر بار بازار را در وحشت بازگشت فوری نفت ایران 
فرو برده است. اما نفت ایران به راستی عنصری مرموز 
در بازار جهان نفت خام قلمداد می شــود که می تواند 
پیش بینی ها درباره روند تقاضا در جهان را متحول کند. 
این تنها سفته بازان و دلالان نفت نیستند که باید نگران 
احتمال بازگشت نفت ایران به بازار و سقوط بهای نفت 
خام باشند. بی تردید اوپک نیز نگرانی های خود را دارد 
چرا که ورود نفت ایران به بازار بر میزان نفوذ این کارتل 

در بازار نفت تأثیرگذار خواهد بود.
سال هاست که ایران به واسطه تحریم های غرب مورد 
شــفقت و دلسوزی سایر اعضای اوپک قرار داشته و از 
تصمیمات این کارتل ناظر بر کاهش عرضه معاف شده 
اســت. اوپک در گزارش های ماهانه خود از بازار نفت 
خام آماری از تولید ایران نیز ارائه می کند اما بعید است 
که ارقام گزارش شــده چندان دقتی داشته باشد. طبق 
ادعــای برخــی منابع نزدیک به اوپک در ماه مه ۲۰۲۳ 
تولید روزانه نفت ایران حدود ۲.۶۷۹ میلیون بشکه در 
روز بوده است. این رقم نسبت به زمان مشابه در سال 
گذشته که ۲.۵۴۴ میلیون بشکه بود و همچنین در دو 
ســال گذشــته که ۲.۴۵۵ میلیون بشکه بود، افزایش 
معناداری را نشان می دهد. در ماه مه سال ۲۰۲۰ تولید 
ایران از این نیز کمتر و در حدود ۱.۹۷۸ میلیون بشکه 
در روز گزارش شده بود.این آمار را می توان به وضعیت 
پخته شدن تدریجی یک قورباغه از همه جا بی خبر در 
یک قابلمه تشبیه کرد. تولید نفت خام ایران علی رغم 

تحریم های شدید طی دو سال گذشته رشدی تدریجی 
داشــته اســت و در حال تبدیل شدن به مشکلی برای 
اوپک است چرا که این سازمان نومیدانه در تلاش است 
تا ســهم چشــمگیر خود از بازار را که در چند سال اخیر 
به لطف تولید نفت شیل در آمریکا از دست داده است، 
دوباره به چنگ بیاورد.در طول چند سال گذشته منابع 
ناشناس و افراد مطلع از امور مرتب به رسانه های تشنه 
خبــر وعده می دادند که مذاکــره میان ایران و آمریکا 
در خصوص برنامه هســته ای در شــرف اتمام است و 
به زودی توافق تازه ای حاصل می شــود. با وجود این 
تاکنون توافق تازه ای که به ایران اجازه دهد تا بار دیگر 
نفتش را در بازار جهانی عرضه کند، مشــاهده نشــده 
اســت. اما این وضعیت مانع از آن نیز نبوده اســت که 
انتشار اخباری از این دست هر بار موجی در بازار ایجاد 
کنــد و قیمت هــا را در بازار ملتهــب و نگران از جاری 
شدن نفت ایران به سیر نزولی بکشاند.حتی اگر توافقی 
منعقد شود بعید است شاهد ورود ناگهانی حجم بالایی 
از نفت خام ایران به بازار باشــیم. در واقع نفت ایران از 
هم اکنون به صورت تدریجی در حال نفوذ در بازار است. 
لغو تحریم های صنعت نفت ایران سیل نفت خام این 
کشور را راهی بازار نخواهد کرد زیرا این طور نیست که 
ایران در طول ســال های تحریم نفت زیادی را ذخیره 
کرده و آماده باشد که به یک باره تمام آن را روانه بازار 
کند. همچنین بعید اســت که ایران بتواند دست به کار 
خارق العاده ای بزند و با فشردن یک کلید به اندازه یک 
میلیون بشــکه نفت اضافی را روزانه راهی بازار کند و 
تولید خود را به سطحی که در سال ۲۰۱۸ داشت یعنی 

معادل ۳.۸ میلیون بشکه در روز برساند. اطلاعی نداریم 
که آیا آمار اعلام شده از تولید نفت ایران دقیق هستند 
یا خیر اما این بهترین برآوردی است که در اختیار داریم 
و این را باید تنها تکه ای از جورچین پیچیده نفت خام 
ایران دانست. اطلاعات کشتیرانی چیز دیگری را نشان 
می دهد. این چیزی اســت که دنیا باید توجه بیشــتری 
به آن نشــان بدهد اما هر بار که منابع آگاه از حصول 
قریب الوقوع توافق هســته ای خبر می دهند، تصمیم 
می گیرد که آن را نادیده بگیرد. اطلاعات کشــتیرانی 
که به زحمت توســط نهادهایی مانند »تانکرز تراکرز« 
گردآوری می شود نشان می دهد که ایران در تمام دوران 
تحریم مشغول صدور نفت خام خود بوده است. ایران 
در ســال های گذشته گریز از تحریم های آمریکا و دور 
زدن آن را به مأموریت نخست خود تبدیل کرده است 
تا ســهم خود از بازار نفت و درآمدهای کلان نفتی را 
حفظ کند. ایران نفت تصفیه شده خود را با نفت عراق 
مخلوط می کند تا تحریم را دور بزند یا نفتش را با انتقال 
از یک نفتکش به نفتکش دیگر می فروشد و سامانه های 
مسیریابی نفتکش هایش را خاموش می کند تا ردی از 
خود برای رصدگران حمل ونقل دریایی باقی نگذارد. اما 
همه می دانیم که ایران علی رغم تحریم ها نفت خود را 
صادر می کند. ایران که در حال حاضر حجم قابل توجهی 
صادرات نفت خام دارد، بعید است به طور ناگهانی و در 
پی توافق، حجم بالایی از نفت را روانه بازار کند. در واقع 
این روندِ تدریجیِ افزایشِ تولید نفت در ایران است که به 
مشکلی حاد برای سایر اعضای اوپک تبدیل شده است 
یعنی کشورهایی که تمام تلاش خود را به کار گمارده اند 

تــا بــا کنترل بازار، قیمتی برای نفت خام رقم بزنند که 
کســری بودجه آنها را پوشش بدهد. چنانکه از شواهد 
پیشــین پیداســت، ایران ظرفیت افزودن یک میلیون 
بشــکه نفت خام به تولید روزانه خود را دارد. بی تردید 
این حجم به یک باره افزوده نخواهد شد اما این افزایش 
تولید هر چند تدریجی، بی گمان رقم خواهد خورد. اگر 
تحریم ها برداشته شود بازهم چندان تفاوتی برای ایران 
نخواهد داشــت. مســأله این است که آیا اوپک از ایران 
خواهد خواست که در امر کاهش عرضه مشارکت کند؟ 
آیا اوپک می تواند کشوری را که دست کم در زمانی ناچار 
شد دو میلیون بشکه کمتر از ظرفیت خود نفت استخراج 
کند به کاهش تولید ترغیب کند؟وقتی نوبت به کاهش 
عرضه از ســوی اوپک می رسد، معمولًا این عربستان 
ســعودی است که بار بیشتر را به دوش می کشد. اخیراً 
عربستان سعودی داوطلبانه یک میلیون بشکه از سهمیه 
تولید نفت خود کاســت تا هم به تنبیه ســفته بازانی که 
علیه منافع فروشندگان نفت معامله می کردند پرداخته 
باشــد و هم بهای نفت خام را بالاتر ببرد. عربســتان در 
نیل به هر دو هدف موفقیت کوتاه مدتی داشت. اکنون 
که عربستان خود را در بن بست کاهش تولید همزمان 
با کاهش بهای نفت می بیند، وعده داده اســت که تا 
ماه آگوست به سیاست کاهش تولید ادامه خواهد داد. 
افزایش تولید نفت در ایران که هم اکنون نیز در جریان 
اســت، برخلاف هدف عربستان سعودی است و سایر 
اعضا را با این چالش مواجه کرده است که شاید ناچار 
شوند با افزایش صادرات نفت ایران، از تولید خود بکاهند.

منبع: اویل پرایس ��

گزارش

گــروه نفت و انــرژی: بزرگ ترین پیمانکاران خدمات 
میادیــن نفتــی در جهان به دنبال این هســتند که 
با بهره جویی از ســرمایه گذاری های رو به رشــد در 
صنعــت تولید انرژی پــاک، از روند گذار به انرژی 
پاک نیز برای خود درآمدزایی کنند و از اکنون آماده 
رویارویی با زمانی شــوند که تقاضا برای نفت خام 
رونــد نزولی به خــود خواهد گرفت. در حال حاضر 
درآمدهای حاصــل از فعالیت در حوزه انرژی های 
تجدیدپذیر بــرای برترین پیمانکاران نفتی جهان 
رقمــی در حــدود چند صد میلیون دلار اســت. اما 
شرکت های نفتی انتظار دارند که این درآمدها طی 

۱۰ سال آینده به چند میلیارد دلار برسد.
بــه باور تحلیلگران، بهره بــردن از تجربه حفاری 
در دریا و عمق بســتر اقیانوس ها و داشــتن مهارت 
در فناوری هــای دیجیتال مرتبط با خدمات میادین 
نفتــی به انجام پروژه ها در حوزه کســب وکارهای 
انرژی های پاک کمک شایانی خواهد کرد. از آنجا 
که سرمایه گذاری در حوزه انرژی پاک از هم اکنون 
رونــدی صعــودی به خود گرفته اســت و از میزان 
پول ورودی در بخش ســوخت های فســیلی نیز در 
حال پیشــی گرفتن اســت، دور از انتظار نیست که 
درآمد پیمانکارانی که آنها نیز با داشتن تجربه های 
ارزشمند به فعالیت در حوزه انرژی های تجدیدپذیر 

رو بیاورند افزایش چشمگیری پیدا کند.
ســه پیمانکار بزرگ خدمات میادین نفتی در جهان 
یعنی شرکت های اس ال بی، بیکر هیوز و هالیبرتون 

از قبــل واحدهای تــازه ای مختص به انرژی های 
نو تأســیس کرده انــد و کار روی پروژه ها و دانش 
انرژی هــای زمین گرمایــی، هیــدروژن، فناوری 
جداســازی و ذخیره ســازی کربن و جذب مستقیم 
هوا را آغاز کرده اند. جف تیلری، کارشــناس حوزه 
انرژی به وال استریت ژورنال گفته است، آن دسته 
از شرکت های خدماتی که روی فناوری و تجهیزات 
متمرکز شده اند طبیعتاً در چرخه کسب وکارهای نو 

از مزیت رقابتی بیشتری برخوردارند.
البته پیمانکاران نفتی به طور کلی بخش نفت و گاز 
را رها نکرده اند چرا که انتظار دارند حوزه اکتشــاف 
نفتــی نیز طی چند ســال آینده به خاطر نگرانی ها 
بابت امنیت انرژی نرخ رشــد خود را حفظ کند اما 
آنهــا معتقدند که کســب وکار در حوزه انرژی های 
نــو تا ســال ۲۰۳۰ می تواند بیــن ۵ تا ۲۰ درصد از 
درآمدهــای آنها را به خود اختصاص بدهد. به طور 
مثال به گفته لورنزو ســیمونلی، مدیر عامل شرکت 
بیکر هیوز، این شرکت سفارش هایی تقریباً به ارزش 
۳۰۰ میلیون دلار در ســه ماه نخســت سال ۲۰۲۳ 
کســب کرده است. انتظار می رود انرژی های نو در 
چهار ســال آینده حدود ۱۰ درصد از ســفارش های 
دانش گازی شرکت بیکر هیوز را پوشش بدهد. در 
پایان دهه جاری میلادی، این شــرکت انتظار دارد 
که حجم ســفارش ها در حوزه انرژی های نو به ۶ 
تا ۷ میلیارد دلار برســد؛ این یعنی ۲۰ درصد از کل 

درآمدها در سال ۲۰۳۰.

مدیر عامل بیکر هیوز می افزاید ســرمایه گذاری در 
انــرژی پاک عامل محرکی برای پیمانکاران موفق 
میادین نفتی در کنار اپراتورهای متمرکز در بخش 
افزایش بازدهی که دارای قدرت مالی خوبی باشند 
قلمداد می شود. وی به این اشاره می کند که محیط 
کاری جدید با داشتن چرخه خرج کردی که پایدارتر 
است و نسبت به نوسانات بهای نفت خام حساسیت 
کمتری نشان می دهد، در نوع خود بی همتا خواهد 
بود. شرکت اس ال بی تغییر نام و ری برندینگ سال 
گذشــته از نام شــلومبرگر را با هدف دور شــدن از 
فضــای پیمانکاری میادیــن نفتی و ورود به حوزه 
گذار به انرژی پاک در دســتور کار قرار داد. هفته ها 
پــس از انجــام این تغییر چهره تجاری، مدیر عامل 
این شــرکت اولیور لو پیوش در نشســتی با حضور 
سرمایه گذاران گفت که بزرگترین پیمانکار میادین 
نفتی در جهان قصد دارد که بخش انرژی پاک خود 
را به سرعت ارتقا بدهد تا به این ترتیب بتواند تا پایان 
دهه جاری درآمدی سه میلیارد دلاری کسب کند. 
این شرکت در حال سرمایه گذاری در سبد متنوعی 
از کسب وکارهای حوزه انرژی پاک است تا آن را به 

بزرگترین بخش خود در آینده تبدیل کند.
شــرکت اس ال بی در حوزه فناوری جداســازی و 
ذخیره ســازی کربن پیشرفت هایی به دست آورده 
اســت که نتیجه آن مشــارکت این شرکت در ۳۰ 
پروژه بین المللی بوده است. به دنبال تصویب قوانین 
مالیاتی و تشویقی جدید در آمریکا و سرتاسر جهان، 

پیش بین می شــود طی دو ســال آینده پروژه های 
بیشــتری از این نوع فناوری وارد فاز اجرایی شوند. 
شــرکت اس ال بی نیز در تلاش اســت تا به روند 
صنعتی ســازی فنــاوری حلال غیرآبــی خود که 
مالکیت فکری آن را در اختیار دارد، شتاب ببخشد. 
ایــن فناوری راندمان عملیات جداســازی و جذب 
کربن را ارتقا می دهد. در ماه اکتبر این شــرکت با 
شرکت Linde وارد یک همکاری راهبردی در حوزه 
فناوری های جداســازی و ذخیره سازی کربن شد تا 
در بخش صنعت و انرژی به روندهای کربن زدایی 

شتاب ببخشد.
همچنین این پیمانکار بزرگ میادین نفتی در حال 
همکاری با کشــور عمان اســت تا راهبردی ملی 
به منظور توســعه ظرفیــت منابع زمین گرمایی در 
این ســرزمین تدوین کند. شــرکت هالیبرتون نیز 
که در حوزه ارائه فناوری های برداشــت نفت شیل 
پیشــتاز جهان است، به فعالیت در حوزه جداسازی 
و ذخیره ســازی کربن ورود کرده اســت و ارزیابی 
بهــره وری و ایمنــی در پروژه های ذخیره ســازی 
زیرسطحی کربن را در دستور کار خود قرار داده است. 
شــرکت بیکر هیوز نیز در حال بررسی فرصت های 
احتمالــی برای به کارگیری و ارتقای فناوری های 
پیشرو در حوزه تولید هیدروژن سبز، آمونیاک سبز 
و زمین گرمایی اســت. این شــرکت در سال جاری 
قراردادی با اچ آی اف گلوبال امضا کرد تا به همکاری 

در فناوری جذب مستقیم هوا بپردازند.

 تغییر حوزه فعالیت پیمانکاران بزرگ میادین نفتی
 »تدبیر تازه«  گزارش می دهد

نعیم نوربخش
روزنامه نگار و مترجم

 نعیم نوربخش 
روزنامه نگار

سخنگوی صنعت برق: مشترکان پرمصرف برق محدود می شوند
سخنگوی صنعت برق گفت: حدود ۴۰ درصد مشترکان مشمول پاداش 
خوش مصرفی شده اند و برای مقابله با مشترکان بدمصرف که بیش از 
دو برابــر الگــو مصرف دارند، بعد از تذکر محدودیت در مصرف را اعمال 

می کنیم.
مصطفی رجبی مشهدی در گفت و گو با ایسنا، با بیان اینکه پیش بینی 
تقاضای ۶۸ هزار مگاوات برای این روزها شده است، اظهار کرد: در اواسط 
هفته میزان تقاضای برق به حدود ۶۸ هزار مگاوات نیز می رسد و این در 

حالی بوده که عدد در سال گذشته ۶۶ هزار و ۵۰۰ مگاوات بوده است.

وی بــا بیــان اینکه میزان مدیریت مصرف در بخش های مختلف حاکی 
از ایــن اســت که مردم همکاری خیلی خوبــی در بخش های مختلف 
بــا صنعــت برق دارند، تاکید کرد: ۳۵ تا ۴۰ درصد از مشــترکان خانگی 
مشــمول پاداش مدیریت مصرف شــدند، قطعاً در مناطق گرمسیر نظیر 
خوزستان هرمزگان، بوشهر و بخشی از سیستان و بلوچستان پتانسیل های 
بیشتری برای کاهش مصرف وجود دارد چون با خاموش کردن یک کولر 
می توانند مشــمول پاداش بیشتری شوند.سخنگوی صنعت برق با بیان 
اینکه پتانسیل های مدیریت مصرف در بخش های گرمسیر کشور بیشتر 

است، گفت: دو قبض از استان خوزستان و بوشهر توسط وزیر رونمایی شد، 
یکی ۵۲۰ هزار تومان و دیگری ۴۲۰ هزار تومان پاداش خوش مصرفی 
دریافت کردند. با حدود ۳۰ درصد کاهش مصرف توانســتند این رقم را 
پاداش بگیرند و مبلغی نیز بستانکار شدند که در دوره های بعدی از قبض 
آن ها کم می شود.رجبی مشهدی با اشاره به مشترکان پرمصرف، گفت: 
کسانی که بی مهابا و به صورت ۲۴ ساعته از وسایل سرمایشی استفاده 
می کننــد حتماً مصرف بــرق بیش از الگو دارند و تعرفه آن ها به صورت 
پلکانی و غیر یارانه ای خواهد بود و قبوض سنگینی را دریافت می کنند.
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چهار صفحه کتاب می خوانند نیک می دانند که مدیریت در دنیا یک علم است 
و هیچ ربطی به داشتن والدین خوب و پدر زن بهتر و فک و فامیل برتر ندارد!

اما چه کنیم که مدیریت در مملکت ما فری استایل یا به قولی همان باری 
به هر جهت است. در واقع این خزعبلات که نمی دانم مدیریت عبارت است 
از فرایند به کارگیری کارآمد و اثربخش منابع مادی و انسانی و اصولی چون 
برنامه ریزی، سازماندهی، بسیج منابع و امکانات، هدایت و کنترل و نظارت 
بر اساس هدف های از پیش تعیین شده در مدیریت نقشی اساسی دارند و ... 
در مملکت ما اندازه همان سبزی خوردن جناب حداد عادل هم ارزش ندارند 
و برای مدیر شــدن تنها کافی اســت سیمتان وصل شود یا به قول حضرت 
مولانا سوراخ دعا را پیدا کنید! تازه این یک سر داستان است و وقتی کار به 
موضوعاتی مثل گردشــگری می رســد دیگر نور علی نور است و فقط کافی 
است موقع ارائه آمار، پیاز لوشان را با روغن کرمانشاهی تف بدهید و پیاز داغ 
آمار را حسابی بالا ببرید. سایر موارد خود به خود حل می شود. فی المثل در 
ولایت ما مدیران حمل و نقل ریلی استان اعتقادی به نصب راهبند در محل 
تقاطع جاده و ریل ندارند و راننده ای که اولین بار به استان ما سفر می کند باید 
حواسش را جمع کند که قطار ماشین و سرنشینانش را مچاله اش نکند. تازه 
شانس آوردیم که واگن های مملکت را »ایران خودرو و سایپا« تولید نمی کنند!

رئیس جمهور مملکت گفته توسعه گردشگری در استان به ویژه آشوراده باید 
با جدیت پیگیری شــود ولی تعدادی مدیران اســتانی مانع می شوند تا جایی 
که اســتاندار گلســتان تهدید به افشای نام مدیرانی کرده که سنگ اندازی 

و کارشکنی می کنند!
ما نفهمیدیم اگر این بزرگواران ســنگ انداز هســتند پس چرا هنوز مدیریت 
می کنند و اگر مدیر هســتند پس چرا ســنگ اندازی می کنند؟! ماهیانه حق 
سنگ اندازی دریافت می کنند؟! چوب پیدا نمی کنند لای چرخ توسعه استان 
بگذارند که سنگ پرت می کنند؟! یا اینکه چوب لای چرخ جواب نمی دهد 
که سنگ اندازی می کنند؟! خلاصه ماجرا خیلی پیچیده است. حقیقت امر 
این دســت سیســتم مدیریتی ما را یاد طرح »مدام« در آموزش و پرورش 
انداخت.حقیقــت امــر ما در مــدارس طرحی داریم به نام »مدام« که در این 
طرح مدارس یک روز در ســال بدون مدیر و معلم اداره می شــوند و بچه ها 
خودشــان کلاس و مدرســه را مدیریت و کنترل می کنند. در ضمن از آنجا 
که بچه ها زبان یکدیگر را بهتر می فهمند و از سیر و پیاز کلاس و گپ ها و 
باگ های مدرســه آگاهی کامل دارند، خللی در امور مدرســه پیش نمی آید و 

آن روز همه راضی هستند.
پیشــنهاد می شــود در طول سال دســتکم ایام نوروز مدیران ولایت ما هم 
به تعطیلات بروند و اجازه بدهند این دو هفته ای مردم خودشــان مدیریت 
گردشگران ولایتشان را بر عهده بگیرند! اینطوری شاید شورای روستا موقع 
تردد قطار یک حفاظی، پیت حلبی چیزی جلوی ریل بگذارند تا هموطنان 
ما زیر قطار له نشوند! خدا را چه دیدید شاید لایروبی خلیج گرگان و احیای 
آشوراده تنها جزیره دریای خزر و بازگشت سکنه به این جزیره هم در همین 

دو هفته نوروز آغاز شود! تا نظر شما چه باشد؟!

وضعیت بازار مسکن مثل بقیه بازارهای دیگر حال روز خوبی ندارد و هر روز 
شــاهد حاشــیه های زیادی می شــود از جمله بحث افزایش قیمت که حتی 
صدای ســران ســه قوه نیز درآماده اســت. سران قوا برای بحث نرخ افزایش 
اجاره بها سقف تعیین کردند که با توجه به چنین بازاری که داریم کار درستی 
که جای دفاع کردن نیز دارد. ولی مکمل آن باید در تولید و عرضه مســکن 
هم پیگیری شــود. تنها با سیاســت های پیگیری نمی توان بازار مســکن را 
کنترل کرد ولی اینکه مالکین این مصوبه را رعایت کنند نیازمند زیرساختی 
که تمامی معاملات مسکن در سایت کدرهگیری ثبت شود. اگر معامله ای 
در کد رهگیری ثبت نشود و مشمول مالیات و جرائم خاصی باشد، اگر ملک 
اجاره داده شده باشد و بصورت اسناد غیررسمی و قولنامه ای باشد همچنین 
اطلاعات در ســامانه بارگزاری نشــود باید بعنوان خانه خالی شناسایی شود و 
مشمول مالیات بر خانه های خالی و انواع جرائم قرار گیرد. اگر دولت بتواند با 
این زیرساخت ها و مقدماتی که بیان کردم ورود کند می تواند مصوبه ای که 
گذاشته شده را بخوبی اجرا کند ولی اگر این مقدمات فراهم نباشد، خیلی از 
مالکین تمکین نمی کنند و نرخ بیشتر از آن را اعمال می کنند. در بازار مسکن 
سالیان، سال نظارتی وجود نداشته، ندارد و عملًا این بازار رها شده است. اینکه 
دولت بخواهد دخالت کند، باید در همه ســطوح باشــد، هم در نظارت، هم در 
قیمت و هم در عرضه مسکن) چه مسکن ملکی و چه استیجاری(. در حال 
حاضر، نکته ای که وجود دارد این است، سالیان، سال مسکن استیجاری مطرح 
بود همچنین بحث اجاره داری حرفه ای مطرح می شــود و بعنوان سیاســت 
های مکمل بحث کنترل قیمت و نرخ گذاری افزایش اجاره بهاست که باید 
در کنار این موضوعات پیگیری شود. بحث دیگری که باید به آن اشاره کرد؛ 
مســئولیتی که شــهرداری می تواند داشته باشد. شهرداری ها بعنوان یکی از 
مداخله گران قیمت زمین و مسکن در شهرها هیچ مسئولیتی در قبال مسکن 
ندارند که لازم اســت شــهرداری ها مسئولیت بپذیرند و در قبال درآمدهایی 
که در بازار مسکن دارند و پروانه های ساخت، بحث تراکم و درآمدهای دیگر 
باید مسئولیت در مسکن استیجاری و اجاره داری حرفه ای کمک به دولت 
کنند تا مســکن اســتیجاری توسعه یابد. اینها سیاست های مکمل است که 
به تنهایی و با این سیاست های دستوری که بر افزایش قیمت تاثیر بسزایی 

گذاشته نمی توان بازار مسکن را بخوبی کنترل کرد. 

 ساخت راهبند با  پیت حلبی!
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گزارش

قابلیت های استراتژیک و دیجیتال سازی در عصر جدید
»تدبیر تازه « از لزوم توجه به روندهای فزاینده توسعه فن آوری های نوین اطلاعات گزارش می دهد

برپایــه اقدامــات صورت گرفتــه و مطالعات مبتنی بر 
آینده پژوهی، روندهای مرتبط باقابلیت های استراتژیک 
و دیجیتال ســازی در عصــر جدید در آینده ای نزدیک 
سازمان های سنتی بدون استفاده از فن آوری اطلاعات 
و ارتباطات رشد یافته ادامه حیاتشان با دشواری مواجه 

شود.
جهش عظیمی در صنایع را در پیش رو خواهیم داشت که 
دراین بین صنعــت حمل ونقل ریلی نیز بی نصیب نخواهد 
بود. ازاین رو تفکیک نقش مدیران ارشــد در ســازمان های 
ارائه دهنده خدمات ریلی از ســاختارهای ســازمانی مبتنی 
بــر فن آوری اطلاعــات امکان پذیر نخواهد بود. این مهم 
مشاغل بخش حمل ونقل ریلی را تا حد زیادی متأثر می سازد. 
تدوین اســتراتژی های حاکمیتی بــرای ارائه خدمات در 
بخش هــای مختلف صنعت حمل ونقل ریلی غالباً ســبب 
می شــودکه مشــاغل ریلی موقعیت بهتری را از منظر ارائه 
خدمات در سازمان های ریلی به دست آورند. امروزه تکامل 
غالب ســازمان ها از منظر ساختارها، مدل های کسب وکار 
و ارزش های خلق شــدهبر اساس کلان روندهایفن آوری 
اطلاعات و ارتباطات در منحنی بلوغ سازمانی نمود می یابد. 
بنابراین لازم است سازمان هایریلی بر اساس این تحولات 
نوین در امتداد زنجیره ارزش به ســمت بهتر شدن و جذب 

بار و مسافر بیشتر تغییر جهت دهند.
 ICT یکی از ویژگی های مهم تحول دیجیتال در عصر
همکاری جامع و مانع و وجود نقشــه راه مشترک میان 
سازمان های حمل ونقل برای رسیدن به تعالی سازمانی 
و کسب رضایت مشتری و سود است. دراین بین دوران 
همــه گیری کویید ۱۹ نشــان داد کــه انجام کارها از 
طریق فن آوری اطلاعات با دقت و با سرعت بیشتری 
امکان پذیر اســت با ایــن حال چالش بزرگ دیگر آن 
بود که مدل های کســب وکار فعلی در راه آهن مناسب 
عصر جدید مناســب نیســتند. از طرفی نیزجدا بودن 
کارکردهــای حاکمیتی و راهبــردی از عملکردهای 
خدماتــی و تصــدی گری از دیگــر ویژگی های عصر 
نوین است. کارکردهای خدماتی سازمان های ریلی از 
قبیل توســعه برنامه های اجرایی، پشتیبانی مشتریان و 
تسهیلات و نیز بهبود زیرساخت ها در حالت های درون 

ســپاری و برون سپاری در بســیاری از موارد از طریق 
فضای ابری محقق می شــود. انعطاف پذیری سازمانی 
و ارتبــاط میــان بخش های مختلف کارکردی صنعت 
ریلیاز مجرای اســتقرار شــیوه های جدید و فن آوری 
اطلاعات و ارتباطات میســر می گردد. از ســوی دیگر 
استراتژی های انتقال فن آوری در سطوح مختلف فنی 
و عملیاتی در شرکت های ریلی بر اساس بلوغ سازمانی 
از طریق پیاده سازی مدل های نوین کسب وکار امکان 
پذیر می شود. ازاین روبه منظور نیل به آمادگی دیجیتال 
در عصر نوین لازم است موارد زیر مد نظر برنامه ریزان 

و سیاست گذاران ریلی قرار گیرد:
 نخســت: منبع یابی استراتژیک در صنعت حمل ونقل 

ریلی
 دوم: مدیریــت فروش بلیــت و ارائه خدمات ریلی بر 
اســاس چارچوب هــای جدید فــن آوری اطلاعات و 

ارتباطات
 سوم: برون سپاری ارائه خدمات ریلی

 چهارم: بهینه ســازی حاکمیت فن آوری اطلاعات و 
ارتباطات در امور ریلی

 پنجم: توســعه روش هــای جدید برای بهبود کارایی 
بخش بار و مسافر با تمرکز بر افزایش سرعت تجاری

 ششم: ایجاد مراکز تعالی سازمانی و ارتقای بهره وری 
بار و مسافر در بخش های ریلی

 هفتم: تعبیه امکان پذیریتوسعه امکانات کاربران نهایی 
در کسب وکارهای ریلی

باتوجه بــه آنچــه در فوق ذکر گردیــد در چرخه بلوغ 
ســازمانی برای توســعه بخش حمل ونقل ریلی لازم 
اســت موارد زیر به عنوان محرک های دیجیتال مدنظر 

قرار گیرد:
 چابک سازی کسب وکارهای ریلی

 قابلیت پاسخگویی به نیازهای بازارحمل ونقل
 توجــه بــه نوآوری های نویــن در بخش های فنی در 

حوزه ریلی
ضرورت حرکت سازمان های سنتی در بخش ریلی به 
سمت سازمان های دیجیتال لزوم وابستگی شدید میان 
افــراد، فرایندها، اطلاعات و فن آوری ها را مشــخص 
می ســازد و این همان نکته ای اســت که ســبب بروز 
و رشدکســب وکارهای دیجیتــال در حوزه های ریلی 
می شــود. ازاین رو بازتعریف عملکرد و نقش های فن 
آوری اطلاعــات و ارتباطات در ارائه خدمات موردنظر 
مشــتریان به توسعه شــاخص های کلیدی عملکردی 
جدید منتهی می شود؛ بنابراین سازمان های حمل ونقلی 
به منظور همسو نمودن کسب وکارهایشان با نحله های 
فن آوری اطلاعات لازم است الزامات مرتبط با راه حل ها، 
اولویت ها و تلفیق عملکردها را برای جهش فن آوری 
موردنظــر قرار دهند. نگرش حاکمیتی ســازمان های 

حمل ونقلی ضرورت چابک ســازی را برای استفاده از 
فرصت ها و مواجه با شــرایط نامطمئن بازار حمل بار و 
مســافر نشان می دهد. ساختارهای حاکمیتی، تسهیل 
فرایندهای تصمیم گیری، تخصیص منابع، پاسخگویی 
و به حداکثر رســاندن آزادی عمل مدیران و اختیارات 
فــردی کارکنان و مدیریت برنامه ها و پروژه ها را برای 
مدیریت آنهــا امکان پذیرمی نمایــد. ازاین روآنچه از 
توسعه فن آوری اطلاعات و ارتباطات در سازمان های 

ریلی متأثر می شودعبارت اند از:
  مدیریــت و کارکنــان بخش ریلــی از طریق ایجاد 
انگیزه و جهت گیری های حرفه ای برای توسعه و بهبود 

نیروی انسانی
 کســب مهارت هــای جدید بــرای ایفای نقش های 
جدیدباتوجه به توســعه فن آوری اطلاعات و ارتباطات 

در بخش ریلی
 تعامل میان کسب وکارهای ریلی و کارمندان

 تغییر در نقش ها و مسئولیت هابر اساس پیشرفت های 
اخیر )بسط مشاغل و بازتعریف حرفه ها(

 تغییــر در روابط میان ارائه دهندگان خدمات جدید در 
بخش ریلی

 تغییر در روش های انجام کار از طریق طراحی مشترک 
و بازنگری در مشاغل ریلی

 تحول در بخش خدمات مشتریان و شیوه های تعامل 
میان آنها با شرکت های ریلی

 بنابرایــن اهمیــت به موارد زیر در ارتقای شــهم بازار 
حمل ونقل ضروری خواهد بود:

درک حرفه ای رفتارهای مشتریان در بخش ریلی
مدیریت تغییر و ترغیب شــهروندان به پذیرش تغییر و 

کاهش مقاومت در برابر تغییرات لازم
 ایجاد کانال های ارتباطی متعامل با مشتریان و بهبود 

ارائه خدمات بار و مسافر
 ایجاد شبکه های پشتیبانی از ذی نفعان بخش ریلی

 بازاریابــی و فــروش خدمات به ذی نفعان مختلف در 
بازار حمل ونقل

کلید موفقیت در صنعت حمل ونقل ریلی استفاده از افراد 
دارای صلاحیت، فرایندها، اطلاعات و فن آوری است 
که عامل حیاتی توفیق برای کسب وکارهای دیجیتال 

در بخش ریلی تلقی می گردد.

یادداشت


